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Voorwoord 
Dit onderzoek was nooit mogelijk geweest zonder de bereidheid van de residents en werknemers 

van de Rijksakademie om met mij in gesprek te gaan. Hun openheid en eerlijkheid biedt vele nieuwe 

inzichten over de invloed en betekenis van een residentie aan de Rijksakademie en in breder 

perspectief, de verhoudingen in de Nederlands arbeidsmarkt onder beeldende kunstenaars. Met 

behulp van dit onderzoek hoop ik mensen het belang van contraproductie te laten inzien. Mijn 

inziens heeft het woord productie een veel te positieve connotatie gekregen en kunnen plekken die 

contemplatie en verdieping faciliteren zoals de Rijksakademie te Amsterdam, bijdragen aan een 

eerlijke en gelijkwaardige samenleving. Een samenleving waarin plek is voor gedachtes en acties die 

niet perse bijdragen aan een materieel product, maar ook ruimte is voor nieuwe immateriële 

inzichten die evenveel, zo niet meer waard zijn, dan materiele eindproducten.  

Naast de mensen die het hebben mogelijk gemaakt om mijn data te verzamelen, wil ik mijn vrienden 

bedanken, met name Amy, Justin en Marloes die me inhoudelijk scherp houden en mijn moeder en 

vriendin Renée voor hun onvoorwaardelijke steun en toeverlaat.  
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Aanleiding 

In januari 2016 publiceerde de Sociaal Economische Raad (SER) het rapport Verkenning arbeidsmarkt 

culturele sector, waarin duidelijk werd dat alleen het absolute toptalent onder de kunstenaars rond 

kan komen van hun kunstenaarspraktijk. Kunstenaars zijn vaak polyactief, ze hebben meerdere 

werkkringen in dezelfde referentieweek, maar leven toch dikwijls op of onder de armoedegrens. 

Minister Bussemaker trok naar aanleiding van dit rapport 600.000 euro uit voor het aanvullen van 

honoraria voor kunstenaars. Het rapport verscheen tijdens mijn stageperiode bij de Rijksakademie 

van Beeldende Kunsten te Amsterdam. Ik vroeg mij af in hoeverre dit van toepassing was op de 

residenten van de Rijksakademie, omdat daar door het strenge selectiebeleid alleen zeer 

getalenteerde kunstenaars uit binnen -en buitenland worden toegelaten. Hoe ziet hun 

beroepspraktijk eruit en welke invloed heeft de residentie op hun beroepspraktijk? 

Inleiding 

De Rijksakademie is de perfecte plek om de mechanismes van de kunstmarkt te bestuderen. 

Enerzijds begeeft de residentie zich middenin het kunstveld: het is een internationale 

kunstenaarsgemeenschap waar, gedurende het jaar en vooral tijdens de jaarlijkse open dagen, 

kunstcritici, galeriehouders, verzamelaars en andere kunstenaars bij elkaar worden gebracht. De 

Rijksakademie maakt als ontwikkelingsgericht instituut onderdeel uit van een internationaal netwerk 

en staat bij de internationale kunstwereld bekend als de plek om het nieuwe toptalent te 'scouten'. 

Volgens de vernetwerkingstheorie van Pascal Gielen heeft de Rijksakademie een hoge artistieke 

praktijk en (internationale) artistieke vernetwerking. Dit netwerk bestaat onafhankelijk van de 

residerende kunstenaars, dit is immers ieder jaar een wisselende samenstelling van eerste -en 

tweedejaarsresidenten. Tijdens de tweejarige residentie krijgen residenten toegang tot dit 

institutionele netwerk. De Rijksakademie fungeert in dit opzicht als gatekeeper in de wereld van de 

internationale hedendaagse kunst en brengt residenten in contact met andere actoren uit het 

kunstveld. Anderzijds fungeert de Rijksakademmie als een plek voor contemplatie: tijd en ruimte 

faciliteren experiment en ontwikkeling. Twee jaar lang kunnen kunstenaars zich op hun werk richten 

zonder zich te hoeven bekommeren om alledaagse beslommeringen en financiële kwesties. De 

residenten krijgen namelijk een basisstipendium, een werkbudget en ze mogen kosteloos gebruik 

maken van de faciliteiten die de Rijksakademie biedt. In theorie kunnen de kunstenaars zich dus 

volledig richten op de ontwikkeling van hun artistieke praktijk. Buiten de Rijksakademie is dit voor 

veel kunstenaars niet mogelijk; het SER rapport toont aan dat meer dan 90% van de beeldende 

kunstenaars in Nederland minder verdient dan het modale inkomen en daarom moet bijklussen. De 

residentie creëert de randvoorwaarden, zoals financiele stabiliteit en toegang tot technische 
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faciliteiten, om je als kunstenaar grotendeels af te kunnen sluiten van de buitenwereld of juist, door 

het institutionele netwerk, de kunstwereld in te duiken.  

De residenten bewegen zich tussen een zogenoemd binnen –en buitenveld. De Rijksakademie kan 

gezien worden als de binnenste as van een tornado, een plek waar de wereld lijkt stil te staan terwijl 

de chaos van de kunstwereld eromheen draait. Het is een plek waar residenten kunnen kiezen om 

zich mee te laten slepen of tijdelijk af te sluiten van de complexe en chaotische kunstwereld, het 

buitenveld. De spanning en paradoxaliteit van de, in eerste opzicht contrasterende, mogelijkheden 

die de residentie biedt, enerzijds toegang tot en anderzijds afzondering van de kunstwereld, is wat 

onderzocht zal worden in deze scriptie. Hoogstwaarschijnlijk stelt deze unieke positie de residenten 

in staat om te kunnen reflecteren op de kunstmarkt en hun eigen arbeidspositie. De arbeidspositie 

van beeldend kunstenaars is kwetsbaar. Dit wordt voornamelijk veroorzaakt door de oververzadiging 

van de markt; het aanbod is altijd veel hoger dan de vraag. Beeldend kunstenaars hebben vrijwel 

nooit een vast contract en werken vrijwel nooit in een team. Uit onderzoek van Pascal Gielen blijkt 

dat de huidige beroepspraktijk veelal hybride is; de praktijk bestaat uit wisselende samenstellingen 

van dienstverbanden en zelfstandige klussen, binnen en buiten de culturele sector. De huidige 

arbeidsmarkt vertoont steeds meer kenmerken die inmiddels inherent zijn aan die van de kunstmarkt 

zoals flexibiliteit, individualiteit maar ook onzekerheid en armoede. De huidige inrichting van de 

arbeidsmarkt leidt in steeds meer gevallen tot ‘precarity’, vrij vertaald: a dangerous state because 

not safe or firmly fixed. De precarity theorie van Guy Standing beschrijft één van de grootste 

veranderingen in de arbeidsmarkt; namelijk de verschuiving van werknemerscollectiviteit naar het 

individualisme, dat in gang is gezet door de vervanging van vaste contracten door flexibele 

contracten. Een gevolg hiervan is het ontstaan van een sociale klasse die bestaat uit werknemers die 

geen vast contract hebben en daardoor over weinig inkomenszekerheid en weinig autonomie 

beschikken. In hoeverre kunnen beeldend kunstenaars en specifiek (oud-)residenten van de 

Rijksakademie toegerekend worden tot deze relatief nieuwe, sociale klasse? Als kunstenaars tot deze 

sociale klasse behoren, welke waarde heeft dan een residentie? Kan de Rijksakademie (en residenties 

in het algemeen), precariteit wegnemen of wellicht juist versterken?1  

Hoofdvraag 

Welke opbrengst heeft een residentie aan de Rijksakademie van Beeldende Kunsten voor de 

kunstenaars in de huidige arbeidsmarkt, in termen van vernetwerking en precarity?  
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Methode 

Naast het bestaande discours rondom de mogelijke opbrengst van de Rijksakademie, spreek ik met 

eerste -en tweedejaars en alumni om erachter te komen wat precies de aantrekkingskracht is van de 

Rijksakademie en hoe zij hun toelating en verblijf op de Rijksakademie ervaren. Welke artistieke en 

persoonlijke ontwikkelingen maken ze mee? Welk effect heeft de residentie op hun beroepspraktijk? 

Hoe ervaren zij de spanning tussen het binnen –en buitenveld tijdens de residentie? Hoewel iedere 

resident een andere achtergrond heeft, tracht ik een algeheel en inclusief beeld te krijgen van de 

invloed van een residentie. Ik heb gekozen om twee focusgroepen te houden onder de huidige 

residenten om zo een beeld te krijgen van de populatie die een vergelijkbare ervaring doormaken: 

namelijk twee jaar doorbrengen op de Rijksakademie. Tijdens deze focusgroepen ontstaat 

gelegenheid tot discussies, die het mogelijk maken om nieuwe inzichten over de opbrengst van een 

residentie te verschaffen. Om erachter te komen hoe de periode na een residentie eruit ziet, spreek 

ik met alumni van de Rijksakademie van de Beeldende Kunsten. De alumni spreek ik individueel, 

omdat zij ieder weer hun eigen weg op zijn gegaan na afloop van de residentieperiode. Zij bevinden 

zich immers niet meer in dezelfde situatie. Deze interviews zullen een open en half gestructuurde 

vorm aanhouden, waarin drie alumni aan het woord komen. Ook interview ik één medewerker van 

de Rijksakademie. Sandra Felten documenteert al vijftien jaar de loopbanen van alumni. Daarom is 

het belangrijk om haar ervaringen te horen. Welke ontwikkelingen in de loopbanen heeft zij 

opgemerkt? Alle interviews zijn gecodeerd met behulp van het MAXQDA 12 codeerprogramma voor 

kwalitatieve data.2 

 

Afgezien van de RijksakademieOPEN, krijgt de buitenwereld vrij weinig zicht op wat er precies 

gebeurt tijdens een residentie. De Rijksakademie is daarom voor velen een ‘black box’. In 2016 was 

ook de Raad voor Cultuur van mening dat er te weinig inzicht wordt geboden in de residentie en haar 

begeleidingsprogramma’s. Over de Rijksakademie en De Ateliers3 schrijft de Raad dat: “de 

beschreven verrichtingen van de deelnemers en alumni (. . . ) een beperkte illustratie [zijn] van (de 

kwaliteit van) de begeleiding van deze instellingen4 In dit onderzoek is het mijn doel om deze black 

box te ontsluiten. Wat gebeurt er tijdens de tweejarige residentie en wat is de opbrengst van een 

residentie? 

                                                           
2http://www.maxqda.com/ 
3 De Ateliers werd in 1963 opgericht door een groep kunstenaars uit Haarlem die niet tevreden waren over het 
massale en formele kunstvakonderwijs. Deze residentie biedt plaats aan 23 kunstenaars.  
4Raad voor Cultuur, “Culturele basisinfrastructuur 2017 – 2020”, 05 2016, http://bis2017-2020.cultuur.nl. 

http://www.maxqda.com/
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Naast de verzamelde kwalitatieve data zal ik een kwantitatieve steekproef houden naar de huidige 

staat van de loopbanen onder de residenten van de lichting 2010/2011. Door simpelweg gebruik te 

maken van zoekmachines op het internet, kunnen de huidige activiteiten van alumni worden 

achterhaald. Een eigen website bevat bijna altijd een recent cv van de kunstenaar. Het cv zal 

vervolgens worden gelezen aan de hand van een aantal ‘succesindicatoren’ ofwel indicatoren van 

een hoog activiteitsniveau op de arbeidsmarkt. Hierbij wordt het begrip succes zo breed mogelijk 

gehanteerd, en succes hoeft niet te betekenen dat de situatie minder precair is. Aangezien 

kunstenaars vaak een zeer laag honorarium krijgen voor hun deelname aan tentoonstellingen. Zo 

dekken honoraria vaak amper de materiaalkosten. 

De activiteit en het succes van kunstenaars op de arbeidsmarkt kan verdeeld worden in twee 

categorieën: presentatie en productie. Bij deze laatste categorie hoort ook ontwikkeling. 

Voorbeelden hiervan zijn museale presentaties en beursdeelnames tegenover het deelnemen aan 

meerdere residenties en oprichten van kunstenaarsinitiatieven. Deze categorieën worden ook 

gehanteerd in het model van Gielen en zullen in hoofdstuk 2 uitgebreid aan bod komen.  

Wetenschappelijke relevantie 

Er is in de afgelopen 10 jaar veel onderzoek gedaan naar de oorzaken en gevolgen van de kwetsbare 

arbeidspositie van beeldende kunstenaars. Maaike Lauwaert hield in 2015 een enquête onder 311 

Nederlandse en Vlaamse kunstenaars, tussen de 25 en 45 jaar, over hun financiële situatie. Dit 

onderzoek wees uit dat de situatie van kunstenaars precair is. Slechts een enkeling overleeft zonder 

bijbaan. Slechts een klein deel (20%) beschrijft zijn situatie als comfortabel en het merendeel (64%) 

kan niet leven van zijn kunst. In reactie op de enquête spreken kunstenaars van een gevecht met 

armoede, onzekerheid en precariteit.5 Ook internationaal succesvolle kunstenaars geven aan zelden 

te kunnen rondkomen van hun praktijk. In tegenstelling tot wat men zou verwachten, leidt succes in 

termen van toonmomenten en (inter-)nationale erkenning dus niet tot financiële zekerheid of 

duurzaamheid.6 Gevolg van deze situatie is dat het een ‘ weinig aanlokkelijke economisch 

vooruitzicht’ biedt en druk legt op de beslissing te kiezen voor een carrière als kunstenaar.  

 

De redenen dat mensen desondanks deze niet al te rooskleurige toekomstperspectieven ervoor 

kiezen kunstenaar te worden, onderzocht Hans Abbing in Why are artists poor?, 2008. Hij 

concludeerde dat een groot aantal kunstenaars niet genoeg geïnformeerd is over de situatie, vaak 

bereid is om voor lage inkomens te werken en zichzelf niet geschikt acht voor andere banen. 

                                                           
5Maaike Lauwaert, “Beeldende kunstenaars: klem tussen twee banen | rekto:verso”, Rekto Verso, juli 2015, 
http://www.rektoverso.be/artikel/beeldende-kunstenaars-klem-tussen-twee-banen. 
6Ibid. 
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Verklaring hiervoor is dat het kunstenaarschap een uitzonderlijke aantrekkingskracht heeft en het 

werk veel arbeidsvreugde biedt. Kunstenaars genieten van erkenning en andere niet-monetaire 

beloningen.7 Andere oorzaken van de aantrekkingskracht van het beroep hebben betrekking op de 

zelfinschatting van kunstenaars. Ze kunnen zich niet conformeren aan de bedrijfscultuur of zijn 

simpelweg te ‘vreemd’. Hoewel er nooit een vergelijkend onderzoek is gedaan tussen het risico-

nemend en risico-vermijdend gedrag onder kunstenaars ten opzichte van andere beroepsgroepen, 

wordt er aangenomen dat kunsenaars een bovengemiddelde bereidheid hebben om risico’s te 

nemen. In combinatie met overmoedigheid en ontkenningsgedrag leidt dit ertoe dat mensen kiezen 

voor het beroep van kunstenaar. Bovendien zou de structuur van de kunstmarkt, waar een zeer sterk 

winner-takes-all principe geldt, aantrekkelijk zijn. De selectieprocedure van de Rijksakademie is hier 

een voorbeeld van: 1300 kunstenaars melden zich aan waarvan uiteindelijk maar 20 personen per 

jaar worden toegelaten.  

Met als doel om de eerst genoemde reden uit Abbing’s studie, namelijk dat kunstenaars verkeerd 

geinformeerd zijn over de slechte toekomstperspectieven, te voorkomen en studenten al op de 

kunstacademies beter te informeren over de zeer krappe arbeidsmarkt, onderzocht Camiel van 

Winkel de huidige beroepspraktijk van beeldend kunstenaars. In het onderzoeksrapport van Van 

Winkel, De Hybride Kunstenaar. De organisatie van de artistieke praktijk in het postindustriële 

tijdperk uit 2013, wordt een nieuw soort beroepspraktijk omschreven die in de afgelopen 35 jaar is 

ontstaan in Nederland. Naast de drie bestaande en welbekende stadia van kunstenaars: polyvalent, 

polyactief en pluriactief is een vierde, nieuwe categorie gesignaleerd: de zogenaamde hybride 

kunstenaar. Deze kunstenaar is hybride in zijn praktijk waarin hij autonome en toegepaste 

kunstvormen combineert, binnen en buiten de kunstwereld.  

Van Winkel signaleert dat de waardenregimes die aan de verschillende stadia en kunstvormen 

verbonden waren inmiddels zijn vervaagd. Autonoom werk wordt immers niet perse gezien als 

waardevoller dan toegepaste kunst. In het rapport betoogt Van Winkel dat de hybridiserende 

beroepspraktijk wellicht effect heeft op het autonome kunstenaarschap. Uit een online-survey 

afgenomen onder alumni die in de laatste 35 jaar waren afgestudeerd aan drie kunstopleidingen in 

Nederland en Vlaanderen kwam naar voren dat de motivatie om hybride te gaan werken, vrijwel 

altijd economisch gemotiveerd is. De conclusie was dat kunstenaars steeds meer binnen de creatieve 

sector en buiten de kunstwereld werken, wat resulteert in een onvermijdelijk hybride 

beroepspraktijk. Door middel van de focusgroepen onder de huidige residenten van de 

Rijksakademie zal duidelijk worden in hoeverre residenten deelnemen aan deze hybride 

                                                           
7Hans Abbing, Why are artists poor?: the exceptional economy of the arts (Amsterdam University Press, 2008). 
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beroepspraktijk. Residenten hebben de mogelijkheid om tijdens de residentie zich alleen te richten 

op de productie van autonome kunst, betekent dit dan ook een verschuiving in hun waardenregime?  

Bijdrage aan wetenschappelijk discours 

Het feit dat de meeste kunstenaars amper van hun kunstproductie kunnen leven is al welbekend. In 

deze scriptie wordt specifiek gekeken naar de arbeidspositie van kunstenaars bestempeld als 

‘toptalent’, een nichegroep die een uitzonderingspositie zou kunnen hebben in de beroepsgroep. 

Welke ervaringen hebben deze kunstenaars met de hybride markt en zijn hun waardenregimes 

vergelijkbaar met de algemene beroepspopulatie?  

 Er is nog een ander aspect dat deze populatie uitzonderlijk maakt. Als alumni van de Rijksakademie 

zijn zij voorzien van een exclusief ‘keurmerk’. Een vermelding van de Rijksakademie op het cv zou de 

arbeidspositie in vele opzichten verbeteren. In dit onderzoek wordt deze aanname, kwalitatief, door 

middel van interviews, en kwantitatief, door middel van een steekproef, getoetst.  

Daarnaast is tot nu toe niet expliciet het verband gelegd tussen het kunstenaarschap en precarity, 

dat gebaseerd is op het feit dat ‘precarity’ in allerlei vormen aanwezig is in de arbeidsposities van 

kunstenaars.8 In dit onderzoek zal ik kijken welke aspecten van de beroepspraktijk van kunstenaars in 

Nederland overeenkomen met precarity. 

Maatschappelijke Relevantie 

Door de vele onderzoeken die zijn gedaan naar de arbeidspositie van kunstenaars is het ook een veel 

besproken onderwerp in het publieke debat. Tot nu toe hebben voorgaande onderzoeken, die sinds 

de jaren negentig op grote schaal zijn uitgevoerd, echter geen grote financiële veranderingen 

teweeggebracht in de arbeidsmarkt van kunstenaars. In de jaren negentig bleek namelijk al dat het 

merendeel van de kunstenaars op of onder het bijstandsniveau leven. Hierop waren de reacties meer 

gelaten in vergelijking met die na het uitkomen van het SER rapport van dit jaar. In 1997 wordt de 

situatie slechts beschreven als ‘ongunstig’.9 Bij het uitkomen van het huidige SER rapport zoveel jaar 

later, werden de reacties voornamelijk gekenmerkt door verontwaardiging, verbazing en ongeloof. 

Dit, terwijl de situatie in feite weinig is veranderd; tussen 1990-2000 had 80% van de kunstenaars 

ook al een inkomen op of onder het bijstandsniveau. 

Hoewel er in feite niets nieuws werd gemeld over de inkomenspositie van kunstenaars veroorzaakte 

het SER rapport een golf aan reacties vanuit de politiek en de kunstwereld. Zo uitte Birgit Donker, 

directeur van het Mondriaanfonds, haar zorgen over de gevolgen van de bezuinigingen voor 

                                                           
8Grieg de Peuter, “Beyond the Model Worker: Surveying a Creative Precariat”, CU Culture Unbound: Journal of 
Current Cultural Research 6, nr. 1 (2014): 266. 
9“Financiële positie beeldend kunstenaars laat ondanks stijging omzet te wensen over”, TROUW, 1997, 
http://www.trouw.nl/tr/nl/5009/Archief/article/detail/2764640/1997/04/25/Financiele-positie-beeldend-
kunstenaars-laat-ondanks-stijging-omzet-te-wensen-over.dhtml. 
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Nederland in het algemeen en stelt: “Het is een probleem dat ons allemaal aangaat. Nederland staat 

juist bekend om zijn traditie van het borgen van artistieke vrijheid en het investeren in kunst. Dat 

heeft fantastisch werk opgeleverd.[…] Hoe goed zou het zijn als het kabinet dat signaal oppikt en geld 

uittrekt voor de financiële positie van de kunstenaar, om te beginnen voor het ontwikkelen en 

implementeren van zo’n honorariumrichtlijn. Kunstenaars, kunstwereld en daarmee wij allemaal 

zouden er wel bij varen.”10 Op 31 mei 2016 pleitte minister Jet Bussemaker middels een brief aan de 

tweede kamer voor een honoreringsregeling voor kunstenaars uit diverse culturele disciplines.11 

Hierin schrijft minister Bussemaker dat zij 600.000 euro uittrekt voor een regeling voor de honorering 

van kunstenaars die presenteren in een presentatie-instelling of museum. De reacties van 

instellingen uit de culturele sector, zoals Platform Beeldende Kunst, het Mondriaanfonds en BKNL 

zijn positief en ervaren de financiële steun vooral als blijk van erkenning van de erbarmelijke 

arbeidsposities van kunstenaars.12  

In reactie op Birgit Donker schreef kunstenares Tinkebell een opiniestuk, waarin zij haar financiële 

situatie toelicht en constateert dat ‘de kunstenaar’ een andere status toebedeeld heeft gekregen: 

“Namelijk dat de kunstenaar in de afgelopen week is getransformeerd van luie subsidietrekker die 

teert op uw belastinggeld naar arme sloeber die hard werkt tegen een hongerloon of soms zelfs 

tegen helemaal geen loon. […] Waarom deel ik dit met u? Omdat u kennelijk geen idee heeft en 

omdat het fijn zou zijn als u dat wél had. Niet als klacht. Ook geen zieligheidskwestie. Maar gewoon, 

voor de realiteitszin.”13 Volgens Tinkebell is het niet erg dat zij in vergelijking met andere 

hoogopgeleiden weinig verdient, maar deze onevenredige beloning zou wel erkend moeten worden 

buiten de culturele sector. Overigens is zij naar eigen zeggen één van de weinige die van haar kunst 

kan leven. Belangrijk voor dit onderzoek is dat de huidige beeldvorming van kunst en kunstenaars 

nog altijd gebaseerd is op het beeld van de romantische kunstenaar.14 Dit beeld is een verklaring voor 

de publieke opinie over kunst en de kunstenaar, bijvoorbeeld als linkse hobby of als mensen die een 

beetje doen waar ze ‘zin’ in hebben en zich geheel onttrekken aan de samenleving. Een imago dat 

wordt versterkt door plekken zoals de Rijksakademie die, bij gebrek aan transparantie over de 

activiteiten, niet bijdragen aan een andere (positievere) beeldvorming. Door het ontsluiten van de 

                                                           
10Donker, “Iedereen krijgt betaald – behalve de kunstenaar” 23 januari 2016. 
11Jet Bussemaker, Kamerbrief verkenning arbeidsmarkt cultuur en advies versterking arbeidsmarktpositie 
kunstenaars, 2016. 
12Jonna van ’t Hof, “Brief minister Bussemaker en reactie BKNL”, BBK Beroepsvereniging Beeldende 
Kunstenaars, 1 juni 2016, http://bbknet.nl/brief-minister-bussemaker-en-reactie-bknl/. 
13Tinkebell, “Voor wie het niet wist: kunst maken is een kostbare zaak”, Trouw, 01 2016. 
14Hans Abbing bespreekt dit uitgebreid in zijn boek, voor dit onderzoek zullen de belangrijke conclusies 
besproken worden.  
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black box draagt dit onderzoek bij aan de kennis van het publiek van de activiteiten van hedendaagse 

kunstenaars op de Rijksakademie. 

 

Deze scriptie sluit tevens aan bij reacties die de (net afgestudeerde) kunstenaars proberen aan te 

moedigen. Zo verzorgt Metropolis M sinds drie jaar een ‘eindexamenspecial’ met een overzicht van 

de meest veelbelovende net afgestudeerde kunstenaars van kunstacademies in Nederland.15 

Metropolis M verklaart: “Met deze bijlage willen wij bewondering en steun uitspreken voor de keuze 

van deze jonge kunstenaars om ondanks de slechte inkomenspositie te kiezen voor hun creatieve 

idealen. Een samenleving zonder kunstenaars is er een zonder verbeelding en daarmee uiteindelijk 

zonder toekomst.” Evenals de motivatie achter deze eindexamenspecial, wil ik het belang van de 

verbetering van de arbeidspositie van kunstenaars en daarmee inherent het belang van kunst 

benadrukken. 

 

Tot slot belicht deze scriptie de gevolgen van een grote verandering in de algemene arbeidsmarkt; de 

flexibilisering in de arbeidsmarkt. In De Hybride Kunstenaar wordt gesteld dat de kunstenaar de 

modelarbeider van de nieuwe arbeidsethiek is.16 Volgens het theoretische model ‘postfordisme’ is er 

een gouden toekomst voor kunstenaars weggelegd. De professionele capaciteiten waarover zij 

beschikken staan namelijk centraal in het economische proces van de nieuwe arbeidsmarkt.17 De eis 

van creativiteit op de werkvloer impliceert op vergelijkbare wijze dat de wereld van de inspiratie 

doordringt in de wereld van de industrie. Kunstenaars zijn dus juist geschikt voor andere banen, in 

tegenstelling tot wat ze zelf vaak denken, zoals bleek uit onderzoek van Abbing. Kunstenaars kunnen 

zelfs wellicht als voorbeeld dienen voor werknemers in andere sectoren die pas kort geleden zijn 

geconfronteerd met tijdelijke contracten en lage(re) inkomens. Zoals ook benoemt in het SER rapport 

Verkenning Culturele Sector zijn: “veel trends en knelpunten op de Nederlandse arbeidsmarkt zijn in 

de culturele sector uitvergroot zichtbaar. Deze verkenning is daarom niet alleen relevant voor de 

sector zelf, maar ook voor de economie als geheel.”18 Ook in andere sectoren waar onderzoek wordt 

gedaan naar de relatie tussen leeftijd, attitudes, leren en inzetbaarheid wordt het kunstenaarschap 

als voorbeeld gebruikt, want “een kunstenaar gaat nooit met pensioen!”19 De gedrevenheid en 

                                                           
15 Jaargang 36. (2015) Domeniek Ruyters hoofdredactie.  
16Koos Zwaan, Pascal Gielen, en Camiel van Winkel, “De hybride kunstenaar: de organisatie van de artistieke 
praktijk in het postindustriële tijdperk” (Groningen, 2012). 
17 Ibid. (Winkel), p.22.  
18Ed Verhulp, “Verkenning arbeidsmarkt cultuursector” (SER: Raad voor Cultuur, januari 2016), 3, 
http://www.lkca.nl/publicaties/informatiebank/verkenning-arbeidsmarkt-cultuursector. 
19 Justine le Clercq, “Le Clerq over de kunst van het nooit met pensioen gaan”, Online magazine Fonds voor 
Cultuurparticipatie, 7 augustus 2016, http://www.cultuurparticipatie.nl/magazine/le-clercq-over-de-kunst-van-
het-nooit-met-pensioen-gaan/. 



14 
 

passie van een kunstenaar worden gezien als positieve kenmerken die werknemers in andere 

sectoren idealiter zouden bezitten. Kanttekening hierbij is dat de werknemer met zijn intrinsieke 

motivatie compenseert voor een onevenredige financiele beloning en erkenning voor zijn arbeid. Het 

is maar de vraag of dit een wenselijke situatie is.  
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Hoofdstuk 1. Het binnen -en buitenveld 

De testgroep, ofwel de residenten, bestaat uit actoren die zich tijdens de residentie voortdurend 

tussen meerdere velden bewegen. Daarom is het theoretische kader tweeledig, dit is noodzakelijk 

om de verschillende velden te kunnen analyseren. Het binnenveld, bestaat uit het instituut de 

Rijksakademie. Het buitenveld omvat het netwerk van de Rijksakademie en de beroepspraktijk van 

kunstenaars. Gedurende twee jaar maken de residenten deel uit van dit gesloten binnenveld, maar 

bewegen ze zich ook in het bijbehorende buitenveld. Het binnenveld kan beschreven worden met 

behulp van de theorie over culturele instituten zoals beschreven door Pascal Gielen in De 

Kunstinstitutie (2007). Het buitenveld wordt beschreven met behulp van onderzoeken naar de 

beroepspraktijk van kunstenaars en theorieën over oorzaken en gevolgen van precaire 

werkomstandigheden. Met behulp van de precarity-theorie zoals beschreven door Guy Standing in 

The Precariat. A New Dangerous Class (2011) kan de beroepspraktijk van kunstenaars in een bredere 

maatschappelijke context geplaatst worden en de waarde van de residentie worden gemeten aan de 

hand van het begrip precarity. Neemt een kunsteaarsresidentie precarity weg of versterkt het dat 

juist? Wat betekent de vastigheid van een twee jaar durende residentie binnen een anderszins 

onzekere arbeidspositie? 20 

De gelaagdheid van het binnen –en buitenveld kan beschreven worden als bestaande uit meerdere 

‘cirkels’ of worden vergelijken met de tornado zoals beschreven in de inleiding (zie figuur 1 op de 

volgende pagina). Het binnenveld wordt gevisualiseerd door de donkerblauwe cirkel in het middel, 

waar alleen de residenten, werknemers van de Rijksakademie en uitgenodigde gastadviseurs toegang 

tot hebben. Uitzondering zijn de jaarlijkse open dagen. Tijdens deze dagen zijn de grenzen tussen het 

binnen en buitenveld het meest diffuus; de kunstwereld komt letterlijk en figuurlijk binnen de 

‘veilige’ muren waar experimenten plaatsvinden. Gedurende de rest van het jaar verbindt het 

institutionele netwerk, de middelste cirkel, het binnenveld met het buitenste buitenveld, de 

buitenste cirkel. Deze buitenste schil is de arbeidsmarkt, bestaande uit werkgevers en het publiek, 

waar de residenten voorafgaand en na afloop van de residenties weer onderdeel van uit zullen 

maken. Het institutionele netwerk is wel onderdeel van deze buitenste cirkel maar is niet meer 

(volledig) toegankelijk voor residenten, daarom noem ik dit het institutionele buitenveld waarin 

vooral institutionele actoren zich in bewegen.  
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Figuur 1. De grenzen tussen de verschillende velden zijn diffuser dan op de 

afbeelding weergegeven. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Cirkel 1: Het binnenveld: de Rijksakademie: 
residents plus directe contacten 
(gastadviseurs)  

Cirkel 2: Het institutionele 
buitenveld: het internationale 
netwerk bestaande uit andere 
residenties, musea, galeries, 
kunstenaars. Dit veld staat het 
dichtsbij de residents gedurende de 
residency.

Cirkel 3: Het buitenveld: de hybride arbeidsmarkt en het 
publiek. Dit veld bestaat ook los van de Rijksakademie, en 
dit deel van het buitenveld staat tijdens de residency in 
theorie het verst weg van de residents. In dit veld treden 
de residents na hun residency weer toe. 
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1.1 Het binnenveld: de Rijksakademie 

Het theoretisch kader staat in dienst om de dynamiek tussen het binnen -en buitenveld, waartussen 

de residenten zich telkens bewegen tijdens de residentie, in kaart te brengen. In dit hoofdstuk zal ik 

de middelste cirkel analyseren. 

Het binnenveld bestaat uit: de institutionele eigenschappen, een internationale 

kunstenaarsgemeenschap en het gebouw van de Rijksakademie, inclusief werkplaatsen, studio’s en 

gezamenlijke ruimtes. Dit veld zal verder worden aangevuld met de ervaringen en meningen van 

residenten in hoofdstuk 3. Het binnenveld kan het beste beschreven worden met behulp van de 

theorie over instituten zoals beschreven door Pascal Gielen. In De Kunstinstitutie ontleed Gielen de 

eigenschappen van zogenaamde culturele instituten, namelijk: de noodzakelijke historiciteit en 

daaraan gekoppeld moreel gezag, grandeur en kunstzinnige traagheid en alertheid. In dit hoofdstuk 

wordt uiteengezet wat de specifieke eigenschappen zijn van de Rijksakademie als instituut zoals die 

zijn vormgegeven sinds de oprichting in 1870.  

Ontstaansgeschiedenis 

De Rijksakademie in haar huidige vorm werd opgericht in 1870 door koning Willem III. Het is de 

opvolger van de Koninklijke Akademie van Beeldende Kunsten, de Amsterdamse Stads 

Teekenacademie (18de eeuw) en de Konstkamer (17de eeuw). Al bij de oprichting in 1870 werd een 

specifiek soort kunst of stijl vermeden in het ‘academieprogramma’, dit was namelijk de aanleiding 

voor de ontbinding van de Koninklijke Akademie .21 Hoewel kunstenaars teken, schilder -en 

beeldhouwles kregen, stond individuele ontwikkeling en oorspronkelijkheid voorop. Deze traditie is 

sinds de oprichting van de Rijksakademie onveranderd gebleven. Wel is de mate van technische 

‘onderwijzing’ steeds meer verschoven. In 1884 werd door de toenmalige directeur August Allebé de 

Prix de Rome ingesteld. Deze prijs is tot op de dag van vandaag de meest pretentieuze prijs van 

Nederland voor hedendaagse kunstenaars. Het uitreiken van deze prijs was tot 2013 in handen van 

de Rijksakademie. Het uitreiken van deze prijs betekent ook dat de Rijksakademie onderdeel 

uitmaakte van de actoren die mede bepalen welke kunstenaars belangrijk zijn in de hedendaagse 

kunstwereld. 

In 1986 is door de Rijksakademie geheel afgestapt van enige vorm van klassikaal lesgeven. Het 

deductieve model van gestructureerde kennisoverdracht (push) werd ingeruild voor een meer 

inductieve benadering waarbij de persoonlijke ontwikkelingsgang in overwegende mate wordt 

                                                           
21Els van. Odijk en M. Shields, Er is eene Rijks-Akademie... : over ruimte voor kunstenaars = Once upon a 
National Academy of Art... : on space for artists (Bussum; Amsterdam: Thoth ; Rijksakademie van beeldende 
kunsten, 1995), 29. 
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bepaald door de jonge kunstenaar zelf (pull).22 De residentie was geboren, waarin geen 

lesprogramma, geen klaslokalen en geen toets momenten plaatsvonden. Eenmaal toegelaten hebben 

de kunstenaars toegang tot faciliteiten en adviseurs maar ondergaan ze geen collectieve opleiding. 

Iedere resident doorloopt een individueel ontwikkelingsproces en er ontstaat in zekere zin een 

kunstenaarsgemeenschap. Twee keer per jaar zetten residenten hun deuren open voor het 

binnenveld, tijdens deze dagen tonen de kunstenaars elkaar hun werkproces. Één keer per jaar vindt 

de RijksakademieOPEN plaats, dan krijgt het buitenveld de studio’s en de kunstwerken ook te zien.  

Historiciteit 

De historiciteit van de vele generaties kunstenaars die de gangen bewandelde, uit zich volgens de 

huidige directrice van de Rijksakademie Els van Odijk, zelfs in zoiets abstracts en subjectiefs als een 

historische geur: “De Nederlandse kunstenaars gaven aan dat er iets is dat sterk aanwezig is, 

waarvan echter moeilijk te duiden valt wat het is en welke invloed het heeft. Maar het bestaat 

onmiskenbaar, bijna als een geur. […] er is iets wat men gebruikt voor zichzelf. Dit laatste kan 

letterlijk zo zijn, maar ook figuurlijk als een niet grijpbare, niet fysieke aanwezigheid die uitdaagt, 

bewust en strijdbaar maakt.”23 In de communicatie uitingen van de Rijksakademie zelf worden de 

loopbanen van alumni nauwkeurig bijgehouden door een documentatieafdeling, die jaarlijks 

presentielijsten opstuurt naar stakeholders, waaronder het ministerie van Onderwijs, Cultuur en 

Wetenschap. Het imago wordt gevormd door het succes van oude en recente alumni, waaronder het 

feit dat: “Mondriaan, Karel Appel, Jan Wolkers, Berlage or more recently Fiona Tan, David Maljkovic, 

Guido van der Werve, Yael Bartana and Ryan Gande” een residentie hebben gevolgd. Het instituut de 

Rijksakademie moest de Nationale Kunstacademie worden, en werd zodanig opgericht door een 

erkende macht. De oprichting was dus niet het gevolg van een breed gedragen maatschappelijke 

achterban. Het feit dat het de Koninklijke academie was geeft het instituut direct een bepaalde mate 

van grandeur. “Vooreerst heeft de institutie zelf een geschiedenis en beroept zich vaak op die 

historie om haar bestaan enactiviteiten binnen de contemporaine maatschappij te handhaven of 

zelfs te legitimeren.”24 De Rijksakademie doet dit door te benadrukken welke belangrijke kunstenaars 

op de Rijksakademie hebben gezeten. Gielen geeft aan dat de autoriteit van een instituut wordt 

gecreëerd doordat het instituut zelf altijd zal blijven bestaan en los kan worden gezien van 

individuen. Dit is niet het geval voor de Rijksakademie. De Rijksakademie kan niet los worden gezien 

                                                           
22Ibid., 118. 
23Ibid., 27. 
24Pascal Gielen, “De kunstinstitutie: de identiteit en maatschappelijke positie van de artistieke instellingen van 
de Vlaamse Gemeenschap Kunstpraktijk in de samenleving; nummer 1”, 2011, 32. 
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van de kunstenaars die aan de Rijksakademie verbonden waren deze alumni worden gesymboliseerd 

door de eerder genoemde geur.  

Kunstzinnige traagheid en alertheid 

De Rijksakademie garandeert de kunstenaar maximaal twee jaar om te experimenten. Kunstenaars 

worden altijd aangenomen voor één jaar maar dit wordt in vrijwel alle gevallen verlengd tot twee 

jaar. In uitzonderlijke gevallen is de artistieke ontwikkeling al zo ver gevorderd dat een tweede jaar 

overbodig is geworden. Dit is een betrekkelijke lange periode waarin kunstenaars volledige vrijheid 

hebben om invulling te geven aan hun artistieke praktijk. De ‘traagheid’ van de residentie verwijst 

naar de lange periode van rust die de kunstenaars kunnen meemaken. De term alertheid duidt op 

het feit dat de hedendaagse kunstwereld regelmatig wordt betrokken in de praktijk van de residentie 

in de vorm van gastadviseurs, veelal bekende namen uit de kunstwereld. De Rijksakademie wordt 

ook wel gezien als een talentenpoel van veelbelovende kunstenaars en het instituut waarborgt 

vernieuwing en talent door kunstenaars uit het buitenveld in het binnenveld te betrekken. 

Moreel gezag 

De Rijksakademie geniet een zeker ‘gezag’, volgens Gielen is dit het gevolg van de erkenning door de 

artistieke gemeenschap. Deze erkenning wordt mede veroorzaakt door het uitblinken in artistieke 

kwaliteit. Echter vraagt een brede maatschappelijke appreciatie om meer dan dat.25 Volgens Gielen 

heeft dit te maken met een zekere vorm van grandeur die men voelt wanneer zij recht hebben om 

naar binnen te gaan’. Voor de circa 8000 mensen die de Rijksakademie tijdens de open dagen 

binnentreden zal dit vermoedelijk het geval zijn. “Wie grandeur geniet penetreert enerzijds zonder al 

te veel weerstand een grote achterban die hem tegelijkertijd draagt en als voorbeeld neemt.”26 De 

achterban bestaat grotendeels uit beeldende kunstenaars. Een grote groep binnen de beroepsgroep 

voelt zich gerechtigd om op zijn minst mentaal de actor met grandeur te betreden, toe te eigenen of 

er zich mee te identificeren. Daarentegen is het publieksbereik gering. In het jaarverslag benoemt de 

Rijksakademie dan ook ‘de spagaat’ waarin zij zich bevinden, enerzijds de plek van rust te 

waarborgen en anderzijds de wens om de zichtbaarheid en het maatschappelijk draagvlak te 

vergroten. 

De erkenning van de gemeenschap wordt weerspiegeld in de hoeveelheid aanmeldingen die de 

Rijksakademie krijgt met ‘geringe inspanning’; jaarlijks melden zich circa 1300 kunstenaars aan waar 

er 20 van worden aangenomen. Mede door de strenge selectieprocedure heeft de Rijksakademie een 

                                                           
25Ibid., 31. 
26 Ibid., 32. 
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mythisch imago verkregen binnen de kunstwereld; iedereen wil erbij horen. De selectieprocedure is 

een lang en intens proces dat een jaar voor de daadwerkelijke toelating begint. De residentie richt 

zich op kunstenaars met een bachelor en het liefst ook een masterdiploma en een aantal jaar 

praktijkervaring. Deze kunstenaars kunnen zich in het jaar voorafgaand aan het jaar waarin ze de 

residentie willen beginnen aanmelden. Bij de aanmelding moeten kunstenaars ook beeldmateriaal 

aanleveren. Eerst wordt op basis van deze documentatie een selectie gemaakt door de juryleden.  

Kunstenaars worden geselecteerd op artistieke -en ontwikkelingspotentie. Een kunstenaars kan nog 

zulk goed werk maken maar als er niet genoeg ruimte voor verbetering in lijkt te zitten wordt 

degene, ondanks de kwaliteit van het werk, niet aangenomen. De grootste overeenkomst van 

kunstenaars die worden aangenomen is het punt in hun carrière waar ze zich in bevinden. Dit 

‘kritieke punt’ wordt omschreven als het ‘vastzitten’ of ‘vastlopen’, het niet meer weten hoe verder 

te gaan in de kunstenaarspraktijk. De gemiddelde leeftijd bij aanmelding is 28 jaar.27 Kunstenaars zijn 

dan ongeveer 5 jaar afgestudeerd van een kunstacademie en werkzaam in de arbeidsmarkt. Dit punt 

komt voor in de carrières van bekendere en minder bekende kunstenaars; de mate van bekendheid 

bij aanmelding verschilt enorm. Alwaar sommige eerstejaars aangesloten zijn bij een galerie en in 

binnen –buitenland hebben geëxposeerd, zijn andere nog vrij onbekend. Sandra Felten 

(documentatiemedewerker Rijksakademie) verklaart: “Van de residenten die aankomen, een aantal 

eerstejaars die ken je nog gewoon helemaal niet, ook niet qua naam. En dan heb je een clubje zoals 

Sander de Breure en Witte van Hulzen en er zullen er wel meer zijn, de Engelse Kate Cooper die al 

aan de weg timmeren. Van wie je nu al weet: die zijn over twee jaar het makkelijkst te volgen.” Het is 

dus niet zo dat gebrek aan erkenning tot een keuze voor en toelating tot een residentie leidt. 

Naast het selecteren op artistieke –en ontwikkelingspotentie speelt de selectieprocedure een 

belangrijke rol in het creëren van een test ground. Door het zorgvuldig uitkiezen van kunstenaars op 

basis van discipline, fase in loopbaan, positie (maatschappelijke, politieke en artistieke factoren), en 

nationaliteit creëert het instituut zijn eigen optimale ‘bevolking’. Het binnenveld wordt een test 

ground en de residenten zijn mogelijke change agents voor een nieuwe samenleving waarin 

verschillende nationaliteiten, religies en culturele achtergronden samenleven en gedachtes 

uitwisselen.28 Dit suggereert een sterke maatschappelijke betrokkenheid van de residentie zelf en de 

kunstenaars die uitgekozen worden. Er wordt vaak aan deze betrokkenheid getwijfeld. Dit wordt 

mede veroorzaakt doordat het publiek, met uitzondering van kunstcritici en andere kunstenaars, niet 

                                                           
27Design by www sinds1416 nl | development by www.mediamogul.nl, “Residenten | Kunstenaars”, 
Rijksakademie van beeldende kunsten, geraadpleegd 1 april 2016, 
http://www.rijksakademie.nl/NL/kunstenaars/. 
28Jaarverslag Rijksakademie 2014.  



21 
 

op de hoogte is wat er op de Rijksakademie gebeurt en ten tweede het belang niet inziet van zijn 

functie: twee jaar lang kunstenaars laten ‘experimenteren’.29 Het gebrek aan transparantie leidt tot 

spanning tussen het binnen -en buitenveld. De actor, ofwel de residenten, moet zich telkens, hetzij in 

het binnenveld, hetzij in het buitenveld, legitimeren voor zijn of haar activiteiten. Het is haast 

onmogelijk om de (economische) waarde van het werk en dus ook van de kunstwerken uit te 

drukken. Zeker als het productieproces niet zichtbaar is, wat eigenlijk altijd het geval is bij bepaalde 

kunstvormen zoals performatieve -en videokunst. Het geval wil, dat dit de kunstvormen zijn die het 

meest worden uitgeoefend door residenten.30 

De Rijksakademie gezien van de Sarphatistraat (hoofdingang) 

Het gebrek aan transparantie naar het buitenveld toe wordt mede veroorzaakt door de 

architectuurtaal van het gebouw van de Rijksakademie; de oude Kavalerie kazerne aan de 

Sarphatistraat heeft een zeer gesloten uitstraling. Het binnenveld, bestaande uit de studio’s en 

werkplaatsen wordt fysiek afgesloten van de buitenwereld. Deze afstand is figuurlijk en fysiek. De 

hekken rondom het gebouw zijn voor 360 dagen voor het ‘gewone volk’ gesloten. De Rijksakademie 

heeft moeite om deze geslotenheid te integreren in de eigen beeldvorming. Hoe verantwoord je het 

bestaan van een instituut waarvan de activiteiten onbekend (moeten) blijven? In het jaarverslag 

2015 vermeldt de Rijksakademie dat het zoeken blijft naar manieren om te communiceren over de 

activiteiten en de focus te houden op de interne artistieke processen die vaak in volle concentratie 

achter de schermen plaatsvinden.31 

 

 

                                                           
29Ik baseer dit niet op een publieksonderzoek maar op de mening ‘in het algemeen’.  
30Tussen de residenten 2015/2015 zaten twee ‘klassieke’ schilders.  
31Rijksakademie, “Jaarverslagen | Profiel | Rijksakademie”, 2015, 13–14, 
http://www.rijksakademie.nl/NL/rijksakademie/profiel/jaarverslagen/. 
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Hoofdstuk 2. Het buitenveld: het institutionele netwerk en de 

arbeidsmarkt 
In dit hoofdstuk zal ik vanuit verschillende perspectieven licht werpen op de diverse aspecten van het 

buitenveld, namelijk: de Rijksakademie als onderdeel van een institutioneel netwerk van culturele 

instellingenen en als onderdeel van de arbeidsmarkt. Ten eerste beschrijf ik het buitenveld als een 

veld bestaande uit actoren en netwerken, waar de Rijksakademieals residentie een speciale functie 

en rol in heeft. Welke rol hebben residenties in het algemeen en welke rol heeft de Rijksakademie 

specifiek in het Nederlandse culturele veld? Hierbij helpt de vernetwerkingstheorie van Pascal Gielen 

mij om het instituut als actor in het kunstveld te plaatsen en het institutionele netwerk, waar 

residenten immers ook toegang tot krijgen tijdens de residentie, te beschrijven. Tot welk netwerk 

behoort de Rijksakademie en hoe verhoudt het instituut zich tot andere actoren in de kunstwereld? 

Wat betekent dit voor residenten?  

Ten tweede beschrijf ik het buitenveld als de arbeidsmarkt bestaande uit werkgevers, werknemers, 

arbeidsverbanden en relatie met het publiek. De huidige inrichting van de arbeidsmarktleidt in 

steeds meer gevallen tot ‘precarity’. De precarity theorie van Guy Standing, beschrijft één van de 

grootste veranderingen in de arbeidsmarkt, namelijk de verschuiving van werknemerscollectiviteit 

naar individualisme dat in gang is gezet door de vervanging van vaste contracten door flexibele 

contracten. Een gevolg hiervan is het ontstaan van een sociale klasse bestaande uit personen die 

geen vast contract hebben en daardoor over weinig inkomenszekerheid en autonomie beschikken. 

De arbeidspositie van de gemiddelde kunstenaars vertoont in het eerste opzicht veel 

overeenkomsten met deze sociale klasse, ondanks het feit dat de marktmechanismen van de 

kunstmarkt zeer specifiek zijn. In hoeverre kunnen kunstenaars toegerekend worden tot deze relatief 

nieuwe, sociale klasse? En als kunstenaars zich in een precaire situatie bevinden, welke waarde heeft 

dan een residentie? Ik hanteer het concept van precarity van Guy Standing om de waarde van de 

Rijksakademie te bepalen in deze huidige arbeidsmarkt. Kan de Rijksakademie (en residenties in het 

algemeen), precariousness wegnemen of wellicht juist versterken? Een belangrijk aspect van 

precarity is het isolement waar werknemers zich in bevinden. Men heeft het gevoel dat zij de enige 

zijn in een dergelijke situatie. Vernetwerking speelt dus een cruciale rol in het wel of niet deel uit 

maken van the precariat als sociale klasse. Welk effect heeft de Rijksakademie op de vernetwerking 

van de residenten? 
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2.1 Het institutionele netwerk 
De organisatie ResArtis beschrijft de functie van residenties als plekken waar kunstenaars, academici, 

curatoren en anderzijds creatieve personen, tijd en ruimte krijgen om buiten hun normale omgeving 

te werken.32 Residenties voorzien kunstenaars met tijd om te reflecteren, onderzoeken, presenteren 

en/of produceren. Dit laatste is belangrijk, omdat het produceren van secundair belang is tijdens een 

residentie. Verder bieden residenties kunstenaars de mogelijkheid om nieuwe mensen te ontmoeten 

en onderdeel uit te maken van een nieuwe gemeenschap bestaande uit personen met verschillende 

culturele achtergronden. ResArtis beschrijft de betekenis van residenties voor deelnemers als volgt: 

“They also allow individuals to experience life in a new location. Art residencies emphasize the 

importance of meaningful and multi-layered cultural exchange and immersion into another culture.” 

Volgens de omschrijving van ResArtis draagt een residentie sterk bij de professionele en persoonlijke 

ontwikkeling van de kunstenaar. De functie van een residentie is om bij te dragen aan de 

ontwikkeling van vernieuwing en talent. Daarvoor bieden ze naast tijd en ruimte ook andere 

randvoorwaarden zoals: een stipendium (dus een maandelijks inkomen), nieuwe technieken, 

samenwerkingspartners en soms ook nieuwe inkomstenbronnen.  

Er zijn veel verschillende soorten residenties die gekenmerkt kunnen worden door een aantal 

aspecten, waaronder: 1. de mate van onafhankelijkheid, zo zijn er residenties die onderdeel 

uitmaken van musea, universiteiten, theaters of festivals, 2. tijdsgebondenheid, bijvoorbeeld 

seizoensgebonden of residenties verbonden aan een eenmalig evenement en 3. de locatie, 

residenties zijn te vinden in urbane of rurale omgevingen en soms op zeer afgelegen plekken. 33 De 

Rijksakademie is dus een onafhankelijke residentie ingebed in het (inter)nationale landschap van 

kunstinstellingen in een urbane omgeving.  

In Nederland bestaan er tientallen residenties in allerlei vormen, van residenties die twee weken 

duren tot drie maanden, gevestigd in steden en op het platteland. Hiervan zijn vijf residenties 

benoemd tot postacademische instellingen, die door hun duur en professionaliteit erkend worden 

door het ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap als een postdoc opleiding, hoewel er 

volgens de instituten zelf geen sprake is van een opleiding. Deze vijf zijn: De Rijksakademie van 

beeldende kunsten en De Ateliers in Amsterdam, Van Eyck Academie in Maastricht, Basis voor 

Actuele Kunst (BAK) in Utrecht en Sundaymorning@ekwc in Oisterwijk. Volgens de Raad voor Cultuur 

dragen De Rijksakademie van beeldende kunsten en De Ateliers, door hun internationale 

aantrekkingskracht, bij aan een kosmopolitisch kunstklimaat in Amsterdam en versterken de 

                                                           
32De organisatie ResArtis is het platform van een netwerk van residenties wereldwijd. 
33“About Residencies | ResArtis”, geraadpleegd 4 juni 2016, 
http://www.resartis.org/en/residencies/about_residencies/. 
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reputatie van Nederland in het buitenland.34 De Rijksakademie van beeldende kunsten onderscheidt 

zich van de Ateliers in grootte en door het ontbreken van een vast curriculum35. De Rijksakademie 

heeft hierdoor een direct ondersteunende functie in het Nederlandse kunstveld. Het verricht 

activiteiten die gericht zijn op het verzamelen en ontsluiten van informatie. 36 

Maatschappelijk en artistiek sterk vernetwerkt 

De vernetwerkingstheorie van Gielen bestaat uit een model waarin de verschillende mate van 

vernetwerking binnen de kunstwereld in kaart worden gebracht. De Rijksakademie is een 

ontwikkelingsgericht instituut met een hoge artistieke vernetwerking, stevig ingebed in de artistieke 

praktijk, met een lagere maatschappelijke vernetwerking. Met dus als gevolg dat de achterban van 

het instituut vrijwel alleen bestaat uit kunstenaars en buiten de kunstwereld amper bekend is.  

Daarom bevindt de Rijksakademie zich niet geheel aan de rechterzijde van het model maar in het 

middensegment in het vak B (OV), zie figuur 2. Het is problematisch om de Rijksakademie binnen het 

model van Gielen te plaatsen. Enerzijds is de Rijksakademie een plek waar kunstenaars zich niet bezig 

hoeven te houden met presentatie, de buitenwereld is immers afgeschermd en er is geen vast 

curriculum. Anderzijds is de RijksakademieOPEN het moment waarop de producten van het 

voorgaande residentie jaar aan de buitenwereld, ofwel kunstwereld, worden getoond. Het feit dat de 

Rijksakademie niet zonder kanttekeningen kan worden geplaatst in het model kan verklaard worden 

door de uiteenlopende activiteiten van het instituut: enerzijds ontwikkelingsgericht en anderzijds 

productiegericht. 

 

 

 

 

 

 

 

                                                           
34Raad voor Cultuur, “Culturele basisinfrastructuur 2017 – 2020”. 
35 de Rijksakademie heeft de grootste kunstenaarsgemeenschap 
36Cultuur en Wetenschap Ministerie van Onderwijs, “Culturele basisinfrastructuur en fondsen - Cultuur & 
Media - OCW in cijfers”, webpagina, (15 mei 2015), http://www.ocwincijfers.nl/cultuur-media/inhoud/cultuur-
algemeen/culturele-basisinfrastructuur-bis. 

Figuur 2 Schema functie binnen het kunstveld: maatschappelijke verankering volgens Gielen. 
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De Rijksakademie heeft een hoge artistieke praktijk en (internationale) artistieke vernetwerking. Zo 

komen er regelmatig internationale gastadviseurs. In tegenstelling tot de procedure bij andere 

residenties, zoals bij De Ateliers, zijn de kunstenaars aan de Rijksakademie niet verplicht gebruik te 

maken van ‘spreekuren’ tijdens de bezoeken van gastadviseurs.37  

Zoals eerder beschreven hanteert de Rijksakademie een strenge selectieprocedure. De Rijksakademie 

zoekt kunstenaars die in een specifieke fase zitten in hun carrière, namelijk een periode waarin ze 

gericht zijn op zelfverandering en reflexiviteit. Vijf jaar na het afstuderen aan een kunstakademie 

start vaak een problematische periode in de artistieke praktijk van kunstenaars .38 Het blijkt een 

moment te zijn waarop je als kunstenaar openstaat voor verandering (waarbij productie niet zo 

belangrijk is) of juist in een periode van concrete en gerichte productiviteit verkeert.39 Dit komt 

overeen met de beschrijving van Gielen van personen die zich aanmelden voor een residentie : “Een 

actor is dan niet carrièregericht, maar veeleer uit op zelfverandering en reflexiviteit. En dat 

bijvoorbeeld precies omdat hij het gevoel heeft dat zijn loopbaan als kunstenaar, curator of criticus 

aan het dichtslibben is.”  

In de eerste situatie, waarin je als kunstenaar openstaat voor verandering, is de Rijksakademie een 

plaats waar immateriële bronnen aangeboord kunnen worden. In de tweede situatie van gerichte 

productiviteit, zijn de materiele condities, zoals de technische werkplaatsen van de Rijksakademie 

van groter belang.40 Voor beide situaties is een passende vernetwerking essentieel: in een 

stimulerende artistieke of intellectuele context terechtkomen, ruimte voor artistieke begeleiding 

krijgen, op inhoudelijk interessante discussies stoten, et cetera. Volgens Gielen vragen beide 

perspectieven, het carrièregerichte en het experimentele, om een zowel hoge als inhoudelijk 

optimale vernetwerkingsgraad.”41 

Prestatie-en product gericht 

Tevens nodigen de faciliteiten uit tot productie, heel veel materialen en kennis zijn voorhanden en 

veel residenten ontdekken nieuwe materialen en technieken tijdens hun residentie. Door de 

technische adviseurs wordt geadviseerd om te experimenteren en zo nodig te falen. De tijd bij de 

                                                           
37Dit is wel het geval bij De Ateliers waar iedere dinsdag atelierbezoeken worden gepland. Zie de documentaire 
die in 2015 verscheen van Ditteke Mensink: Confrontaties. Twee jaar aan De Ateliers.  
38Zoals aangegeven door Sandra Felten in haar interview.  
39Odijk en Shields, Er is eene Rijks-Akademie... : over ruimte voor kunstenaars = Once upon a National Academy 
of Art... : on space for artists, 25. 
40Ibid. 
41Gielen, “De kunstinstitutie: de identiteit en maatschappelijke positie van de artistieke instellingen van de 
Vlaamse Gemeenschap Kunstpraktijk in de samenleving; nummer 1”, 32. 
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Rijksakademie is immers het zeldzame moment waarop kunstenaars kunnen experimenteren zonder 

financiële risico’s te hoeven nemen. Van de twee jaar staan zes maanden in het teken van productie, 

dit zijn de drie maanden per jaar in aanloop naar de RijksakademieOPEN. De RijksakademieOPEN is 

het moment waarop het instituut veranderd van een ontwikkelingsgericht naar een presentatie -en 

productie gericht instituut. 

Gielen analyseerde dat als een kunstenaar op lange termijn werkzaam wil blijven, vier sociale 

domeinen in evenwicht moeten zijn: de markt, de peers (contacten, netwerk), de civiele ruimte 

(tonen van het werk) én het domestieke (thuis, werkruimte). 42 Door een residentie aan de 

Rijksakademie kan een kunstenaar aan ieder van de bovengenoemde domeinen voldoen. De 

Rijksakademie bemiddelt namelijk ook in betaalbare huisvesting. In theorie draagt de residentie dus 

op alle vlakken bij aan een stabiele beroepspraktijk. Het geeft toegang tot faciliteiten en sterke 

netwerken en biedt tijd en ruimte om de individuele praktijk te vernieuwen en verdiepen. Tevens 

krijgt men de kans om binnen een internationale gemeenschap te werken en los te komen van het 

individualisme dat het werken in een studio met zich meebrengt. Tijdens de RijksakademieOPEN 

krijgen residenten de kans om hun producten te tonen maar bereiken hiermee een gering en 

specifiek publiek. Het instituut is daarmee sterk artistiek vernetwerkt maar niet sterk 

maatschappelijk ingebed. De residentie draagt volgens deze theorie in mindere mate bij aan het 

vergroten van een maatschappelijk draagvlak. Het algemene publiek kent de Rijksakademie niet en 

het instituut slaagt er niet in om haar activiteiten zichtbaar te maken. Het bestaansrecht van de 

Rijksakademie is niet onomstreden. Het is daarom belangrijk om de functie van de Rijksakademie in 

de buitenste schil, de arbeidsmarkt, uiteen te zetten. 

  

                                                           
42Gielen analyseerde dat de gemiddelde duur van een carriere 16 jaar is. Lauwaert, “Beeldende kunstenaars: 
klem tussen twee banen | rekto:verso”. 
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2.2 De hybride arbeidsmarkt 
 

 

De arbeidsmarkt is de buitenste schil van het buitenveld en het veld waar residenten in theorie het 

minst mee te maken hebben tijdens de residentie, mits ze daarvoor kiezen. Hoe ziet de huidige 

arbeidsmarkt eruit? In hoeverre komt de inkomenspositie van kunstenaars overeen met de precarity-

klasse? Wat betekent de vastigheid van een twee jaar durende residetie binnen een anderszins 

onzekere arbeidspositie? 

Kenschets beroepspopulatie 

Nederland telt anno 2016 ongeveer 130.000 beroepskunstenaars. Dit zijn kunstenaars met en zonder 

kunstopleiding en/of diploma.43 Schilder -en tekenkunst blijken de meest beoefende disciplines. 

44Beeldend kunstenaars zijn over het algemeen hoogopgeleid: 19% heeft een afgeronde VWO 

opleiding of een propedeuse van het hoger onderwijs. Zo’n 11% stroomt door naar een 

postacademische kunstopleiding, hiervan gaat 6% naar de Rijksakademie.45 

De gemiddelde beeldende kunstenaar (40%) is tussen de 31 en 40 jaar, iets meer dan 50% is man en 

59% heeft (46% daarvan een Hbo-opleiding) een kunstopleiding gevolgd. Opvallend is dat in 2014, 

41% werkzaam is zonder opleiding ten opzichte van 91% (84% met diploma) in 2001.46 Het volgen 

van een opleiding lijkt dus minder belangrijk te zijn geworden. Dit is overigens niet het geval bij de 

Rijksakademie waar als toelatingseis het behalen van een diploma, het liefst een masterdiploma, 

wordt gehanteerd. Hoewel het niet noodzakelijk is om een kunstvakopleiding te hebben gedaan, ook 

een andere opleiding in het hogere onderwijs voldoet. Bij voorkeur hebben kunstenaars wel drie tot 

vijf jaar professionele ervaring als kunstenaar. 

 

Het gemiddelde bruto jaarinkomen van beeldende kunstenaars is 13.990 euro; daarmee ligt het 

maandsalaris rond 880 euro.47 Het overgrote deel beeldend kunstenaars (90%) verdient onder 

                                                           
43 Beeldende beroepen, ontwerpende, uitvoerende beroepen en schrijvers. 59% heeft (46% daarvan een Hbo-
opleiding) een kunstopleiding gevolgd.  
44Brouwer, Meulenbeek, en Zijderveld, De markt voor beeldende kunst : de markt en de financiële positie van 
de beeldend kunstenaars 1998. 
45Natasja. Brouwer, A. J. G. Meulenbeek, en Corine. Zijderveld, De markt voor beeldende kunst : de markt en de 
financiële positie van de beeldend kunstenaars 1998 (Amsterdam: [Ministerie van Onderwijs, Cultuur en 
Wetenschappen], 2000), 16. 
46“Monitor Kunstenaars en afgestudeerden”, BBK Beroepsvereniging Beeldende Kunstenaars, 3 december 2014, 
19, http://bbknet.nl/monitor-kunstenaars-en-afgestudeerden/. 
47Verhulp, “Verkenning arbeidsmarkt cultuursector”, 41. 
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modaal, in vergelijking met andere hoogopgeleiden waarvan maar 20% onder modaal verdient.48 

Daarentegen is het inkomen van het hele huishouden van kunstenaars ongeveer vergelijkbaar met 

de gemiddelde werkzame bevolking. Het lage inkomen van kunstenaars wordt vaak gecompenseerd 

door het inkomen van hun partners. 

De kern van het probleem in de kunstmarkt is het overaanbod van diensten. In andere markten zou 

het aanbod dalen zodra de vraag daalt. Dit is echter niet van toepassing op de kunstmarkt. De markt 

blijft oververzadigd en dit leidt tot een zwakke onderhandelingspositie voor veel kunstenaars. De 

sterke intrinsieke motivatie om werk te blijven maken zorgt ervoor dat kunstenaars veel te lage 

financiële compensaties accepteren van musea en andere tentoonstellingsruimtes.49Hans Abbing 

heeft hier zoals eerder besproken uitgebreid onderzoek gedaan naar de redenen dat de 

beroepsgroep aangevuld blijft worden met nieuwe kunstenaars ondanks de slechte 

toekomstperspectieven. Zijn belangrijkste conclusie was dat voor de meeste kunstenaars geld 

verdienen geen doel op zich was. Immateriële beloningen blijken veel belangrijker te zijn dan 

materiele of monetaire beloningen. Als kunstenaars namelijk genoeg geld hebben verdiend kiezen ze 

ervoor om meer tijd te besteden aan het maken van kunst in plaats van meer te werken om meer 

geld te verdienen.50 

2.2.1 Hybridisering: van een polyactieve naar hybride beroepspraktijk 

 
Weinig kunstenaars kunnen van hun autonome kunstproductie rondkomen en hebben een bijbaan. 

Zo’n 31% van de kunstenaars heeft inkomsten uit lesgeven en/of commissie- en advieswerk, 

gemiddeld doen deze kunstenaars dat bijna 8 uur per week. Kunstenaars hebben dus vaak meerdere 

werkkringen in dezelfde week (16 % ten opzichte van gemiddeld 7 %) en werken vaak als 

zelfstandige. Ruim de helft van de kunstenaars is in de eerste werkkring zelfstandige, onder de 

gemiddelde beroepsbevolking is dit 12%. Deze beroepspraktijk is door Gielen omschreven als een 

hybride beroepspraktijk: een praktijk met een wisselende samenstelling van dienstverbanden en 

zelfstandige klussen, binnen en buiten de sector. Dit betekent dat zij niet of nauwelijks kunnen leven 

van autonome kunst en daarom altijd moeten bijklussen, kleine baantjes of opdrachten ernaast 

hebben en hopen dat er tijd overblijft om kunst te maken. “Ze hebben dit niet alleen persoonlijk 

ervaren, maar zien het ook om zich heen. Ze menen dat bijna geen enkele kunstenaar van autonome 

                                                           
48Jet Bussemaker, Kamerbrief verkenning arbeidsmarkt cultuur en advies versterking arbeidsmarktpositie 
kunstenaars, 2016. 
49Verhulp, “Verkenning arbeidsmarkt cultuursector”, 43. 
50Abbing, Why are artists poor?: the exceptional economy of the arts, 87. 
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kunst kan leven.”51 Een risico is dat de geldverdienende baan zoveel energie en tijd kost dat men niet 

meer toekomt aan het maken van kunst. Ook ontbreekt er een bepaalde ‘geestelijke nietsruimte’, 

tijd die vaak nodig wordt geacht om kunst te kunnen creëren.52 Dit is precies waar de Rijksakademie 

in theorie in voorziet; het creëren van deze nietsruimte. Door de residentie kunnen kunstenaars in 

theorie uit de hybride beroepspraktijk stappen. In de focusgroepen zal gevraagd worden of 

kunstenaars dit ook zo ervaren. Klussen ze tijdens de residentie bijvoorbeeld nog bij? Hoeveel 

afstand is er werkelijk tot de buitenste schil van het buitenveld?  

Concluderend is het kunstenaarschap een onzeker beroep. Volgens Pierre-Michel Menger is dit niet 

alleen een negatief gevolg van marktmechanismes maar zijn creativiteit en onzekerheid sterk met 

elkaar verweven. Hij stelt dat onzekerheid één van de constitutieve eigenschappen is van het 

kunstenaarschap en de kunstwereld in het algemeen. Kunstenaars zijn onzeker over hun eigen talent, 

werk krijgen en behouden, hun succes, de inhoud van de eigen kunstwerken en tevens is ook het 

publiek onzeker over kunst. Vaak weet het publiek niet wat het van kunst moet vinden. Dit 

component is geen schaduwkant volgens Menger. Kunstenaars leren in de loop van hun carrière 

omgaan met deze onzekerheid door zich ‘rationeel’ te gedragen.53 Onzekerheid beïnvloedt niet 

alleen artistieke keuzes maar ook andere onderdelen van het leven. Door de hybride beroepspraktijk 

bestaan er afwijkende levensstandaarden. Binnen de kunstwereld waarin kunstenaars zich veelal in 

gelijke kringen begeven, is een laag inkomen de normaalste zaak van de wereld. Beeldende 

kunstenaars hebben over het algemeen geen hypotheek, geen auto en kunstenaars twijfelen over 

het stichten van een gezin. In het onderzoek van Lauwaert wordt geconstateerd dat er verrassend 

frequent gesproken wordt over het niet durven stichten van een gezin. Jongere kunstenaars zien zich 

vaak genoodzaakt van residentie naar residentie te hoppen (die betalen vaak een vergoeding en 

zorgen in elk geval voor onderdak en studio), waardoor ze zich niet kunnen vestigen. Nu kan dat nog, 

schrijven ze. “Maar hoe het later moet?”54 Zelfs op het meest persoonlijke vlak van hun leven bestaat 

er onzekerheid. Deze onzekerheid is een belangrijk kenmerk van precarity.  

 

                                                           
51Zwaan, Gielen, en Winkel, “De hybride kunstenaar: de organisatie van de artistieke praktijk in het 
postindustriële tijdperk”. 
52Lauwaert, “Beeldende kunstenaars: klem tussen twee banen | rekto:verso”. 
53Pierre-Michel. Menger, The Economics of Creativity : Art and Achievement under Uncertainty, 2014, 
http://search.ebscohost.com/login.aspx?direct=true&scope=site&db=nlebk&db=nlabk&AN=663482. 
54Lauwaert, “Beeldende kunstenaars: klem tussen twee banen | rekto:verso”. 
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2.2.2 Precarity 

 
Het concept precarity werd in de jaren tachtig voor het eerst gebruikt door Franse sociologen om 

seizoenarbeiders te omschrijven. Het concept is gepopulariseerd door de econoom Guy Standing, die 

in 2011 het boek The Precariat, The New Dangerous Class, publiceerde. Hierin beschrijft hij de 

nieuwe sociale klassen die ontstaat zijn in het neoliberale Westen. Standing onderscheidt zeven 

sociaal-economische groepen waaronder het precarity. Hij leent dit concept om personen te 

omschrijven die geen vast contract hebben en daardoor weinig inkomenszekerheid hebben. Het 

woord is een samenvoeging van de term proletariaat, zoals gebruikt in de Marxistische theorie en het 

Engelse woord precarious oftewel schaarste.55 Het proletariaat als socio-economische groep bestaat 

volgens Standing nog wel, maar wordt steeds kleiner in Westerse landen.56 Het precarity 

daarentegen groeit gestaag, wereldwijd. Het is een mondiale beweging van werknemers die ‘steeds 

bozer’ worden door de onvrede over hun arbeidssituatie.57 Volgens de Marxistische theorie is het 

proletariaat in staat om door middel van een revolutie het kapitalisme omver te werpen en te 

vervangen door een socialistische samenleving. Net zoals het proletariaat, zou het precarity ook in 

staat zijn om door middel van een revolutie het kapitalisme omver te werpen. 

Beide sociale klassen worden gekenmerkt door hun gebrek aan autonomie en zekerheid. 

Daarentegen beschreef de proletariaat een arbeidersklasse die vaste werktijden had, vergelijkbare 

functies en een vast week- of maandloon. Hierdoor bestond er een solidaire arbeidersgemeenschap 

die zich tevens verbond in vakbonden. Het precarity bestaat uit personen die tijdelijke contracten en 

flexibele werktijden hebben en bovendien geen vaste werkplek. Zoals Standing observeert: “The 

Workplace is every place, diffuse, unfamiliar, a zone of insecurity.”58 De fabrieken zijn zogezegd 

vervangen door de flexplek.59Volgens Standing produceert het neoliberale stelsel met flexibele 

werkplekken achterdocht en competitie onder werknemers.60 Bij het proletariaat was er nog sprake 

van een saamhorigheidsgevoel, maar door het flexibele werken is dit gevoel verdwenen in de huidige 

arbeidsmarkt.61 Tegenwoordig werken personen individueel aan projecten in plaats van iedere dag 

                                                           
55 Het proletariaat is ook een term dat de Romeinen gebruikten voor ‘bezitloze’ personen. Karl Marx en 
Friedrich Engels leende deze term om de onderdrukte arbeidersklasse te omschrijven. Zie hiervoor: Karl Marx 
en Friedrich Engels, Het Communistisch Manifest, 1848.  
56Guy Standing, The Precariat the New Dangerous Class, 2011, 12. 
57 Eliza Kania, interview met Guy Standing, ‘Join Together, Demand Change, and Risk’, Revolutions. Global 
Trends and Issues, 1.1 (2013), 49.  
58 Standing (2011), 131.  
59 Standing (2011), 203. Standing zegt dit niet letterlijk: “Meanwhile, more work or labour is done outside the 
notional workplace, in cafés, in cars and at home.” 
60 Ibidem Standing (2011), 26.  
61 Eliza Kania, interview met Zygmunt Bauman, ‘Far Away From “Solid Modernity”,Revolutions. Global Trends 
and Issues 1.1 (2013), 25.  
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naar dezelfde fabriek te gaan en eenzelfde soort arbeid te verrichten. De werkzaamheden en mate 

van autonomie van een resident zijn weliswaar onvergelijkbaar met die van de klassieke arbeider, 

maar ik zou een vergelijking willen trekken tussen de opzet van de Rijksakademie en een fabriek. 

Residenten komen iedere dag naar hun studio komen en verrichten eenzelfde soort arbeid waardoor 

een gevoel van saamhorigheid ontstaan. De Rijksakademie kan worden gezien als de utopische 

kunstfabriek.  

In Standing’s theorie is een grote mate van activisme verwerkt, vergelijkbaar met Marx’s 

revolutionaire toekomstbeelden waarin het kapitalisme omver geworpen wordt. Hij stelt, evenals 

Marx, dat het aantal precarianen steeds groter zal worden; Standing schat dat ongeveer een kwart 

van de bevolking in veel landen onderdeel uitmaakt van het precarity en steeds bozer zal worden om 

hun onzekere situatie.62 Deze boosheid zal worden veroorzaakt door het ontbreken van een politieke 

stem en het ontbreken van een op beroep gebaseerde identiteit, een zogenaamde ‘occupational 

identity’.63 De opzwepende retoriek van zijn verhaal heeft voor kritiek gezorgd. Hoewel theoretici het 

erover eens zijn dat er een sterke verandering heeft plaatsgevonden in de arbeidsmarkt, betwijfelen 

ze het revolutionaire karakter van de groep door het gebrek aan solidariteit tussen de individuen. 

Zygmunt Bauman (1925) erkent het ontstaan van een nieuwe sociale positie maar wil niet spreken 

over een nieuwe klasse omdat hij vindt dat er te weinig solidariteit bestaat tussen de individuen. Er is 

volgens Bauman geen collectief en dus ook geen klasse, die zich baseert op gemeenschappelijke 

doelen en idealen. Daarmee is de nieuwe sociale klasse ongevaarlijk voor het neoliberalisme en 

zullen ze niet snel grote veranderingen kunnen aanbrengen. Het is een groep die moeilijk te 

mobiliseren is, ‘precarians suffer alone’, volgens Bauman.64 

Daarentegen benadrukt Judith Butler (1956) juist wel de mogelijkheid tot solidariteit binnen het 

precariaat, door het gemeenschappelijke gevoel van onvrede over hun situatie. Een nieuwe vorm van 

democratie ‘radical democracy’ is volgens haar nodig om gelijkheid te creëren. Butler benadrukt 

verder ook het verlies aan humaniteit door verlies aan beroepsidentiteit en productiewaarde: “The 

precariat is a group of people that are exploited and their labor is regarded as dispensable, therefore 

they are dispensable.”65 Hierdoor verliezen mensen hun betekenis binnen een bedrijf, de productie 

en daarmee voor hun gevoel voor de maatschappij. De ontwikkelingen lijken vergaande gevolgen te 

                                                           
62 Standing (2011), zie p. 24 voor de schatting en p.42 voor de ‘boosheid’ binnen het precarity. In principe is de 
Occupy beweging hier een goed voorbeeld van.  
63 Standing (2011), 21. 
64 Bauman benadrukt de nog niet voltrokken transitie van “class-in-itself” naar “class-for-itself”. Volgens 
Bauman heersen er meer concurrentiegevoelens dan solidariteitsgevoelens onder personen in het precarity. 
Ibidem Kania (2013), 25.  
65 Ibidem, Kania (2013), interview with Judith Butler, 34.  
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hebben voor vrijwel alle soorten beroepsgroepen. Er zijn meer mensen deeltijd gaan werken en het 

aantal zzp’ers groeit gestaag.66 

Personen die meer dan een gemiddelde kans hebben om in deze socio-economische groep terecht te 

komen zijn: jongeren tussen de 25-35, hoogopgeleid en net afgestudeerd, immigranten en 

vrouwen.67 In verschillende Europese landen zijn ‘700 euro’s Generations’ ontstaan.68 Deze generatie 

bestaat uit hoogopgeleide jongeren die vaak bij werkervaringsplekken terecht komen tegen een lage 

vergoeding. Standing benadrukt dat het iedereen kan overkomen die bijvoorbeeld na een loopbaan 

van 25 jaar bij hetzelfde bedrijf zijn baan verliest.69 Voor sommigen is een tijdelijke baan of tijdelijk 

contract een bewuste keuze. Bijvoorbeeld gepensioneerden of studenten die geen vaste baan willen 

of hoeven.70 Het kan een keuze zijn om in een tijdelijk werkverband een plaats op de arbeidsmarkt te 

vervullen. De grens tussen vrijwillig en onvrijwillig toetreden tot precariousness is vaak diffuus.  

Kunstenaars als precarianen 

De algemene kenmerken van precarious working conditions zijn samenvattend: onzekerheid, 

armoede, weinig tot geen individuele autonomie en inwisselbare arbeid. De groepen die het meeste 

risico lopen om in het precariaat terecht te komen zijn vrouwen, hoogopgeleiden en net 

afgestudeerd en immigranten. Veel beeldende kunstenaars zijn hoogopgeleid en leven net op of 

onder de armoedegrens.71 Beeldende kunstenaars werken veelal op projectbasis en hebben 

daardoor weinig inkomenszekerheid. Het grote aandeel zelfstandigen in de cultuursector heeft voor 

een belangrijk deel met de aard van de beroepen te maken. Er is een groot aantal creatieve 

beroepen dat nauwelijks in loondienst wordt uitgeoefend. In 2013 heeft de universiteit van Tilburg 

onderzoek laten doen naar zzp’ers in de creatieve industrie; hierin geeft ruim drie kwart van de 

zzp’ers aan dat zij functies vervullen die in loondienst niet bestaan. Onder de creatieve beroepen 

wordt het beroep beeldende kunstenaar bijna nooit in loondienst uitgeoefend. 72  

Daarentegen ervaren kunstenaars een sterk op beroep gebaseerd identiteitsgevoel en grote mate 

van autonomie. Het kunstenaar zijn wordt genoemd als onderdeel van de identiteit, kunst is niet 

                                                           
66Posthumus, M. A. C., & Wilthagen, A. C. J. M. (2010). Zzp'ers en de transitionele arbeidsmarkt. In A. van 
Halem (red.), De opkomst van de zzp'er. (blz. 27-36). (OR strategie en beleid, No. 10). Alphen aan den Rijn: 
Kluwer. 

67 Ibidem, Kania (2013), 34. 
68Athanassios. Gouglas, “The Young Precariat in Greece : What Happened To ‘generation 700 Euros’?”, 
European Perspectives 5, nr. 1 (2013): 30–47. 
69 Standing, (2011), 43. 
70 Standing (2011), 101.  
71 Hans Abbing, De uitzonderlijke economie van de kunst, De Groene, 127.35 (2008) 
72http://www.creatiefondernemerschaplab.nl/index.php/nl/ 

http://www.creatiefondernemerschaplab.nl/index.php/nl/
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alleen een inkomstenbron maar komt voort uit een bepaalde scheppingsdrang.73 Het werk van 

kunstenaars is ook niet inwisselbaar, aangezien ieder werk uniek is en niet reproduceerbaar is door 

een ander individu.74 Hoewel de waarde van hun arbeid, kunst, overgeleverd is aan de continu 

wisselende politieke visies en publieke opinie. De waarde van kunst wordt vaak bediscussieërd: denk 

aan de BKR regeling in de jaren 80 tot de bezuinigingen en de aanzet tot het cultureel 

ondernemerschap in 2013. Enerzijds is er dus een enorme mate van financiële en artistieke 

onzekerheid (precarity) maar anderzijds bestaat er wel een sterke binding met het beroep en is het 

individu en haar productie (de kunstwerken) onvervangbaar. Dit creëert een gevoel van eigenwaarde 

dat volgens Standing en Butler juist niet bestaat bij leden van het precariat. Het unieke 

beloningssysteem van het kunstenaarschap waarin immateriële beloningen, zoals zelfontplooiing, de 

gebrekkige financiële situatie, aanvult. De immateriële beloningen compenseren de beperkte 

materiele beloningen. Precarianen in andere beroepsgroepen hebben deze compensatie niet. Ook 

geven veel kunstenaars door middel van hun kunst uiting aan hun (politieke) mening. In tegenstelling 

tot het precariat beschikken kunstenaars over een kanaal om hun politieke stem te laten horen en 

zullen zich dus minder snel ongehoord voelen.  

 

                                                           
73Camiel van Winkel, Lex ter Braak, en Mirjam Beerman, De mythe van het kunstenaarschap (Amsterdam: 
Fonds voor beeldende kunsten, vormgeving en bouwkunst, 2007), 20. 
74Sari Karttunen, “How to Identify Artists? Defining the Population for Status-of-the-Artist Studies”, POETIC 
Poetics 26, nr. 1 (1998), 5. 
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2.3 Relatie binnen -en buitenveld: institutioneel netwerk en arbeidsmarkt 

 
In financieel opzicht vormt de residentie een uitzonderlijke periode in de beroepspraktijk van 

kunstenaars. Het beroep kunstenaar wordt vrijwel nooit in loondienst uitgeoefend maar tijdens de 

residentie gebeurd dit wel, alhoewel het stipendium niet veel hoger is dan het gemiddelde 

maandloon in de arbeidsmarkt. Deze tijdelijke zekerheid vergroot de ‘geestelijke nietsruimte’ en de 

autonomie van residenten; kunstenaars zijn niet tot zeer beperkt afhankelijk van het buitenveld. De 

grenzen tussen het binnenveld en beide buitenvelden zijn het meest diffuus tijdens de open dagen. 

Enerzijds zorgt de residentie er voor, door toegang te verschaffen tot het institutionele netwerk, dat 

kunstenaars meer bekendheid en erkenning krijgen van het kunstveld. De Rijksakademie versterkt de 

(politieke) stem van de resident. Hierdoor wordt ook de onderhandelingspositie van kunstenaars 

verbeterd. In dit opzicht verkleint de Rijksakademie eventuele precariousness van de residenten. Ze 

worden gehoord en gezien door het buitenveld. Bovendien geeft de toelating tot het binnenveld een 

extra dimensie aan de al sterke beroepsgebaseerde identiteit van kunstenaars: kunstenaars worden 

residenten van dé Rijksakademie en worden onderdeel van een kunstenaarsgemeenschap. De 

residentie, als tijdelijke internationale gemeenschap van kunstenaars van over de hele wereld, 

vergroot de solidariteit onder kunstenaars. Residenten werken immers naast elkaar in hun studio’s 

en maken gebruik van dezelfde faciliteiten. Individualiteit, als inherente eigenschap van het 

kunstenaarschap, wordt tijdelijk vervangen door collectiviteit.  

Anderzijds versterkt de residentie precariousness juist door het gebrek aan transparantie; de 

residentie problematiseert namelijk de waardebepaling van hun arbeid. De residentie biedt 

weliswaar inkomenszekerheid, waardoor financiële risico’s worden weggenomen om de artistieke 

praktijk te verdiepen maar de discussie over de waarde van kunst blijft. Dit is mijns inziens de 

grootste overeenkomst tussen residenten en precarianen, de waarde van hun arbeid wordt niet 

erkend en daarmee komt de legitimiteit van hun bestaan in gevaar. De toelating tot de Rijksakademie 

draagt voornamelijk bij aan erkenning binnen de kunstwereld maar niet zozeer aan een sterkere 

maatschappelijke verankering. De relatie van residenten met de buitenste schil kan dus aangetast 

worden. Het is nu de vraag hoe het binnen- en buitenveld in de praktijk wordt ervaren. Hoe ervaren 

residenten zelf het binnen- en buitenveld?  
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Hoofdstuk 3. Ontsluiten van de black box 
 

Het binnen -en buitenveld wordt verder uitgelicht in dit hoofdstuk door middel van de data 

verkregen uit de focusgroepen, interviews en de steekproef. Het doel is om inzichtelijk te maken wat 

er gebeurd op de Rijksakademie en welke relatie residenten aangaan met het binnen en buitenveld.  

Tijdens mijn stage heb ik twee focusgroepen gehouden met eerste en tweedejaarsresidenten in de 

bibliotheek van de Rijksakademie. Voorafgaand aan de focusgroepen heb ik duidelijk gemaakt dat de 

data geanonimiseerd zou worden. Aan de hand van een lijst met onderwerpen is vervolgens het 

gesprek gevoerd, waarin ik zo min mogelijk heb geprobeerd het gesprek te sturen. De groepen 

bestonden respectievelijk uit vijf en zes personen, exclusief de onderzoeker. In beide groep zaten 

vrouwen en mannen uit binnen –en buitenland die werkten in verschillende disciplines: van schilders 

tot performance kunstenaars. Deze keuze is bewust gemaakt om een zo representatief beeld te 

krijgen van alle residenten. Mogelijke beperkingen van de uitkomsten zijn de taal en de locatie. Niet 

alle residenten spraken even goed Engels en hoewel de focusgroepen werden gehouden op de meest 

neutrale plek op de Rijksakademie, de bibliotheek, bleef deze ruimte onderdeel van het binnenveld 

waardoor residenten wellicht terughoudender zijn geweest in hun formuleringen. Naast de 

focusgroepen analyseerde ik de aanmeldingsformulieren van de residenten die meededen aan de 

focusgroepen. Waarom hadden zij zich aangemeld? Daarnaast heb ik de volgende alumni 

geïnterviewd: Joost Krijnen (resident 2014/2015), Masha Ru (resident 2013/2014) en Ehsan Ul Haq 

(resident 2014/2015). Ten slotte vroeg ik residenten en alumni welke ontwikkelingen zij 

doormaakten tijdens de residentie om een beeld te krijgen van de relatie die zij aangingen met het 

binnenveld.  

3.1 Het binnenveld 

Wat is de aantrekkingskracht van de Rijksakademie? 

Residenten zien de Rijksakademie als een mogelijkheid om hun artistieke praktijk te ontwikkelen. De 

technische faciliteiten spelen hier een grote rol in, men kan namelijk met nieuwe materialen gaan 

werken en geadviseerd worden over materiaalgebruik. Verder noemen residenten noemen het 

‘kritieke’ punt waarin hun werk inhoudelijk verkeerde, voorafgaand aan hun aanmelding. Veel 

residenten hebben zich aangemeld op aanraden van vrienden. Volgens de alumni bestaat het eerste 

jaar voor veel residenten (ongeacht nationaliteit) uit: twijfelen, experimenteren met nieuwe 

materialen en soms ook verdwalen in een nieuwe richting. Het eerste jaar bestaat vooral uit de 

geestelijke ‘nietsruimte’ en is sterk ontwikkelingsgericht. Zo gaf Joost Krijnen aan dat toen hij begon 

aan zijn eerste residentie jaar, hij geen idee had waar zijn werk precies naartoe moest, in 
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tegenstelling tot anderen residenten die al wisten wat voor stap ze wilden zetten in hun kunst. “Mijn 

werk moest heel erg veranderen en ik had veel meer tijd nodig. Ik had introspectie nodig, niveau 

moest omhoog, dat werk zat vast.”75 De tijd en focus die hij had tijdens zijn residentie, om niet te 

weten waar hij precies mee bezig was, heeft tot zijn doorbraak geleid.  

Residenten hadden nieuwe stimuli nodig om hun werk te veranderen. Deze stimuli zijn bijvoorbeeld 

de interactie met andere residenten en de verandering van omgeving, het is speciaal om middenin 

het culturele centrum van Nederland een residentie te volgen. De Rijksakademie creëert een veilige 

omgeving waarin residenten kunnen experimenteren zonder een financieel risico te lopen: “Through 

the residentie I can eschew distractions and focus which is a luxury I can’t afford to do alone.”76 Voor 

een aantal residenten was het de eerste keer dat ze een eigen studio tot hun beschikking hadden. 

Hiervoor werkten ze bijvoorbeeld thuis. Tijd en ruimte zijn zeer belangrijk voor de ontwikkeling van 

hun kunstenaarspraktijk.  

Kunstzinnige traagheid en alertheid 

Deze ruimte is letterlijk en figuurlijk, door het krijgen van een studio, tijd en het ontbreken van een 

vast curriculum. Zo stelt één van de geïnterviewden: “It was really good, you are in an institute but 

there are no limitations, no curriculum, you can do whatever you want to do and that is what makes 

this place very beautiful. You are on your own, you are not following an assignment or whatever. It is 

really nice in that sense.” Het ontbreken van een vast curriculum is wat de Rijksakademie sterk 

onderscheid van andere residenties maar ook van kunstacademies. Het maakt ook de kunstzinnige 

traagheid en alertheid van de Rijksakademie mogelijk: enerzijds is er de enorme berg aan kennis 

opgeslagen in het instituut, er zijn zeer bekwame technische en inhoudelijke adviseurs, anderzijds 

biedt het ontbreken van een vast stramien ruimte voor nieuwe ontwikkelingen. Het maakt 

residenten gevoelig of alert voor nieuwe ontwikkelingen. 

Moreel gezag en grandeur 

Het eerste jaar bestaat uit een acceptatieproces waarin eerstejaarsresidenten onderdeel worden van 

een instituut met grandeur. Residenten moeten gewend raken aan de gedachte dat zij uit de meer 

dan duizend aanmeldingen op dé Rijksakademie zijn toegelaten en onderdeel worden van het morele 

gezag waar een grote achterban tegenop kijkt. Zo stelt een resident: “I had the feeling that I had 

                                                           
75 Interview met Joost Krijnen.  
76Een onderdeel van de toelatingsprocedure is het schrijven van een korte motivatiebrief over wat de 
residentie voor hen zal betekenen en het aanleveren van een portfolio. Deze aanmeldformulieren zijn 
vertrouwelijk en zijn daarom niet opgenomen in deze scriptie als bijlage. Wel is het mogelijk om citaten uit 
deze aanmeldformulieren te halen van de deelnemers die meegedaan hebben aan de focusgroepen en 
interviews. 
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gotten the smallest studio in the building, I thought they might have thought they made a mistake 

taking me as a resident.” Zelfs na de toelating zijn residenten onzeker over hun positie.  

Drie eerstejaarsresidents geven aan dat het relativeren van hun toelating op de Rijksakademie een 

strategie is om hun productiviteit te vergroten. Hun productiviteit werd belemmerd door de 

Rijksakademie als een mystieke/heilige plek te blijven zien, ze moesten eerst de Rijksakademie de-

institutionaliseren en hun eigen positie tot het buitenveld opnieuw bepalen.Dit kan beschreven 

worden als een herpositioneringsproces, ten eerste ten opzichte van de kunstmarkt en ten tweede 

ten opzichte van hun vrienden en collega kunstenaars. Vrienden reageerden bijvoorbeeld verbaasd, 

jaloers of blij. Een resident moet zich opnieuw verhouden tot zijn directe omgeving. Pas na dit proces 

kunnen kunstenaars de volle potentie van de residentie benutten. In het tweede jaar is voor veel 

residenten duidelijker aan welke projecten ze willen gaan werken. Ook gaan ze vaker 

samenwerkingen aan met andere residenten. Er zou gesteld kunnen worden dat residenten zijn 

‘geaard’. De tweedejaars residenten oogen bovendien meer ontspannen en meer gewend aan het 

feit dat ze waren toegelaten tot de Rijksakademie. De residentie was minder ‘bijzonder’ voor hen.  

Kunstenaarsgemeenschap 

Tweedejaarsresidenten omschrijven de sfeer op de Rijksakademie als veilig en comfortabel; een tijd 

zonder geldzorgen en zonder afhankelijkheid van verzamelaars en galerieën. De residentie is een 

‘fort’ binnen de kunstwereld. De Rijksakademie voelt voor de meeste residenten als een 

kunstenaarsgemeenschap, zoals omschreven door een tweedejaarsresident: “it’s fragile and strong 

at the same moment, because you really have a positive vacuum, people from all around the world 

but in a similar situation.” Ook wordt de feedback van ‘collega-kunstenaars’ genoemd als positieve 

invloed van de residentie, dit kan geïnterpreteerd worden als een verhoogd collectiviteitsgevoel. Één 

van de kunstenaars suggereerde tijdens de focusgroep dat ze misschien op dat moment tijdens de 

residentie wel collega’s waren maar uiteindelijk allemaal concurrenten van elkaar zijn. Deze 

opmerking werd afgedaan als grap maar andere residenten benadrukten wel dat de kunstmarkt zeer 

snel verzadigd is en nooit alle kunstenaars van werk zouden kunnen voorzien. In zekere zin neemt de 

residentie de concurrentie weg door hen in dezelfde situatie te zetten maar de residenten 

beschrijven de residentie ook zeker niet als test ground voor een nieuwe samenleving. Ze 

benadrukken dat de residentie een tijdelijke wereld is en dat ze deze tijdelijkheid ook blijven ervaren 

gedurende de twee jaar. 
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Persoonlijke ontwikkeling 

Niet alleen de feedback van collega-residenten maar ook die van de werkplaatsmedewerkers wordt 

zeer gewaardeerd. De beschikbare kennis over materialen is enorm. Je groeit als kunstenaar maar 

ook zeker als mens: “But I think if you put any person, funded in a space with time with no 

commitment, it’s a transformational process for everyone, even if you put my mom, she would have 

become someone different. Trying to abstract to what it means to be here, it’s great, it’s a good 

opportunity to transform yourself.” Men hoeft dus geen kunstenaar te zijn om deze persoonlijke 

ontwikkeling door te maken. In zekere zin creëert de residentie de randvoorwaarden om aan een 

universele behoefte van de mens te voldoen: om jezelf als persoon te ontwikkelen.  

Historiciteit 

Tot slot blijkt uit de focusgroepen dat residenten de historiciteit niet sterk ervaren in het binnenveld. 

Er is geen enkele keer een verwijzing gemaakt naar een ‘geur of gevoel’ van voorgaande kunstenaars. 

De historiciteit lijkt veel meer opgelegd te worden vanuit het buitenveld, bijvoorbeeld door de 

kunstacademies: “I learned that the succesfull artists went to the Rijks or to the Ateliers.” Er wordt 

benadrukt dat vooral Nederlandse kunstenaars hier mee te maken krijgen. De residenten worden het 

erover eens dat de druk voor Nederlandse kunstenaars groter is omdat de Rijksakademie zo onder de 

aandacht wordt gebracht op kunstacademie. Hoewel ook buitenlandse kunstenaars spreken van 

voorgaande kunstenaars die succesvol werden na de Rijksakademie, zo stelt een resident: "the first 

and only Peruvian that got selected, we all saw that his career.., it changed his life. you know. he 

finished university very young and then he applies and they accepted him here and everything 

started to change.” Kunstenaars zijn veelal bevriend met andere kunstenaars en daarom gaan de 

ervaringen van residenten op de Rijksakademie vaak als een lopend vuurtje: “I know a few people 

that have taken the Rijksakademie residency, I know their works before and after. Therefore, I have 

seen all the development of their careers, the consolidation of their works, and the new and 

constantly exiting searches they take to approach to their actual work.” Een aantal residenten had 

zich aangemeld op aanraden van vrienden, wat erop wijst dat de leden van de achterban van de 

Rijksakademie elkaar stimuleren om zich aan te melden.  
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3.2 Het buitenveld 

Tijdens de focusgroepen werden veel actoren die zich in het buitenveld bewegen besproken, 

waaronder verzamelaars, galeries, kunstbeurzen. Waaruit bestond hun beroepspraktijk voor, tijdens 

en na de residentie? Wat is hun relatie met de buitenwereld tijdens de residentie? Het buitenveld 

bestaat uit het institutioneel netwerk van culturele instellingen en de arbeidsmarkt. Welke invloed 

heeft de residentie op hun maatschappelijke en artistieke vernetwerking, prestatie-en product 

gerichtheid en verhouding tot de hybride arbeidsmarkt? Wat is hun mening over precarity en 

herkennen zij zichzelf als precarianen? Welke invloed heeft de residentie op precariousness?  

Maatschappelijke en artistieke vernetwerking 

Residenten en alumni geven aan dat werkelijk iedereen in de ‘art circle’, de eerste schil van het 

buitenveld, de Rijksakademie kent.Buiten de kunstwereld, de tweede schil van het buitenveld, zelfs 

in Amsterdam, is de Rijksakademie onbekend. De Rijksakademie zorgt voor tijdelijke bekendheid 

binnen de kunstwereld maar de toeschouwer moet ook geïnteresseerd zijn, alleen meeliften op het 

netwerk en het keurmerk van de Rijksakademie is niet voldoende, zoals Ehsan Ul Haq omschrijft: “In 

terms of art it brings you to the spotlight for a short period of time. But that brings a spotlight for a 

while and while you are in the spotlight if you are of no interest to the spectator then you are 

ignored again.” Om succesvol te zijn moet je niet alleen erkend worden in het institutionele veld 

maar in het gehele buitenveld. Tijdens de focusgroepen en interviews is er relatief weinig gesproken 

over het bereiken van het publiek, één van de residenten noemde de residentie een manier om een 

‘ander’ publiek te bereiken.  

De Rijksakademie brengt residenten in aanraking met verschillende verkoopkanalen, zoals galerieën 

en verzamelaars. Voor kunstenaars uit het buitenland biedt het niet alleen toegang tot de 

Nederlandse maar ook internationale kunstwereld, die in land van herkomst vaak niet of nauwelijks 

bestaat. Voor een van de Nederlandse residenten zorgde de residentie voor meer erkenning: “Heel 

veel opgeleverd in dat ik nu contact heb weten te leggen met galeries waar ik nu mee werk en ik heb 

twee prijzen gewonnen. De erkenning is dus ook gewoon gekomen.” Een residentie heeft dus een 

positieve impact op de artistieke vernetwerking. Het aangesloten zijn bij een galerie heeft een 

sneeuwbaleffect. De galerie fungeert namelijk als portaal voor de deelname aan bijvoorbeeld 

kunstbeurzen. Zonder galerie is het niet mogelijk om deel te nemen aan kunstbeurzen. Een relatief 

nieuwe ontwikkeling is dat er op deze kunstbeurzen zogenaamde niet-commerciële ‘curated spaces’ 

bestaan die onafhankelijk worden ingericht door een curator. Hier kan je als individuele kunstenaar 

aan deelnemen. Tijdens de focusgroepen wordt een negatief beeld geschetst over galerieën. Het zijn 

commerciële ondernemingen die alleen draaien om winst maken. Galerieën kunnen werk van 
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kunstenaars ‘lelijk’ vinden maar hen houden voor het artistieke imago. Ook verzamelaars worden 

neergezet als allerminst innemende mensen, uitzonderingen daargelaten. Er bestaan een aantal type 

verzamelaars: ten eerste de verzamelaar als investeerder, dan gaat het werk regelrecht naar de 

opslag, ten tweede de verzamelaar die kunst koopt voor zijn huis, dan is het werk puur decoratief, 

ten derde de verzamelaar die kunst koopt om de kunstenaar te ondersteunen. De meeste 

verzamelaars zijn blanke mannen die het liefst van Westerse mannelijke kunstenaars willen kopen of 

van aantrekkelijke vrouwelijke kunstenaars. Het buitenveld lijkt dus nog altijd gedomineerd door 

Westerse normativiteit.  

Naast de positieve invloeden van de hoge artistieke vernetwerking noemen residenten ook negatieve 

gevolgen. De Rijksakademie werkt twee kanten op, enerzijds voel je je veilig binnen de hekken maar 

anderzijds zijn alle ogen van de kunstwereld op jou gericht.“I have to fight to be left alone. I have to 

say no to lots of thing. You have the protected thing, but on the other side because I'm at the 

Rijksakademie, people outside the gate all these people expect more things from me, want from me, 

what I want and what I want to give them. De residentie creëert dus ook bepaalde verwachtingen die 

druk op residenten leggen, zoals omschreven door een tweedejaarsresident: “if she doesn’t make it 

there afterwards than she is really stupid, then you can’t help her. This makes me so angry, it is so 

stupid, because everyone knows someone who was here and now everything is perfect. They are 

idolizing, there is always this little thought that maybe you don’t take enough advantage of it or you 

don’t give enough. Stupid.” De verwachtingen van het buitenveld leggen druk op de resident in het 

binnenveld. Het binnenveld is dus niet afgesloten van het buitenveld.  

Prestatie-en product gericht 

De ontwikkelingsgerichtheid van het instituut heeft ook een effect op de verkoopbaarheid van 

kunstwerken, en daarmee op de inkomenszekerheid van residenten. Zo geeft een resident aan dat 

haar werk ‘less sellable’ is geworden omdat ze naast het schilderen ook installaties is gaan maken.Zo 

gaf een verzamelaar laatst aan dat ze iets had gemaakt wat hij absoluut niet kwijt kon in zijn woning. 

“At the moment I was smiling but in hindsight I was like: I’m only making art to put in your house.” 

De verkoopbaarheid is sterk afhankelijk van het medium waarin kunstenaars werken. In beide 

focusgroepen werd besproken dat schilderijen het best verkopen. Dit is echt een uitzondering binnen 

de kunstmarkt. De enige schilder van de focusgroep geeft als enige! aan altijd al min of meer rond te 

kunnen komen van haar werk. De rest van de residenten geeft aan altijd van bijbanen afhankelijk te 

zijn geweest. Ze werkten bijvoorbeeld bij de Ikea, in de bouw, als commerciële fotograaf, hielpen 

mee bij de opbouw van tentoonstellingen, of als afwasser. 
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Uit de steekproef onder residenten 2010-2011 blijkt dat de artistieke vernetwerking en 

presentatiegerichtheidvan alumni sterk is toegenomen vijf jaar later.  

 

Sandra Felten, documentatiemedewerker Rijksakademie, geeft aan dat internet als enige bron 

hebbende, het ‘volgen van alumni’ problematisch maakt: “Je volgt datgene wat je het makkelijkst kan 

vinden. Dat maakt het soms een beetje ongemakkelijk. Want er is een grote groep mensen waar we 

niets van weten, zonder dat die perse nou niet succesvol zijn of die zijn wel met hun beroepspraktijk 

bezig maar niet in tentoonstellingen omdat ze heel veel lesgeven of omdat ze een residentie ergens 

zijn begonnen. Dat soort dingen, dat is veel moeilijker te vinden. Je krijgt toch de highlights.” Felten 

houdt de loopbanen van alle alumni van de Rijksakademie bij en zegt dat er weinig alumni zijn waar 

ze niets meer van kan vinden. Maar ze geeft toe dat ze wel bestaan; het komt zelden voor, maar voor 

sommige blijkt de kunstwereld het toch niet te zijn en daar komen ze dan tijdens hun residentie 

Residenten vijf naar jaar de 

Rijksakademie 

Percentage van geheel n=20 Toelichting 

Presentatie 95% Het werk werd tentoongesteld 

in galeries, musea en andere 

tentoonstellingsruimtes.  

Eigen website 80%  Kunstenaars die zijn 

aangesloten bij een galerie 

hebben vrijwel nooit een eigen 

website. De 20% die geen eigen 

website hadden waren ook niet 

aangesloten bij een galerie.  

Galerie 65% Bij 2 alumni kon niet bepaald 

worden of ze wel of niet bij een 

galerie waren aangesloten. 13 

van de 20 alumni waren zeker 

aangesloten bij een galerie.  

Ontwikkelingsgericht  5% Moeilijk om te bepalen, vaak 

niet genoemd op cv’s.  

Prijzen 5%  

Deelname residenties 75% Sterke toename na 

Rijksakademie 
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achter. Wat essentieel is voor deze steekproef is dat er ook gekeken wordt naar de carrière van 

kunstenaars voor de residentie, aangezien dan kan worden ingeschat of het succes al ‘vooraf’ in de 

lijn der verwachting lag of exponentieel toenam na de Rijksakademie. Op de volgende pagina 

beschrijf ik een korte samenvatting van de resultaten.77 

Van de 20 alumni exposeerden er 19 vijf jaar later nog recentelijk in het afgelopen jaar via gangbare 

kanalen, zoals galerieën, musea en andere tentoonstellingsruimtes.78 Kanttekening is dat niet 

bepaald kan worden of de toename van exposities verklaard kan worden door de residentie aan de 

Rijksakademie of door een (combinatie van) andere factoren.79 Eén alumnus exposeerde niet, maar 

hij was dan ook niet werkzaam in de kunstwereld vóór zijn aanmelding bij de Rijksakademie. Hij gaf 

les aan het conservatorium in Den Haag en bestudeerde sonologie. Waarschijnlijk is Piedra Léon, die 

voor het laatst in 2012 exposeerde, docent geworden aan de universiteit van Costa Rica, dit deed hij 

ook voor zijn residentie. Na 2012 is er geen documentatie meer van hem op het internet te vinden. 

Het bleek moeilijk om te bepalen hoe ontwikkelingsgericht alumni zijn met uitzondering van hun 

deelnames aan residenties, dit neemt exponentieel toe na de Rijksakademie. Afgaand op hun cv 

blijken de meeste mensen vooral te exposeren. Of zij hiernaast ook lezingen of workshops geven is 

onbekend. De informatie op hun cv’s en via zoekmachines is te beperkt om hier een eenduidig 

antwoord op te geven. Zoals Sandra Felten beschreef, hebben kunstenaars aangesloten bij een 

galerie vaak geen eigen website. Dit gegeven wordt in deze steekproef bevestigd, hoewel het volgens 

Felten toch kan voorkomen dat kunstenaars toch een website hebben naast hun representatie op de 

website van een galerie.  

Ontwikkelingsgericht: Residentie hopping 

Driekwart van de alumni heeft na de Rijksakademie nog een residentie gevolgd. Dit is een sterke 

toename vergeleken met de hoeveelheid residenties voor de Rijksakademie. Blijkbaar bevalt een 

residentie bij de Rijksakademie dusdanig, dat men zich voor meer residenties inschrijft en ook 

daadwerkelijk wordt toegelaten.. Het aaneensluitend inschrijven bij residenties wordt officieus 

residentiehopping genoemd. Maaike Lauwaert registreerde dit verschijnsel van residentie hopping 

ook in haar onderzoek. 

Tenslotte had geen van de alumni noemenswaardige prijzen gewonnen. Er zijn twee alumni die extra 

opvielen: Helen Dowling en Rosela Biscotti, zij hadden de meeste hits op zoekmachines, exposeerde 

                                                           
77Zie bijlage voor excel-overzicht. 
78Met één uitzondering van Piedra Léon die het laatst in 2012 exposeerde. 
79Een verklaring is dat het in het algemeen lang duurt voordat een kunstenaar succes boekt, zoals ook uitgelegd 
wordt door Joost Krijnen. Hij hield rekening met het feit dat het jaren duurt voordat je als kunstenaar erkend 
wordt en daardoor van je kunst kan leven. 
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veelvuldig en Biscotti deed bovendien mee aan de Venetië biënnale. Deze alumni waren voorafgaand 

aan de residentie ook al ‘flink aan de weg aan het timmeren’. In vergelijking zijn dit de ‘Kate Cooper 

en Sander Breure’ van de huidige lichting residenten. In hoeverre de residentie hieraan heeft 

bijgedragen is moeilijk te bepalen.  

De hybride beroepspraktijk 

Voor veel residenten was het een vaststaand gegeven dat er een bijbaan of nevenactiviteit tegenover 

het kunstenaarschap moest staan want het is heel moeilijk om meteen succesvol te zijn. Residenten 

geven aan het prima te vinden en ook te verwachten dat ze nog bijbanen zullen hebben ook tijdens 

en na de residentie. “I will yeah, if I can do design work than I will do it, and some construction work 

and I have a car so.” Residenten blijven dus onderdeel van de hybride beroepspraktijk. Ze klussen wel 

degelijk bij tijdens de residentie. “I think that there will be artists that after the residentie will end up 

with another side job.” Deze polyactiviteit is niet per definitie gedwongen. Deelnemers geven aan dat 

het kunstenaar zijn ook niet een beroep is dat ze hun hele leven zouden willen uitvoeren. Deelnemer 

D is bijvoorbeeld ook lerares geweest en zou best zoals haar moeder een ‘proper business’ willen 

beginnen. Polyactiviteit kan ook bijdrage aan de ‘practice’. Een tweedejaarsresident erkent dat als je 

een goed salaris wil, je het maar buiten de kunstwereld moet zoeken. Het inkomen als kunstenaar is 

relatief, als je binnen de kunstwereld blijft dan zal je altijd de helft verdienen van daarbuiten: “I could 

have loads of money if I did something else.” De penibele situatie binnen de kunstmarkt wordt dus 

geaccepteerd. 

Grensvervaging tijdens de RijksakademieOPEN 

De spanning met verzamelaars, het buitenveld, was het sterkst merkbaar tijdens de RijksOPEN.In de 

aanloop naar de RijksakademieOPEN krijgen de losse ideeën ofwel experimenten vaak (gedwongen) 

vorm. Voor de jaarlijkse RijksakademieOpen wordt een curator gevraagd die de studio’s 

herrangschikt en in gesprek gaat met alle residenten over wat voor soort werk zij gaan presenteren. 

Residenten vertellen dat de open dagen van het simpelweg openstellen van de deuren, veranderd is 

in een volwaardige gecureerde museumtentoonstelling.De open dagen worden voorafgegaan door 

speciale openingen voor kunstcritici en VIPS. Tijdens de focusgroep vond er een heftige discussie 

plaats over een tent die was neergezet tijdens de VIP avond van de RijksakademieOPEN 2015. 

Volgens de residenten zorgde dit voor zeer ongemakkelijke momenten, omdat er rijke ‘clueless’ 

mensen rondliepen. Deze mensen liepen in en uit de studio’s, duidelijk zonder zich te verdiepen in de 

materie. Op een dergelijke avond komt het buitenveld letterlijk en figuurlijk het binnenveld binnen. 

Met de andere dagen, waarop het ‘gewone’ publiek komt hadden de residenten veel minder 

problemen. De spanning wordt veroorzaakt doordat de Rijksakademie in z’n geheel een ander 
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karakter aanneemt in aanloop naar en tijdens de open dagen. Het binnenveld verandert van een 

ontwikkelingsgericht naar productiegericht instituut. Dit veroorzaakt spanning tussen de individuele 

actoren en het instituut zelf.  

Het verschil tusen precarity en onzekerheid 

Geen van de deelnemers aan de focusgroepen identificeert zich één op één met het begrip van 

precarity. Hoewel de situaties die zij beschreven wel degelijk overeekomsten met precarious working 

conditions vertonen. Het is wellicht makkelijker om toe te geven dat de werkomstandigheden 

precarious zijn, dan dat je je als individu identificeert met een sociale groep. Wel zijn residenten zich 

sterk bewust van de onzekerheid die inherent is aan hun beroep als kunstenaar en hun residentie bij 

de Rijksakademie is geen uitzondering. Residenten geven aan zeer bewust te zijn van de tijdelijke 

aard van de tweejaar durende residentie. Zij benadrukken dat hun leven helemaal is ingericht om 

onzekerheden op te vangen. Een aantal residenten gaf aan precariousness te voorkomen doordat zij 

hun lasten zo laag mogelijk houden. Zolang je geen hypotheek of kinderen hebt zal je nooit 

gedwongen worden om werk te doen dat je niet wilt doet volgens een aantal residenten. Dit is 

precies het verschil tussen hen en precarianen, die door hypotheken en schulden gedwongen zijn om 

arbeid te verrichten. Als kunstenaar moet je voorbereid zijn op sterk flucturerende inkomsten, 

volgens een eerstejaarsresident: “Yeah it’s really good to have a back-up that functions. that you can 

earn money in a whole different field. so you shape your financial world to the situation. No one will 

have a mortgage for the upcoming 20 years.” 

Een bezitloos bestaan draagt bij aan autonomie. Dit is een belangrijk verschil tussen onzekerheid en 

precarity volgens de residenten. Zoals beschreven door een tweedejaarsresident: “precariousness 

means for me, I work at Wallmart or Ikea because I have to, I need the wage, I got a house or kid or 

something that has put me in the situation where I had to have the money so there would have to be 

that kind of pressure that would give a lot of value to this job, that would create precariousness. The 

only thing that is precarious is that one day you won’t be an artist, how long you can carry on doing 

it. Not personally but I know people.. It’s not financial, you have been living so cheaply, because its 

only what you have every done for the most of us. We have never had money, where we have been 

in a situation where you have to have money because you are in some kind of debt.” Voor deze 

resident was precariousness dus niet financieel maar juist artistiek. De onzekerheid, zoals 

omschreven door Menger, is onderdeel van het kunstenaar zijn. Het is nooit zeker hoe lang je als 

kunstenaars erkenning zult krijgen of nieuw werk kunt maken. Dit is dus een vorm van artistieke 

precariousness. Een eerstejaarsresident omschrijft zijn idee over de residentie als onderdeel van zijn 

beroepspraktijk als volgt: “I kind of agree with you it’s more like now it’s different because the 
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precariousness is suspended. these kinds of field are fragile. I don’t know if the art practice is shaped 

by economic concepts. Towards art that’s a different thing then if your everyday life is shaped by 

these concepts. You go to work you earn money and then you build up your own existential 

trajectory and then that is one thing and the other thing is you do art. These things can transfuse, I 

am not in a position now that I could mingle these two things.” Er is dus een verschil tussen precarity 

als mens zijnde en precarity in de kunstenaarspraktijk. De kunstenaarspraktijk lijkt dus los te staan 

van het dagelijks leven.  

Tot slot vraagt een eerstejaarsresident wat nu eigenlijk het verschil is tussen precarity en 

onzekerheid. Interviewer: “personally I think it has to do with the amount of power and autonomy as 

an individual. Insecurity is that you don’t know what is going to happen and precarity is that because 

of your own situation, such as having a mortgage or children, forces you to accept the insecurity.” 

Aansluitend op het antwoord dat een andere tweedejaarsresident eerder gaf is de scheidslijn tussen 

precariousness en henzelf de mate van autonomie die zij behouden door het inrichten van hun leven 

op een bepaalde manier. Zoals beschreven wordt door twee eerstejaarsresidents: “oke then I am 

meticulously trying to avoid to be forced in this economic position.” In reactie hierop stelt een 

andere resident: “I have the same, you always try to be as flexible as possible, so if the situation 

changed again, what always happens, you can still deal with the situation. so your rent can not be 

too high and if you have a car you should be able to life without it, everything can change at every 

moment. and also for me very important besides startstipendium, selling work that you can earn 

money by doing something else, for example working with your hands.” Dit citaat zegt ook iets over 

de verschuivende waardenregimes. Het werken buiten de creatieve sector wordt niet gezien als 

minderwaardig. Het is een voorwaarde om te overleven.  

 

Precarians suffer alone: individualiteit als overeenkomst tussen residenten en precarianen 

 

De tweede focusgroep werd afgesloten met de opmerking dat het gesprek voelde als een 

therapiesessie. Een van de residenten grapt dat ze volgende keer beter allemaal op een bank kunnen 

gaan liggen. Opvallend is dat een andere resident zegt dat ze nooit over haar financiële situatie had 

nagedacht: “For example I haven’t thought that much about money and now I am kind of scared 

because you tell maybe I should also do something. I haven’ t thought at all about what kind of 

money I am going to spend and heard nothing about the mondriaan fonds where you have been 

talking about. I just quit my job and now I am here.” Deze resident had een vaste baan voordat ze 

begon aan de Rijksakademie. In dit opzicht heeft ze zichzelf in een meer precaire situatie gebracht 

door het aannemen van een plek op de Rijksakademie. Er is geen garantie dat ze van haar 
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kunstproductie kan rondkomen en ze weet niet of ze naar dezelfde baan terug zou kunnen. 

Deelnemers aan deze focusgroep praatten duidelijk niet over de behandelde onderwerpen; het 

financiële aspect is blijkbaar niet iets dat onderling vaak wordt besproken. Wellicht heeft dit te 

maken met het inherente individualisme van het kunstenaarschap. Tevens sluit dit aan bij de 

omschrijving van precarity waar men de situatie individueel ondergaat, of zoals door Butler 

beschreven: precarians suffer alone. De benarde financiële situatie wordt onderling niet besproken 

en wordt ook pas duidelijk als kunstenaars uit hun beroepsgroep treden. Zoals een van de 

tweedejaarsresidents stelt: “But I also think of precarity, I had the impression, that I live in a bubble. 

We as artists, we get in touch with so different type of people. Like sometimes I don’t realize I am 

such a precarious subject because I go to Argentinia, I go here, I come back, I travel around Europe. I 

cannot buy a property, right. But I don’t feel it.” Weer wordt het beeld bevestigd dat precariousness 

vooral zich uit in bezig en eigendom. Het kopen van een huis, met andere woorden het aannemen 

van een schuld, is wat kunstenaars onderscheid van andere beroepsgroepen. Als kunstenaars wel in 

aanraking komen met andere beroepsgroepen, worden pas de verschillen in levensstandaarden 

duidelijk. Een tweedejaarsresident merkt op: “most of the time I don’t feel poor also, unless until 

some of my high school friends talk about buying houses and complaining about money.” Dit 

demonstreert hoe relatief armoede en precarity is, als iedereen in de sociale omgeving ook weinig 

verdient dan heb je nooit het gevoel dat je in armoede leeft. Kunstenaars leven in een ‘kunstbubbel’, 

veel vrienden verkeren in een vergelijkbare situatie en daardoor voelen ze zich minder arm. 

Pas als kunstenaars in het bedrijfsleven werkzaam worden valt het verschil op tussen de beloningen 

in de culturele sector en die in het bedrijfsleven: “It is how exposed you are to the professional 

world, compensated for work. In 2014 first time I started working outside of the art world, I could 

charge double, and that is still half of what professionals earn, 50 euros an hours but they were very 

uncomfortable for 30 or 40.” 

In hoeverre verkleint de residentie precariousness? 

Zekerheid 

De invloed van de Rijksakademie tijdens de residentie heeft vooral betrekking op het wegnemen van 

de afleidende dagelijkse beslommeringen en praktische zaken. De Rijksakademie neemt financiële 

risico’s weg voor kunstenaars; ze kunnen in een betrekkelijk veilige omgeving experimenteren zonder 

dat ze daar een financieel of sociaal risico voor hoeven te nemen. Hoewel residenten niet geheel 

zonder financiële zorgen zitten. Het stipendium van 11.000 euro is onder het gemiddelde jaarloon 

van kunstenaars 13.999. Hiervan moet ook het inschrijfgeld (2750 euro per jaar) en huurkosten van 
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worden betaald. Financieel gezien gaat het twee van de drie residenten of alumni goed af, Joost 

verkoopt werk en zit bij een galerie en Masha heeft een aantal grote beurzen gekregen.  

Erkenning 

Het netwerk waar de kunstenaars toegang tot krijgen tijdens hun residentie is belangrijk maar niet 

doorslaggevend. Één resident noemde erkenning en aandacht als randvoorwaarden om te blijven 

produceren: "But I like that you the term of the precariat, so many artists who you think it is crazy 

that they are ignored, that they are not somewhere else, that live on such a low low low level, so 

hard, not only financial, also hard to stay awake without any attention.” Er zijn veel getalenteerde 

kunstenaars die in onbekendheid leven. De Rijksakademie draagt bij erkenning vanuit de 

kunstwereld.  

Na de residentie kan het ook even stil blijven. Zo stelt Joost Krijnen: “Het eerste half jaar was heel 

kalm, leek net alsof niemand iets had opgemerkt. Ik was ook heel tevreden over hoe ik het had 

afgesloten en na het tweede jaar. maar ik wist ook wel weer, ik praatte ook met anderen. Dat is wel 

vaker zo, dan ineens komen de interesses.[…] ook wel typisch, de eerste maanden hoorde je dan 

niets, en dan in één keer tegelijk kwam de aandacht en de prijzen kwamen ook tegelijk.” In 2016 won 

Joost Krijnen twee kunstprijzen De Scheffer, bij deze prijs hoort een solotentoonstelling in het 

Dordrechts museum, en de Koninklijke Prijs voor Vrije Schilderkunst.  

Beroepsgebaseerde identiteit 

Alle drie de alumni hadden voor de residentie bijbanen, zo werkte Joost Krijnen in een winkel voor 

schilderbenodigheden en gaf les op een kunstvakopleiding. Tijdens zijn carrière als docent 

realiseerde hij: “ik wil zelf kunstenaar zijn. Dat is ook de reden dat ik de aanmelding bij de 

Rijksakademie deed.” De Rijksakademie fungeerde voor één van de alumni als een toegang tot de 

Nederlandse kunstwereld. Zo kende Masha Ru vrijwel geen Nederlandse kunstenaars en kunstcentra. 

Twee alumni gaven dus aan zich te hebben aangemeld omdat ze een kunstenaar wilde zijn (of 

worden). Voor de residentie noemde deze alumna zichzelf nooit een kunstenaar, nu doet ze dat wel: 

“I was not really an artist before, I just was working with some photography projects and modern 

photography and then some people recommended me to apply. I didn’t have any formal training or 

an art education and I also didn’t really consider myself an artist. I think it had quiet an impact 

because of course now I do present myself as an artist like my website but I would like to be broader 

than this, but after the Rijksakademie it’s an easy way to go. just to say I am an artist and to position 

myself this way and to get grants or assignments.” Het label van kunstenares bood haar nieuwe 

financieringsmogelijkheden. 



48 
 

Dat de residentie bijdraagt aan de beroepsgebaseerde identiteit werd ook genoemd tijdens de 

focusgroepen, bijvoorbeeld door een resident die een achtergrond heeft in grafisch ontwerp. 

Grafisch ontwerp wordt vaak nog gezien als toegepaste kunst, en een grafisch ontwerper zou daarom 

niet thuis horen op de Rijksakademie. Deze resident gaf aan dat zijn directe omgeving zeer verbaasd 

was over zijn toelating. Door een residentie aan de Rijksakademie is het gerechtvaardigd om jezelf 

kunstenaar te noemen en krijg je ook de ruimte om volledig kunstenaar te zijn. De residentie draagt 

bij aan de ontwikkeling van een beroepsgebaseerde identiteit, in dit opzicht ontdoet het kunstenaars 

van precariousness.  

In hoeverre vergroot de residentie precariousness? 

Inkomen 

De hoogte van het inkomen in het binnen en buitenveld verschilt niet veel van elkaar. Twee van de 

drie alumni gaven aan dat het half jaar na de residentie financieel heel moeilijk is geweest. De 

residentie kan mogelijk precariousness vergroten na de residentie. Eén van de alumni beweert juist 

dat de twee jaar juist tijdens de residentie uitdagend waren geweest. Hij nam ontslag van zijn vaste 

baan met een goed inkomen om deel te nemen aan de residentie. Het stipendium is laag en is net 

genoeg om van rond te komen, mits je je levensstijl op een bepaalde manier inricht.  

Tijdens de residentie hadden alumnus Ehsan en zijn echtgenote het financieel zwaar. Dit zal de 

aankomende twee jaar nog zo blijven, zijn echtgenote is namelijk in 2016 aangenomen op de 

Rijksakademie. In Pakistan gaven Ehsan en zijn vrouw gaven beide les op een kunstacademie en 

hadden ze een vast inkomen. De keuze om deel te nemen aan de residentie bracht juist financiële 

risico’s met zich mee, dit is in tegenstelling tot wat veel andere kunstenaars hebben aangegeven. Dit 

komt doordat het stipendium lager is en de kosten van levensonderhoud in Nederland (specifiek in 

Amsterdam) hoger zijn dan in Pakistan. Daarbij komt dat Ehsan ook een dochter heeft en het 

stipendium niet hoog genoeg is om een kind te onderhouden: “If you want to talk about the financial 

situation of an artist, for me it was very different. It was financially more viable for me to live in 

Pakistan. I had a position at the University in Lahore, so is my wife so we were both teaching. we 

were getting regular salaries from there. here it is still a bit more tight, here the stipend that we get 

the money that we get is not enough for the survival and we have a daughter who is growing. So it is 

a bit more tough here than in Pakistan. There it was very easy for us.” Ehsan is hierin een 

uitzondering. Desondanks zeggen meerdere residenten dat hun financiële situatie niet per definitie 

tijdens de residentie erop vooruit is gegaan. Meerdere residenten hadden voor de residentie een 

baan als leraar waar zij ook een vast inkomen voor kregen. Wel is het voor de meeste residenten de 

eerste keer dat zij voor het ‘kunstenaarschap’ betaald krijgen.  
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Wat vaker wordt genoemd is de moeilijke periode na de residentie. Residenten wennen aan de 

werkomstandigheden, zoals het hebben van een studio, en het is moeilijk om weer terug te vallen in 

de oude situatie, waarin bijvoorbeeld geen geld is voor een studio. Het ‘vasthouden’ van de situatie 

op de residentie is vaak niet haalbaar. Veel residenten moeten na de Rijksakademie een 

opslagruimte huren omdat ze alle kunst die ze gemaakt hebben niet kwijt kunnen. Ze kunnen ook 

een eigen studio niet meer betalen. Zo vertelt Joost Krijnen: “Ik heb dan ook ervoor gekozen om mijn 

werkwijze niet te wijzigen net na de Rijksakademie, toen was het financieel heel moeilijk, al het geld 

was op en toen heb ik dat bewust niet gedaan, het was ook wel echt tegen de cijfers in. Als je twee 

jaar lang hier hebt kunnen doen wat je wilde, die tijd die je hebt kunnen pakken, hoe je dat 

ontzettend heeft geholpen, dan denk je toch dat wil je wel vasthouden.”  

Concluderend is de spanning tussen het binnen –en buitenveld het duidelijkst merkbaar direct na de 

toelating, tijdens de RijksakademieOPEN en de eerste maanden na de residentie. Dit zijn momenten 

waarin residenten verschuiven tussen het binnen en buitenveld. Na de toelating vindt het 

acceptatieproces, het onderdeel uit gaan maken van het instituut, plaats. Het normale leven moet 

men achterlaten, men neemt ontslag van werk en voor de buitenlandse kunstenaars, betekent dit 

ook afscheid nemen van vrienden en familie. Gedurende dit proces moeten de residenten zich gaan 

vereenzelvigen met het instituut en het ‘resident-zijn’. Dit betekent ook dat het buitenveld andere 

verwachtingen van hen krijgt, residents zijn immers het selecte groepje kunstenaars dat toegelaten 

is. Tijdens de RijksakademieOPEN komt de buitenwereld letterlijk en figuurlijk in de nietsruimte van 

het binnenveld. Vooral als personen buiten de kunstwereld de studio’s komen bezichtigen leidt dit 

tot spanningen. Na de residentie moet men weer uit dit binnenveld treden en onderdeel worden van 

het buitenveld.  

De invloed van de Rijksakademie is dat het van een zeer gefragmenteerd landschap, bestaande uit 

kunstenaars van allerlei disciplines en met verscheidene culturele achtergronden, één homogene 

groep maakt met één belangrijk kenmerk: het alumni zijn van de Rijksakademie. Exemplarisch is de 

vergelijking die tijdens een focusgroep werd gemaakt; de jaarlichtingen werden vergeleken met 

wijnjaren. Kunstverzamelaars vragen: “is het een goed jaar?” De set van waarden, normen en 

gedachtes kan omschreven worden als een paradoxale mix van open –en geslotenheid, exclusiviteit, 

afstand en dichtbij, falen en slagen en ontwikkelingsgericht en productiegerichtheid. Deze laatste 

twee zijn van het grootste belang.  
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In onderstaande afbeelding worden de verschillende stadia weergegeven waar residenten zich 

achteenvolgens in bevinden. Voor de residentie melden kunstenaars uit allerlei disciplines en met 

verschillende culturele achtergronden zich aan. Deze kunstenaars kennen elkaar veelal niet. Tijdens 

de residentie vormen ze één groep, één gemeenschap, namelijk de lichting van een bepaald jaar. 

Naar aanloop van de OPEN is er een gezamenlijk ontwikkelingsmoment waarin alle residenten bezig 

zijn met productie. Tijdens de residentie zijn er twee belangrijke momenten, de eerste en tweede 

Rijksakademie Open. De eerste wordt vaak beschreven als ‘overweldigend’ en intens. Dit is 

representatief voor het gehele eerste jaar waar residenten moeten wennen aan de nieuwe omgeving 

en nieuw verworven ‘status’ als Rijksakademie resident. De open dagen geven sturing aan het jaar en 

‘dwingen’ residenten tot het maken van keuzes in hun productie. Welke ontwikkeling, en daarmee 

product, is het waard om te tonen aan het publiek en de rest van de kunstwereld? Hier zijn 

residenten veel bewuster mee bezig in aanloop naar de tweede Rijksakademie Open. 

In totaal zijn de residenten een kwart van hun residentie productie en presentatiegericht bezig. Na 

de residentie zijn zij allemaal alumnus. Niet-Westerse alumni kunnen zich verenigen in het RAIN-

netwerk en alle andere worden regelmatig weer terug uitgenodigd op de Rijksakademie. Deze alumni 

hebben allemaal hun eigen praktijk, discipline en eigenheid binnen het overkoepelende kenmerk: 

Rijksakademie alumnus. Alumni gaan terug naar hun individuele praktijk en ontwikkeling maar 

blijven zich bewegen in het exclusieve veld binnen het algemene kunstveld dat alleen voorbehouden 

is aan alumni. Dit is wat aangetoond wordt in de vierde en laatste afbeelding. De Rijksakademie als 

instituut beroept zich op het succes van de alumni in dit netwerk om zijn bestaan te legitimeren.  
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De Rijksakademie fungeert als een trechter in de kunstwereld die een selectie maakt uit de 

afgestudeerden en hen toegang biedt tot een netwerk die hun carrière ten goede kan komen. Het 

biedt hen ruimte om hun praktijk uit te diepen en de onderlinge contacten lijden tot nieuwe 

samenwerkingen en wederzijdse beïnvloedingen. Maar dit zegt niets over de arbeidspositie na de 

Rijksakademie. Ook na de Rijksakademie is het heel goed mogelijk (en één van de residenten geeft 

zelfs concrete voorbeelden van collega kunstenaars) dat men weer moet terugvallen op oude 

bijbaantjes. Zoals ook Sandra Felten benadrukt: “Het is geen succesgarantie.” Het is daarom 

belangrijk dat men naast het kunstenaarschap ook andere vaardigheden hebben waar geld mee 

verdiend kan worden, ook tijdens de residentie. Residenten bevestigen de veranderde 

waardenregimes zoals beschreven door van Winkel. Buiten de kunstwereld werken is niet 

minderwaardig aan autonome kunstproductie maar een noodzakelijkheid.  Drie deelnemers geven 

aan dat zij klussen ook tijdens de residentie zullen aannemen. Zij stappen dus niet uit de hybride 

arbeidspraktijk; de hybriditeit blijft bestaan tijdens de residentie. In beide focusgroepen wordt 

aangegeven dat schilders hierin een uitzondering vormen. Schilderijen verkopen altijd goed. De 

reden hiervoor is dat schilderijen makkelijk op te hangen zijn, niet teveel ruimte innemen en het 

zichtbaar is hoeveel werk in het schilderij is gestopt. De koper kan direct zien hoeveel uur de 

kunstenaar in het werk heeft gestopt. Ambachtelijkheid speelt dus nog een grote rol in de 

waardebepaling van kunst. Ironisch genoeg zijn gemiddeld twee a drie residenten per jaar schilder, 

de overige residenten werken in andere disciplines zoals performance art, video art en installaties.  
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Hoofdstuk 4. Conclusie 
Als de Rijksakademie niets zegt over de arbeidspositie van kunstenaars, voor, tijdens en na afloop, 

waar zegt het dan wel iets over? Wat is de werkelijke opbrengst van de Rijksakademie? De analyse 

van de dynamiek tussen het binnen -en buitenveld speelt een belangrijke rol in de ontsluiting van de 

black box en de bepaling van de opbrengst van de residentie.  

“De invloed van de Rijksakademie ligt in de combinatie van tijd, ruimte en de contacten die je als 

kunstenaar op doet, onderling met andere residenten maar ook met gastadviseurs en tijdens de 

opendagen. […] Het maakt de wereld een heel stuk kleiner maar tegelijkertijd ook lekker groot. Het is 

ook lekker bereikbaar allemaal, dat heeft enorme invloed. Maar niets is een succesgarantie.” Sandra 

Felten.  

Eenmaal toegelaten tot het binnenveld kunnen de residenten gebruik maken van faciliteiten en 

adviseurs om hun artistieke praktijk te verbeteren maar ondergaan geen collectieve opleiding. Dit 

maakt de Rijksakademie uniek, iedere resident doorloopt een individueel ontwikkelingsproces maar 

onder andere door de ontmoetingen in de werkplaatsen ontstaat er in zekere zin een 

kunstenaarsgemeenschap. Deze collectiviteit is uitzonderlijk in de beroepspraktijk van veel 

kunstenaars. Een nadeel van deze collectiviteit is dat het buitenveld hen als een homogene groep, 

zoals ‘een goed wijnjaar’, kan gaan zien.  

De Rijksakademie creëert de noodzakelijke geestelijke ‘nietsruimte’ die zo vaak ontbreekt in het 

dagelijks leven van veel kunstenaars door de noodzaak van bijbanen. Het is een veilige en 

comfortabele plek waar ontmoeting en experiment centraal staan. De Rijksakademie neemt 

financiële risico’s weg voor kunstenaars; ze kunnen in een betrekkelijk veilige omgeving 

experimenteren zonder dat ze daar een financieel of sociaal risico voor hoeven te nemen. In dit 

opzicht verkleint de Rijksakademie precariousness. Behalve in het geval dat men juist een vaste baan 

had voor de residentie. In dit geval kan het juist precariousness vergroten. Residenten erkenden het 

bestaan van precarity onder kunstenaars maar schaarden zichzelf er niet onder. Het grote verschil 

tussen hen en leden van the precariat is de mate van autonomie door de afwijkende 

levensstandaarden van kunstenaars. Een bezitloos bestaan draagt bij aan autonomie. Dit is een 

belangrijk verschil tussen onzekerheid, die wel alom aanwezig is ook tijdens de residentie, en 

precarity die volgens residenten zelf niet aanwezig is in hun beroepspraktijk.  

Voorwaarde voor dit ‘veilige gevoel’ is dat residenten ten opzichte van het instituut, de kunstmarkt 

en van hun vrienden en collega kunstenaars zich opnieuw weten te verhouden. Uit de focusgroepen 

blijkt dat residenten de historiciteit niet sterk ervaren in het binnenveld. Er is geen enkele keer een 

verwijzing gemaakt naar een ‘geur of gevoel’ van voorgaande kunstenaars. De historiciteit wordt veel 
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meer opgelegd vanuit het buitenveld, met name door de eigen achterban. Het publiek is niet of 

nauwelijks op de hoogte van de grandeur van de Rijksakademie.  

De residentie maakt het in bepaalde gevallen moeilijker om terug te kregen naar de gewone 

omstandigheden, juist ook door de sterke toename van productiviteit tijdens de residentie. Als 

kunstenaar wil je deze productiviteit vasthouden. Dit aspect wordt door de Rijksakademie als 

instituut nooit besproken. Drie vierde van de alumni heeft na de Rijksakademie nog een residentie 

gevolgd. Dit is een sterke toename vergeleken met de hoeveelheid residenties voor de 

Rijksakademie. Zo lichtte alumni Joost Krijnen toe dat hij na de residentie niet meer wilde inleveren 

op zijn artistieke praktijk, door bijvoorbeeld weer een paar dagen buiten de kunstwereld te gaan 

werken. Na de residentie is er een grote kans dat veel residenten weer moeten gaan bijklussen. Het 

kunnen rondkomen van kunst is sterk afhankelijk van in welke discipline je werkt. Voor zover mij 

bekend wordt dit niet genoemd in andere onderzoeken naar de arbeidspositie van kunstenaars. 

Kunstenaars die in traditionele materialen werken, tastbare werken, producten, zoals schilderijen, 

sculpturen of ander driedimensionaal werk is verkoopbaar. Dit is ook de reden dat Joost Krijnen, als 

schilder, van kunstproductie kan rondkomen en Ehsan, die een zeer conceptueel kunstenaar is, 

alleen incidenteel werk verkoopt. Hoewel dit logisch klinkt, is er een probleem. Slechts 2 van de 

huidige 48 residenten op de Rijksakademie zijn ‘schilder’ op de meest traditionele manier. Ongeveer 

8 van de 48 werken in semi-traditionele media. Conclusie is dus dat niet ‘de top’ het redt, zoals 

beschreven door Mariëtte Hamer maar alleen de blanke, mannelijke, Westerse kunstschilder. Nog 

altijd spelen nationaliteit, ras en gender een belangrijke rol in de kans op succes.  

De toelating tot het binnenveld creëert afstand tot de arbeidsmarkt wat voor -en nadelen heeft. 

Voordeel is de toename van autonomie en versterking van het institutionele netwerk. Residenten 

zijn niet meer afhankelijk van bijbanen of van galeriehouders of verzamelaars. Hoewel residenten 

ook tijdens de residentie bijklussen en contact hebben met galerieën en verzamelaars. De 

Rijksakademie biedt een platform voor kunstenaars en zorgt voor de noodzakelijke erkenning, wat 

weer een deel van de precariousness wegneemt. Het binnen en buitenveld worden nooit van elkaar 

afgesloten en de hybride arbeidsmarkt wordt nooit verlaten. De achterban heeft bepaalde 

verwachtingen: “If you can’t make it here, you can’t make it anywhere”. Dit legt druk op de invulling 

van die twee jaar door de resident, terwijl deze druk juist de reden is dat de residentie bestaat. 
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Er kan gesteld worden dat de toegang tot het binnenveld belangrijker lijkt te zijn voor residenten dan 

toegang tot het buitenveld. De toegang tot het institutionele netwerk wordt veel minder genoemd 

als reden om zich aan te melden voor de residentie. Waar Nederlandse kunstenaars vooral zich van 

buitenveld naar binnenveld bewegen, bewegen buitenlandse kunstenaars zich voor het eerst in 

binnen én buitenveld. Ze komen immers ook in een andere arbeidsmarkt terecht. Eén van de alumni 

gaf bijvoorbeeld aan het eerste half jaar alleen bezig te zijn geweest met het wennen aan de 

Nederlandse (beeld)cultuur. Het binnenveld is daarentegen voor buitenlandse en Nederlandse 

kunstenaars eenzelfde soort ervaring. 

De spanning met verzamelaars, het buitenveld, was het sterkst merkbaar tijdens de RijksOPEN. Deze 

spanning wordt veroorzaakt doordat de Rijksakademie in z’n geheel een ander karakter aanneemt in 

aanloop en tijdens de OPEN. Het binnenveld verandert van een ontwikkelingsgericht naar 

productiegericht veld. Het gesloten karakter veranderd ineens naar een open karakter. Hoewel niet 

letterlijk genoemd door kunstenaars kan deze plotselinge activiteitverandering als ontregelend 

ervaren worden. Van de tijd en ruimte, in letterlijk zin: de studio en in figuurlijke zin: afstand tot de 

kunstmarkt, blijft weinig over. Dit veroorzaakt spanning tussen de individuele actoren en het 

instituut zelf, mede veroorzaakt doordat de grenzen tussen binnen -en buitenveld niet duidelijk zijn. 

Een vraag is dan ook of de jaarlijkse open dagen wel gehouden zouden moeten worden. Daarentegen 

is dit ook een moment waarop veel kunstenaars werk verkopen en een groter publiek kunnen 

bereiken.  

Residenten worden door deze spanning in staat gesteld om, om naast hun werk inhoudelijk, na te 

denken over het kunstenaarschap in het algemeen. Willen zij wel kunstenaar zijn? Is de kunstwereld 

wel iets voor hen? De gehele kunstwereld komt samen tijdens de OPEN en gedurende het jaar zijn er 

volop momenten waarop de kunstwereld binnendringt. Dit representeert de paradox tussen afstand 

en nabijheid tot de kunstwereld tijdens de residentie. Dit is wellicht de werkelijke opbrengst, het feit 

dat de kunstmarkt en bijbehorende mechanismen samenkomen in de Rijksakademie. De kunstmarkt 

ligt aan de voeten van kunstenaars en zij kunnen zelf kiezen om deze dynamische wervelwind, de 

tornado te betreden. De kunstwereld verschilt weinig van andere sectoren. Niets is een 

succesgarantie, alleen hebben kunstenaars geen illusies van zekerheden. Zij doorzien de kunstmatige 

illusies van zekerheid.  
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Discussie en reflectie 
 

“Maybe cultural workers are the historical avant-garde of this post-fordist drama but what can such a 

realization bring us?” 80 

Een eenduidige oplossing voor het probleem van de onderbetaling van kunstenaars kan ik in deze 

scriptie niet geven. Wel wil ik nog van deze discussie gebruik maken om één van de randvoorwaardes 

voor een betere arbeidspositie, namelijk: collectiviteit, te bespreken.  

Na het uitkomen van het SER rapport werden kunstenaars opgeroepen om gezamenlijk in opstand te 

komen.81 Een probleem dat ik ook tegenkwam tijdens de focusgroepen was het individualistische 

karakter dat inherent is aan het kunstenaarschap. Het praten over de financiële situatie was voor 

vele onwennig. Dit zou ook kunnen bijdragen aan het probleem. Kunstenaars zouden zich moeten 

verenigen in vakbonden en meer moeten samenwerken op het gebied van honoraria. De Raad voor 

Cultuur ziet ook kansen om de arbeidsmarktpositie in de sector te verbeteren door middel van 

collectieve initiatieven.82 

Sinds 2008 zijn er steeds meer initiatieven die kunstenaars verenigen tegen deze omstandigheden 

zoals WAGE. Dit initiatief dat in New York is ontstaan zou ook een uitkomst kunnen bieden voor 

Nederlandse kunstenaars.83 Door middel van een gemeenschappelijk honorariatabel, wat in de 

podiumkunsten al gebruikelijk is, wordt het voor kunstenaars makkelijker om te verwijzen naar een 

standaard honorarium. Een soort sector breed cao.  

Er worden in Nederlands steeds meer bijeenkomsten georganiseerd die staan voor een ‘eerlijke 

praktijk’ en pleiten voor de juiste werkomstandigheden. Het Platform Beeldend Kunstenaars (BKNL) 

organiseerde op 16 jl. een congres over de implementatie van een honorariumrichtlijn.84 Op 31 mei 

2016 heeft minister Jet Bussemaker in een brief aan de tweede kamer gepleit voor een 

honoreringsregeling voor kunstenaars uit diverse culturele disciplines.85 Hierin schrijft minister 

Bussemaker dat zij 600.000 euro uittrekt voor een regeling voor de honorering van kunstenaars die 

presenteren in een presentatie-instelling of museum. De reacties van instellingen uit de culturele 

                                                           
80 Johanna. Billing, Maria Lind, en Lars Nilsson, Taking the Matter into Common Hands : On Contemporary Art 
and Collaborative Practices (London, UK: Black Dog Publishing, 2007), 69. 
81 Rob Schoonen, “Kunstenaar, kom eens in opstand”, Eindhovens Dagblad, 27 januari 2016. 
82 Bussemaker, Kamerbrief verkenning arbeidsmarkt cultuur en advies versterking arbeidsmarktpositie 
kunstenaars, 6. 
83 http://www.wageforwork.com/certification/2/fee-calculator  
84 “Pleidooi voor Fair Practice Label | Boekmanstichting”, geraadpleegd 3 juni 2016, 
https://www.boekman.nl/cultuurnieuws/pleidooi-voor-fair-practice-label.  
85 Bussemaker, Kamerbrief verkenning arbeidsmarkt cultuur en advies versterking arbeidsmarktpositie 
kunstenaars. 

http://www.wageforwork.com/certification/2/fee-calculator
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sector, zoals Platform Beeldende Kunst, het Mondriaanfonds en BKNL zijn positief en vinden dat de 

minister hiermee het probleem erkend.86 Het liefst had ik om reactie gevraagd aan de deelnemers 

van de focusgroepen maar deze hadden helaas al plaatsgevonden voor het uitkomen van dit 

onderzoek.  

                                                           
86 Jonna van ’t Hof, “Brief minister Bussemaker en reactie BKNL”, BBK Beroepsvereniging Beeldende 
Kunstenaars, 1 juni 2016, http://bbknet.nl/brief-minister-bussemaker-en-reactie-bknl/. 
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Bijlage: interviews en focusgroepen 

Focusgroep 1 transcript 
 

Onderzoeker: Could you briefly introduce yourselves and state your name ?  

A: You said that it was anonymous?  

Onderzoeker: You are absolutely right, I will anonymize your names in my end rapport.  

A: I’m a north western European male white artist, I have been working since 2007, the last four 

years self-initiated projects, when I was working there were no supporting institutions and we found 

our own or found, publications, other ways of showing, I’ve been involved in the economy for a 

while, I’ve been in Holland for seven years, in that time I guess Mondriaan public stipends quite a lot, 

and that meant that I didn’t have to work full time, start stipend twice, the first time I carried on 

working part time which meant I could invest, stipend which was 16.000 for production, spend in on 

exhibition, spent it on rent or life too much. Second time I quit my job and giving myself some space. 

If that enough information?  

Onderzoeker: yes yes I think so.  

A: Think probably I think I started selling work the year before I started Rijks, 2014, that after 7 years. 

I think I sold 2010 I did sell, low value and probably little things but a proper art sale I think that was 

2014. Something like that.  

Onderzoeker: Is that comparable to anyone?  

C: Paintings are just different, yeah from the start I graduated six years ago and seven almost, after 

graduation I got one start stipend, one and a half year and after that I started working again and 

wasn’t like I made enough to make a living but I did sell from the start. The last two years that I sell 

enough to sort of make a living, but now I have the rijks, but now it would be good enough but a little 

tight. And extra jobs I did have that I didn’t sell one extra job where I couldn’t work extra hours and it 

didn’t work so paying my studio and everything turned and now it’s fine.  

Onderzoeker: Is it due to the rijks?  

C: For selling it already started in 2014 I had one solo exhibition and from there it kept on going, the 

rijks, ofcourse it does make a difference, I reach another audience, my work is changing and it is 

becoming less sellable.  

Onderzoeker: Are you experimenting too much?  

C: Well not too much, but for making a living maybe, but that’s fine.  

Onderzoeker: D?  

D: My situation is different because I’m the only non-European here.  

A: well I’m British so hahah.  

D: no but I am from Argentinia, Latin-America, I graduated in 2008 and then I did a postgraduate in 

2010 and uh over there its very different from here, very little galleries, finish studies, so I sold a 

couple of things, but I never that , Argentinia drawings, I did my masters here, from the moment 

three years ago I would say what I earned from my work is one third of my expensives.  
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A: So 1/3 of your costs?  

D: I mean not that I have the residentie and I always had a job, but what I earned from my art would 

be 1/3 of my costs, if I wouldn’t have a job and before the residentie. That would cover that, at least 

the living costs, if I would I have to live from my work, it grew a bit in 3 years but its stable. But 

before the residentie I finished my master, I was working full time in a school in an international 

school in Rotterdam, but I never used my income to live but residentie to have a studio, but all my 

life I've worked at a table, I didn’t have before, maybe after the residentie, freedom to do things that 

need to be sold, also income practice, fee and here practice translating into different media from a 

survival point of view. Collecting live art, selling live art. I have to get into that story.  

Onderzoeker: How important is it that you are part of a gallery? 

A: Being part of a gallery it gives you some kind of security, but to me that is what gives collectors 

some confidence in your work. The Rijksakademie almost functions in the same way.  

C: For me almost 1/3 of my buyers saw me at an art fair with my gallery, most art fairs you can’t 

enter without an art gallery 

D: oh really you can enter?  

B: You can not 

D: oh yeah you can not, I had Arco [madrid] a curator invited me to do a project, but he asked me: do 

you have a gallery? she said: do you think you can provide yourself a gallery so that you can apply, 

that’s what I did. In Buenos Aires, another person invited me they can choose.  

A: curated spaces within the art fair and not necessarily commercial, both are related to performance 

and live art.  

D: part of the fair that is not object, there are more that have curated.  

B: more and more art fairs that have curated and non curated 

C: strange that you have both a curator and a gallery, the whole system of the fair, only galleries can 

apply, of course they want to sell the space.  

B: of course they want to sell the space 

D: the Arco if you are selected curator you pay a little money in Buenos Aires, the curators space 

gives you a booth for free if you are a small gallery. I thought it was funny.  

Onderzoeker: Is everyone part of a gallery? 

B: I never was in a situation where I could say, selling art was half or a third of my income. I always 

had a study, afterwards of course sometimes a sold pieces but very little so absolutely not regularly, 

and it absolutely important that you have a third person, I don't know what it is, they don’t believe 

you, this is somehow important, they need a third person to trust. Maybe I did some that made it 

more complicated with myself. I had a gallery but I was not fine with the program, you enter a gallery 

and then everything is fine, how many change their programmes, and galleries will kick you out, 

there are some  

A: there all all kinds 

D: yeah all kinds 

B: all kinds but sometimes it really hard to observe it, stars, i remember some artist who were stars 
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at the time and they have jobs now ,after 7 years again, some of these careers are very short.  

A: At the moment I am talking to a gallery, they were quite keen to put me on the website, but for 

me, i want to see how it works out with the first show, I would like to know what it is like to work 

with them, just take baby steps. I worked in a gallery, a quite good gallery, I couldn’t really, most 

good galleries, big fairs, they have backers, like a security, so they can effort to take risks, and to not 

sell, but of course in their programs they will have how which are going to be difficult to sell, there is 

space, for it. But it is getting more difficult for galleries that show young artists, collectors are taking 

less risk, if there is a huge portions of galleries that don’t have these superstars, in the us it is even 

worse.  

What kind of art sells?  

Paintings 

this Friday, I was in my gallery and there was coincidentally a buyer, he wanted to buy a bigger 

painting, telling him that I was at the Rijks, wasn’t making that many paintings, he was like: but I 

don’t really understand the whole installation thing because I can’t put an installation in my house.  

D: I can't? 

C: I cant yes. At the moment I was smiling but in hindsight I was like: I’m only making art to put in 

your house.  

D: thats, there is the collector that buys for the house, or the collector that supports the artist, or for 

storage.  

A: or for a private museum  

B: but there is not just one market, there are so many different layers parts of the market, it’s 

difficult to say that only painting sells.  

C: that's true 

D: but it's easier, works on paper, they arent's as expensive.  

A: It’s a little bit like pop music, there is a point that most artists, will come up with more simple 

work.  

B: sometimes it is very difficult that what you are making is good to change your practice 

D: In argentinia there are artists doing the same thing over and over again. And they are good artists, 

they are earning fortunes, they don’t dare to do something different,  

C: I have been experimenting, that I didn’t dare but if I have to pay rent 3d work then it’s just, it’s not 

easy.  

A: Maybe it’s the reverse of pop music, totally different, you do whatever you like until you have a lot 

of people interested in your work and then you make flat works that you can sell, I do see that as 

well.  

C: Certain level that you can compromise, there is some level.  

A: We saw it last night in Nathaniel’s work, he was doing these films and then he started  

D: sculptures? 

A: making these photograms and doing some paintings as well, they were these films, these cinetic 
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heads, puking machines, objects next to the films. Stuff that his gallery can show at fairs.  

B: also those cinetic heads. they are also objects next to the film.  

A: His gallery will ask that, i've seen him in fairs..  

D: I think it is a matter of survival, artists will do whatover I mean many of the work that is done to be 

sold, I wouldnt just do if they wouldn’t have to sell their work.  

A: it’s not like you sell your soul.  

D: When I entered the Rijks, I wanted to be able to use different mediums it is a challenge for me 

because it is very difficult for my own practice.  

C: for me the challenge to make decisions to protect my work. I also noticed in the selling collectors 

who wanted to buy my paintings to wanted to take them together. I had this series that I did not 

want to take apart, many people wanted one of them. The rijks made me make better decisions in 

protecting the work.  

Onderzoeker: If you think back of what you were expecting, was the Rijks what you were expecting ?  

A: it was what I was expecting.  

D: for me it was a very productive year. I wasn’t expecting to make such steps, i came only doing 

certain types of performance that practice developed into different layers, I did a lot more than I 

expected. it was good im happy with the first year so far.  

Onderzoeker: the rijks open, the group discussion after Open, about the staff, expectations what the 

OPEN would be. Some people said it was a lot bigger than i thought. I was wondering how were you 

prepared for the OPEN?  

A: You must have been here before? 

D: perform, you were performing,  

B: you had a special situation because you were performing 

D: chaos to get there, I wanted to have an assistant, I was doing wirering, while i should have been 

calm, it was ridiculous. I rather seprate some money, pay it on my own, there weren’t enough people 

in comparison to the massivity and the tent. there were a few mistakes, opening Thursday, they 

made a mistake with the time, my performance was announced at nine when it was at 7. it should 

happen, it was like a school, not such an institution like this. I invited a lot of people. They need more 

people to recheck everything was announced, but wrongly announced, I was afraid it weren’t be 

announced enough, but it was enough but wrongly announced... On wednesday the press day. They 

suggested me: don't do a performance. Very few people come here? The staff, few people coming on 

Wednesday, so now there is review of my nonconditions of performance, logistics that are put in live 

art for public are different. 

A: I worked for Agnieska before, it was better that year,  

D: Michel said it was the worst in like seven years. Never seen such a thing as last year, the whole 

tent was insanely ridiculous.  

B: I didn’t like it anyways, the tent issue. 

Onderzoeker: what were your biggest objections?  
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D: the money they spend on it.  

A: it was sponsored, the tent the sponsors, they wanted to have a big event, they paid for the tent.  

D: yeah but from what I heard to install it in a day, that's all energy that is put in the tent and not in 

the artists. Michel was there. 

C: It was too big, getting bigger each year, combined with Amsterdam Art weekend, I didn't see the 

added value. there was no attention for the work. 

D: it made it more pumped up thing without any anything work, the work should be protected, there 

should be a certain atmosphere.  

A: I don’t know, Amsterdam art weekend, majority of persons is the gallery, all the attention is on the 

Rijks, the smart ones connect to us. I thought the audience and the reception to work was the best I 

ever had. People start to pay 8 euros, either you get in free as a professional, or you are paying 8 

euros.  

B: which day are you talking about? 

C: for me people were walking in and out, without nobody even looking.  

A: I'm talking about Saturday or Sunday.  

D: that's different.  

C: Thursday public was awful.  

B: was that the Tent day?  

B: it was so long and so like, an opening for one week.  

A: socially awkward, uncomfortable for them and uncomfortable for us. one guy walks in 

D: the best day was Saturday. Friday professional, smartasses, what you got? Thursday clueless 

people walking around with money.  

Onderzoeker: would it be different if you knew what would be happening? 

D: What can we do?  

A: Curators, that there was big name, he was really pissed off, it was not the Belgium guy, it wasn’t 

him. She was like, she is a curator, texts on the walls,  

B: the text doesnt communicatie and she doesnt have a lot to work with, and she came from brussels 

or greece 

A: she travelled here and made an effort, she doesn’t want all the answers because she is an 

professional but she wanted something. For better or worse we would adviced, either the texts or 

how we should be present.  

D: I never understood I should be in the studio. 

B: I thought it would be more relaxed. It’s psycho to stay in your studio, I can't do that,  

A: that is what the gallerist has to do.  

B: different than a gallery open, you have friends.  

A: That is something I am going to do next year, just like Johann did, he invited his friends on 
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Thursday and you can relax, so people were around,  

D: that’s a good solution. they told you but you would have this guy was writing outside: where is the 

artist? that's vandalism.  

C: there is something wrong with him. 

D: yeah but he was a collector, he wasnt coocoo, I guess it is part of the scene that are a bit awkward. 

The texts were also funny. I rewrote it myself, the text was oke but not good enough.  

Onderzoeker: How does the Rijks function on an institutional level?  

D: Residentie functions great through the year, i have suggestions but the open studios is something 

very delicate. Usually you don’t work like that, we had more support.  

A: You feel it, you need the security because you are doing it for the first time. It's a bit freightening if 

you come across all these bubbles while you think the institute goes through this every year, for you 

it's the first time,  

D: but for example usually you have more support, i was not prepared for that. 

A: If you would have a show with 55 other artists, there are also people who depended too much on 

staff to do things for them.  

C: I think there were people relying too much on staff doing things for them instead of doing it 

themselves.  

Onderzoeker: Would you compare this residentie with previous residencies? 

D: Its unique.  

C: yeah of course the period makes a massive change, abroad, for the other residentie out of context, 

in the Netherlands out of context.  

D: Maybe some residentie in the states.  

A: South of France invite only school where artists do residencies,  

C: for 2 – 3 months.  

A: But it has strong institutional framework.  

D: in Maine, Snowheaven but its not two years.  

A: Stuttgart? 

B: Yes but that is one year, small number of people 6, no workshop you are somewhere in the 

countryside, there is nothing, so isolated. so many people you can come here alone. Fragile and 

strong at the same moment, because you really have a positive vacuum, people from all around the 

world but in a similar situation.  

A: It is comparable to my BA, very homely to me, a lot of space and workshops and I was completely 

left alone.  

Onderzoeker: Do you feel left alone by the outside world? 

C: No. I have to fight to be left alone. I have to say no to lots of thing. 

A: I think the first year has a different character, I felt left alone, the gates do have an effect, it’s a 
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different kind of alone, you feel protected. I‘ve been alone in a studio before, hahaha. Its different to 

be one of the 45 artists being alone in your studio, behind the gates, it feels like a siege.  

C: You have the protected thing, but on the side because I'm at the Rijksakademie, people outside 

the gate all these people expect more things from me, want from me, what I want and what I want to 

give them.  

B: this is something I was thinking about the last couple of weeks, that is something I was. “if she 

doesn’t make it there afterwards than she is really stupid, then you can’t help her”. This makes me so 

angry, it is so stupid, because everyone knows someone who was here and now everything is perfect. 

They are idolizing, there is always this little thought that maybe you don’t take enough advantage of 

it or you don’t give enough. Stupid.  

A: it creates an expectation.  

B: Because it is so difficult to analyze now and even in the next years, what it really meant. I don’t 

know. 

D: First year I was more concerned, and the second year I let it go. Maybe it's because right after the 

break and I am more relaxed. I am not that worried about that feeling, whether you make it 

afterwards. Like after the open studio, huge bubble, I realized shouldn’t worry so much about the art 

world, I will survive anyhow.  

A: Maybe it was because you were independent beforehand, you know you can work outside. I enjoy 

what I do, dedicate what I’m doing,  

D: with or without the Rijks, just a matter you take it, all these artists, the ones that move to the 

countryside, or the ones that move to new York. I even heard from an ex resident that it was worst 

thing, not that particularly happened to the person, but to face the reality of the art world, the 

practice can confuse yourself, loose track of what you are meant to do, particular case. It is 

important not to underestimate it or inflate it.  

Onderzoeker: How do people react? 

C: All these people [ D: me too]  

A: you have to become comfortable. I know people who would avoid it, and if they were asked 

directly would say: I have a studio in Amsterdam. Couldn’t handle the attention, the effect of the 

word Rijksakademie.  

B: In Germany I had to tell a lot of people, who thought that I had begun studying again that it isn’t 

an art academy and I always have to explain and has nothing to do with studying.  

A: I managed to explain it to my brother, who is a structural engineer, and you can become 

chartered, like an extra thing and people take you more serieously. Like we are a chartered artist.  

C: we have to get used to as a dutch person because in the first year I already learned that the 

succesfull artists went to the Rijks or to the Atelier,  

A: it's definitely more diffivult for you.  

C: so you already have this way too big image. [] I was panicking and thinking they made a mistake: 

proud, see it wrong, maybe they regret it, when I got the studio, it was the smallest in the building, 

its also maybe a little bit me.  

D: management is dutch.  
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C: because you learn it is the place to be if you want to be succesfull, you have this way bigger image 

than the institute is, you have to live up to those expectations 10 years.  

Onderzoeker: What are your expectations after the residentie?  

D: a little bit 

B: something will happen, it’s not possible that it won’t happen. It is possible that nothing happens.  

D: But I think if you put any person, funded in a space with time with no commitment, its a 

transformational process for everyone, even if you put my mom, she would have become someone 

different. Trying to abstract to what it means to be here, he it’s great, it’s a good opportunity to 

transform yourself.  

A: It feels like you want to create a narrative before it’s over.  

D: Im really surprised, it’s been really productive, meet a lot of people, it’s just very special.  

Onderzoeker: Are you going to stay in Amsterdam?  

D: Be in both places, like in south America and in Europe or , a: that’s the same for me, in the future 

work here and somewhere else. Economics, if I was going to jump to a new place that would be to 

difficult to do in one move, not the least because my work is here,  

A: ive been here for a while, uk, support system for any one artists or jobless people, or young 

people.  

D: In argentinia it is terrible the situation, new liberal government, after socialist government, closing 

institutions, closing down funding, everyone wants to run away.  

Onderzoeker: What about your friends from art academies? What are they doing? 

D: Most are doing something else, very few who are still on artist, there are some doing masters or 

teaching but in my case most of my friends are, have other jobs, they work, they live from their other 

jobs.  

C: In the Netherlands 1 in 10 that is still working in the arts,  

D: my master collegues are international most of them do other things.  

B: I always had more contact with people that were older than me so I had my group there are a few 

in the market quite succesfull but they found other ways.  

C: Many discover that they don’t really like the art world, or they don't have the discipline, 

motivation and drive.  

B: in Dusseldorf for example its all that art so connected to the art academy different generations, 

somehow they are not all, live from their art, they have jobs that are still connected, independent 

from generations or art students.  

A: education is a lot longer in Germany 

B: you could stay really long, if you had a professor who was fine with it, I studies 12 semester, so 

that is 6 years.  

D: In Argentinia it's 7 or 8 years and then you do it fast. It is different people that art career, you are 

shooting yourself in the leg, bachelor and masters are 6 years, they just go in, 2 years of law, then 

you say no. you are pretty sure because it is a nightmare, 65 classes, insane, so it is different from 
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Europe, students go straight to university, switch or drop. 

C: I graduated at 21/22, 4 years.  

A: People come from high school and they don’t really think it through. 

D: I always changed my career after 2 years. 

A: like a lifestyle choice, should I be a student or work somewhere?  

Onderzoeker: is there anything someone would like to share? 

B: But I like that you the term of the precariat, so many artists who you think it is crazy that they are 

ignored, that they are not somewhere else, that live on such a low low low level, so hard, not only 

financial, also hard to stay awake without any attention. 

D: From?  

B: From the outside, when you have to entertain yourself, you have your jobs and all this shit you 

have to deal with.  

Onderzoeker: I studied art history, unemployed, no money, all of friends work from project to 

project, internships.  

A: I think this is the way the job market is going, in general, one or two jobs, in my opinion it is very 

flexible, but just really insecure.  

D: No rights, it is different if you work at the same place,  

A: Post office, job for life, apparently the Italian dream, government job, public job, in the UK, 

Argentinia and Germany it is the same. You can never get fires because it is you have a life contract, 

but if you are teaching you have to leave, that why you move you around,  

D: those are the famous flex contract, after the first year, you have to leave for 3 months,  

A: two or three times, and then you have to leave for 3 months.  

C: in netherlands that is actually illegal.  

D: the school in Rotterdam I was working at people were teaching for three years.  

A: when i started here, I had 3 or 5 jobs, one of them was 70% of my income, which meant that they 

should have employed me, but instead of in the UK [my mum is a bookkeeper I talked to her at the 

time] the tax office would punish the employer and tax them, force them to employ. Here I was 

taxed double, if you have another job then that is taxed double as well. I had a really shit bookkeeper 

hahah. But yeah.  

D: But I also think of precarity, I had the impression, that i live in a bubble. we as artist, we get in 

touch with so different type of people Like sometimes I don’t realize I am such a precarious subject 

because I go to Argentinia I go here I come back, I travel around Europe. I cannot buy a property, 

right. I don’t feel it. []  

C: most of the time I don’t feel poor also, unless until some of my high school friends talk about 

buying houses and complaining about money.  

A: Is it how exposed you are to the professional world, compensated for work. In 2014 first time I 

started working outside of the art world, I could charge double, and that is still half of what 

professionals earn. 50 euros an hours but they were very uncomfortable for 30 or 40.  
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D: Year and a half school in Rotterdam, stable salary, just a different world.  

Onderzoeker: What about your stipendium?  

A: that's less than that 11.000 – 700 – 800 

A: 11.000 they take out the trips and deposit. D: we had to pay this annual fee which is 3000 euro. So 

we get 9000. This year I asked them to deduct it but I don’t have that money, without the rent it is 

very little.  

A: I feel a bit stressed now, hahah. Fuck.  

D: on Monday I visited Niels and I stressed out. When I saw what I will receive now, with the 

deduction of the fee and the rent.  

Onderzoeker: You can choose to have the annual fee deducted?  

A: it is not offered but you can negotiate.  

Onderzoeker: It’s not encouraged to do it?  

A: Aimee was told she couldn’t do it.  

C: It depends a lot if you have houses here they are much more expensive, because for me it is 

enough, from the Rijks?  

D: I pay 380 for the room, luckily space terms, but in financial terms, a lot of things you do just for the 

arts. You wonder, I could have loads of money if I did something else.  

Onderzoeker: It’s not going to change if you stay in the art world? 

A: I learned things in 2014, I want to do things beyond a basic salary. I learn that there are people 

outside the art world that can pay, until that I was not really exposed.  

D: What is this world you are talking about? 

A: Handyman and graphic design. My wife through her there is a different kind of network. Atleast in 

2014 everyone who works for Artsen zonder grenzen, they take a massive salary cut, very similar kind 

of world they have been paid like 1/3 outside of ngo work.  

D: It is good to wear different hats.  

A: yeah that’s what I learned. D: It situates your practice, unless manage to put yourself into a big 

market. Teaching position, also do a phd at some point, I like the academic world , that can go 

perfectly with my work as an artist.  

B: Sounds good 

A: you have your whole future planned out.  

A: Don’t do handyman work, it’s terrible.  

D: There is one in Malmo and Vienna.  

A: hahah.  

D: I like the trading mentality here, I come from a totally different culture, entrepreneurship vibe that 

this country has. That can also be another project, not like graphic design but a product or service 

that’s it’s not arty arty, but that is more connected to the outerworld. I like that. It is challenging.  
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A: you have to be careful with the artist as entrepreneur, it was used in England as a way to do 

business cuts. They just told artists to start making your own money. 

D: if nothing really works I will start a proper business.  

A: have you seen the movie Joy? It’s about an American woman, not much expected of her, in the 

seventies, she invented the most successfull products ever, she invents the cleaning products.  

B: she was also good at acting and selling the products. True story? The American story, that is 

everything is on you, from the dishwasher to the millionaire. You can make it, the American dream.  

A: there is no humor, it is very serious, they are selling crap to stupid people. That sounds great 

right? Just sell cheap stuff, millions of them.  

D: Also I think, to sell expensive stuff, it's good. haha.  

A: that's our business right? 

Onderzoeker: to sell to people in the tent? 

D: That is what we are trying to do here. noo haha.  

A: Sell very little very expensive stuff. thinking about that the last year, i have become more aware of 

how artworks go to someones house and how collectors look at these things. Not even the best 

collectors are interested in the work, they are creative in what they select, how it represents their 

identity. there is a gap.  

B: but that's oke. 

A: yeah, we help people figure out who they are.  
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Focus group 2 transcript 
 
Interviewer: if you are 'exceptionally gifted', which is how you are described by the Rijksakademie, 
whatever that means, if it is possible to have no side jobs? what are your exceptations from 
Rijksakademie and how people reacted to your admission?  
 
B: reacted, like friends? I think people were surprised because i didn't work as an artist before, or 
actually i went to rietveld academy, master’s degree in arnhem in typografie, I finished there and i 
got work myself as a freelance designer, projects next to, but i didn’t have enough assignments, so i 
started working at a focus more on my own projects and so i applied here with that story like i 
showed my projects, i was only doing graphic design for a year and a half. Studio during the week 
and during nights. so when i got the invite i was very surprised, because you are just a graphic 
designer  
 
C: haha was that the reaction, you out of all people, that's what they said? strange.  
it happened before that graphic designers were administered, thats not the biggest surprise i think.  
 
C: why do you think people were surprised?  
 
B: well know a lot of people that applied several times, and this was the first time i applied so, i know 
people who applied 2 or 3 times so maybe people were just a bit jealous or something?..  
 
Interviewer: do you recognize any of these reactions? 
 
C: im not from the graphic design world so it wasnt a big surprise for my colleagues or friends that it 
was possible at all, i mean ja, its something, its a process, things become reality, of course it is a big 
suprise, next adventure, and then the next , its not like its from nothing all of sudden. but they 
reacted really happy not that they were jealous because most people didnt even think of applying 
because they were too busy with their side jobs and they are becoming insecure about their 
portfolio's because they have been working a lot at ikea or whatever so they dont have enough time 
to work on it and its a circle downwards when you start doing side jobs and if you have the money 
you dont have the time to work in it.  
 
D: i didnt have a studio untill 1.5 year after my graduation masters  
 
C: at sandberg?  
 
D: yeah, so that was a big change, its not necessarily about jealousy, it probably involves it as well but 
it probably is more what the word its almost everyone applies for the rijks in the netherlands after 
bachelor or master graduation, of course everyone hopes to get in so its more its a very unpleasant 
feeling that someone else is getting in, not necessarily jealous but its just how it turns out and yeah.  
 
A: i have been thinking as soon as i got in it instantly has become less mystical, it becomes a real 
thing is just not that big of a deal and  
 
C: same for me 
 
A: especially when you have done the applications and everything 
 
C: i have got absolutely the same feeling, once you are in, in the end it is just a large art academcy 
without the but with the basic things wood w people helping you. But especially the whole selection 
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procedure is a big thing.  
 
A: so peoples reaction to it becomes somewhat different from you're own reaction to it.  
 
E: i dont think it is like that because i think that you know sitting here today, a few months ago, we 
just had a pul.. and hoping to be here so i have mixed feelings i feel very lucky i think it is because i 
come from a different place. most of my friends so little know about the rijksakademie so in Peru it is 
not very popular, just rijksakademie, just one guy the first only peruvian that got selected. and we all 
saw that his carreer, it changed his life. you know. he finished university very young and then he 
applies and they accepted him here and everything started to change. it was the thing that you want 
to happen that you know it is possible because a friend of yours made but you dont imagine the 
possibility to apply and less to get accepted so for example in my case because i knew about this 
residentie because we shared the same academy and some friends that 3 or 4 that knew about this 
and telling me it is the greatest residentie, it is just for you, you can work at your art, i have talked to 
some dutch people and they shitty jobs they are artists but they have to clean, in peru we are a lot of 
artists, the one that comes out of university that i was studying we have the oppurtunity to start as a 
teacher or we work as an artists assistant or education. and that gives you time to work and time to 
have space. you cannot depend on your art for living, the thing that you can come here and be 
focused on that, it is like ah.  
 
D: I kind of experienced it in that way that my life after the 18th of january is completely different 
from the 17th of january. it is a completely different kind of mind set and also just very very 
comfortable situation and i never had it before so.  
 
A: to clarify that, it is similar such a big deal in holland to get in, the impression that people have 
what must as soos as you get accepted they are just people and you kew they are not st. peter. of 
course its quite banal and a normal building, of course its amazing oppurtunity but the way it is held 
up.  
 
C: I think you have to downscale it when you are in because you have to work, you cant constantly 
realize how did this happen and wandering around. nothing  
 
A: maybe that is what people think we are doing here.  
 
D: on the one hand it is very profane because it is very tangible now and its very really there and you 
very tasks to do and friendly people around to tackle it but on the other hand it is also i think it still 
has some kind of secluded state i still have the feeling i am inside and there is an outsideof it. that 
kind of elevates my days but not in a sense that its expression exceptionally gifted. not because i am 
gifted but i am definitely in a priviledged position compared to my fellow artists or what i was doing 
during one of a half year. of course i had lots of shitty jobs to do it is a different state of mind.  
 
Interviewer: what kind of shitty jobs? 
 
D: dishwasher, construction worker, storage assistant, an oke job at a publisher, but i was doing the 
not very pleasant jobs.  
 
C: could you afford a studio then? 
 
D: no i didnt have a studio since i graduate.  
 
E: did it modify your work? 
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D: unfortunately it didnt modify my work so i was building up things in our living room. which 
modified my relation to my wife somethings. but of course drawing ideas and waiting for a possibility 
to expand. a bit modified, downscaled.  
 
Interviewer: having a studio is very important? 
 
C: it depends on your work. for me i cant work without a studio, not possible, i cant weld or saw 
wood in the kitchen, if you work in design i can imagine you could work with your laptop. It really 
depends on your practice.  
 
B: its only, i can’t work, my house is my house. if i want to work I literally need to go somewhere else. 
but thats more a personal thing.  
 
A: i had studio for a year and a half after graduating. and they guy i shared it with got into the rijks. i 
found it really boring, at least outside of an institution, even with one other person, very lonely and 
cold and nothing really happening. a bit like you, its just a place to be and to meet people for like 
75% of the time.  
 
D: probably a studio also has to have some kind of purpose like preparing for exhibition. but here it is 
quite obvious as well because you are preparing for an open.  
 
A: you have a studio to prepare for the open you have a studio  
 
Everyone: laughs 
 
good enough reason. it a novelty to have a studio what you do with it is something exceptional in 
itself. there are not much opportunities to have such a space and workshops outside of here.  
 
Interviewer: when you have to leave here ..  
 
Everyone: laughs 
 
Interviewer: are you going to look for a studio? 
 
A: the rijksakademie spoils you so you have to have a studio, build two studio's worth of stuff so 
yeah.  
 
D: storage right? 
 
A: i moved a alumni and moved out alumni  
 
C: you should actually Interviewer view alumni if they have a studio after the rijks.  
 
Interviewer: i did, for example joost krijnen who won two prizes and has an own studio. But it really 
depends what kind of work people make. and the discussion very much combined with the 
discussion about about what kind of arts sells in the last focus group.  
 
A: it was quite depressing, i think it would be good if you had a good mix of people. its like two 
different kinds of art there is a painting carreer and there is everything else. So there was one 
paInterviewer, and she basically never needed a side job, it hadnt been great all the time but she had 
some money.  
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B: maybe we should all start painting.  
 
C: conclusion of this conversation we should all start painting 
 
E: maybe the works you can hang them easier.  
 
C: absolutely  
 
A: i tried that last year, there is still something about paint. i think that it has something to do with 
showing the labor behind the work. that has gone into something.  
 
C: i buy something and i literally see the amount of hours in it. work that has been put into it.  
 
A: the most basic way of appreciating art. you can see the time spend on it, it is not different from 
craft objects.  
 
E: the time spend but also thinking.  
 
A: yeah but the collector 
 
B: but i think, i remember with now my ex-girlfriend we walked in this room: has she literally spend 
all year putting a drill in the wall. so i was like you obviously dont get it. 
 
C: and that was the end of the relationship? 
 
B: yeah that was the end [haha] 
 
E: no but i mean i dont know much about that work but you can see works that are very simple and 
very complex conceptually, they can be successfull.  
 
B: but if you are a simple person than..  
 
A: they can be sold but it a very niche market. everyone can understand paintings and see some 
value in it.  
 
C: and practicality, you can just hang it above your couch. people need to have space, if you have a 
huge sculpture. 
 
 
 
I think galleries also, if you are a young experimental artist, its a commercial company, gallery you 
have to have something that sells. they try to combine artists that sell very well and others that 
create the character of the gallery.  
 
E: symbolic game, because if they only present works that sell it is a shitty gallery. symbolic game,   i 
used to work with one gallery that hated my work. i was talking to another gallery friend, this is an 
exhibition, we are not going to sell anything but can you make something that i can sell afterwards or 
this an exhibition only for inviting critics. the next exhibition is only for sell. there are no paintings, is 
it the same here? 
 
D: probably this is a general kind of practice.  
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Interviewer: do you all have a gallery? 
 
E: yes.  
 
A: but they hate you E.  
 
D: i had a gallery but they never sold, ah well they did sell something but not so much.  
 
E: i have a lot of friends that have a better life than me and don't have a gallery.  
 
C: yeah that isn't necessary.  
 
E: in Peru, there is this fever of fairs. we have two fairs, and every gallery is trying to go to every fair. 
they are investing a lot of money, calling artists from abroad. there focus is in that kind of things right 
now.  
 
Interviewer: do you get paid if you take part in an exhibition, in a museum or somewhere else? 
 
C: small but if you are working in sculpture it doesn’t cover transportation it’s never enough.  
 
D: that's true. 
 
B: well maybe like working budget cover the costs of the materials, transport.  
 
D: those two are the basics, transportation and then they keep some artist fee.  
 
B: so it doesn't cost you money but you also don't earn any money.  
 
E: at least you dont spend money. we have to spend money in exhibitions. we have to all the 
production money and transport is not part of that. in the exhibitions that are not commercial, they 
only give you the invitations and the wine. only that ,but most of my friends that came from spain, 
huge group of peruvians who went to spain to study because it was good. they had to return because 
of the crisis and they are very spoiled. but they are like how much are you going to pay me for, 
making the exhibition in a great space. that is very different, we think very differently. we dont 
understand part of the job to be paid.  
 
Interviewer: it doesnt really seem like the situation is going to change. it sounds to me: like this is the 
way it is. 
 
C: well it is the way it is, if you say i won’t show here if im not paid than there are a lot of artists who 
say i will do it without a fee. competition is huge of course. so if everything accepts that artists will 
work without a fee than the situation is created that if you are saying no someone else will say yes 
again. and it will only change if you agree on not accepting it. it is working perhaps if you make rules 
for museums or galleries, especially for museums. 
 
A: there is a thing called wage right, have you come across this? Not a wage but the organization.  
 
A: I think it started in New York and in the UK. Its about institutions paying artists a fair fee and its 
even a calculator figuring out how much they should be paying you based on their funding and based 
on your carreer. rather you taking the stand as an individual and saying fuck you, or i wont the 
money. if ollow the wage kind of guidelines. please refer to this and hope you can support it.  
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C: denmark has it also.  
 
A: also knowledge, there is the mondriaan and in every city afk.  
 
C: not in every city, but the bigger cities yeah.  
 
A: there is money there that supports commercial galleries going to fairs untill recently.  
 
C: they still do.  
 
 
A: they support artists but i dont think they support aritsts going to fairs.  
 
C: but it is collaboration between the gallery and the aritsts. and probably a part of the money will go 
to the gallery for transportation costs. everything has been cut down last two years.  
 
A: but it’s still there artists institution that are still supported.  
 
C: but the amount of private money is so much less here than in germany or belgium. there is a huge 
different.  
 
A: what i know is that there is a huge amount of private money but it is not necessarily spend on 
dutch art. dutch money is not spend on dutch art.  
in germany, they will buy from german galleries and german artists. they support them in that way.  
 
D: but it also depends on actually position of your carreer. it is kind of things could really change 
quickly and unpredictable, slow kind of approach. you embrace it anyhow, if you are quite resistant 
and quite obsessed you should embrace this kind of slow approach.  
 
E: the problem is that we are used to work as an individul, alex was saying follow these kinds of 
things there is something like that in latin america and everyone has seen it but nobody you know 
follows it or nothing. it has to be a group, percentage of the earns of the galleries was 35%.  
 
C: to the artists or the gallery? 
 
E: the gallery  
 
Everyone: laughs 
 
E: and they two years ago they got to together and they changed it to 50/50. we are changing it to 50 
because we are taking you to art fairs. and that was complete bullshit. in my gallery they have huge 
artists, he lives in germany, but powerfull, he can do in the gallery, i want to break a wall and he can 
do whatever he wants and he goes to every single art fairs. it is also a power thing, if you want to 
have some things you have to dont do some things or earn some things so you can ask for them.  
 
D: being here for two years financiel wise is a quite special position. this is a kind of paid job to be 
here for us who get the mondriaan funds and the stipend. i comprehend this kind of in between or 
suspended position. [several people say yes] job or salary.  
 
C: but you can still sell your work here.  
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D: those are the uncontrolled and unpredictable factors. but i am in a job now for two years.  
 
Interviewer: its still quite minimum wage? 
 
C: it is 
 
B: it is.  
 
D: it depends of your salary history but yeah.  
 
C: if you have a startstipendium of the mondriaan funds and that is an amount 18.000 and that is for 
12 months. you get 16.000. you dont have to pay for the facilities here and you have a bit more 
money to live from every month then what we are receiving now.  
 
D: you think so? 
 
C: oh absolutely. its 18.000 
 
C: its been 3000 fee here, that is also a thing i wasnt expecting at all.  
 
A: that's because no one reads that part.  
 
Everyone: laughs  
 
A: its 6000, its every year.  
 
B: they should hold it from your stipendium.  
 
D: im not sure comparable this position but in general if i should chose between a startstipendium or 
the rijksakademie.  
 
A: in some ways it makes you poorer because you are at the rijks, you dont want to work at all and if 
you dont work and you live of 11.000, really about 10.000, 800 a month, you want a car, or fly 
anywhere, or a girlfriend, or a dog, if you want to do anything you cant afford to do.  
 
C: especially if you are not from the netherlands and you want to visit family or friends that a whole 
other story.  
 
A: its not complaining.  
 
C: this is not a complainment indeed.  
 
B: i was a bit shocked, i excepted to be more or less the same as minimum wage and then it was less.  
 
Interviewer: is any one thinking of doing a side job?  
 
A: i still worked all last year and now.  
 
C: i will still build a new kitchen, i need the money and i will take the opportunity.  
 
A: i needed the money for rent. i changed my housing now. i can cut some things out but now im 
under way less pressure.  



77 
 

 
D: i wouldnt search for a job but i was working last week.  
 
 
A: gasps 
 
Everyone: laughs 
 
B: you should be here focussing, being depressed in your little white room.  
 
C: dont leave the fence.  
 
D: i wouldnt say no to any other income. i wont go back to dishwashing.  
 
A: its about the amount of time that goes in.  
 
E: so you work? 
 
B: i yeah, if i can do design work than i will do it, and some construction work and i have a car.  
 
A: I work like 6 hours a week i think.  
 
Interviewer: what do you expect from the open? 
 
C: selling everything hahah. something labor extensive.  
 
B: i dont really expect, i really dont care about i just want to have the time to work. im just have 
aplace and people to help me. i dont really care about the whole open thing.  
 
C: thats a good approach.  
 
A: for the first year i had the same approach.  
 
C: were you surprised by the whole thing? 
 
A: i worked helped a resident the year before so i knew what it was going to be like. i knew what the 
build up was going to be like. no i think i would like to see if you can mainting this attitude. i was a bit 
shocked last year the temp changes in september.  
 
B: now its all friendly but in the end we are also competitors, weird but true. 
 
D: but i think that is the diversity of the content of artists that kind of takes of this very competitive 
edge.  
 
B: like the most of the edge.  
 
A: its more from the institution, because the institution changes character. for me it stopped being a 
residentie a little bit. it gears itself towards a we were asked what we going to do in september and 
you start talking and making proposals and plans for what your show is going to be because you 
don't necessarily show in your studio. so there is a lot of things a lot of wheels start turning and you 
can't really avoid it.  
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D: yesterday we had this presentation about the residentie and then it was a kind of taboo to talk 
about the open.  
 
C: yeah like we are not going to speak about it.  
A: and they dont till its september the 10th.  
 
Everyone: laughs.  
 
A: im not sure if you will be happier knowing that now. i didnt know summer seems to last forever, 
summer is very quiet. summer is very nice. maybe that is what shocked me that oh there are three 
months left and im just going to keep doing this and a little bit of that.  
 
Interviewer: so the open is still kind of taboo?  
 
B: they just didnt want to talk about it at the moment. they just want to give you the space to settle 
in get started.  
 
C: i think at the moment.  
 
D: right now its not the most important thing but.  
 
E: do you know if any artists has presented their work not like a gallery. 
 
A: some artists just open their studio. 
 
Interviewer: but that much right? 
 
A: jay did it every year.  
 
C: like including all the tools and trash? 
 
A: yeah she did.  
last year it was slightly different because she had so much space that she had works on display but 
the year before she had a tiny studio so you didnt so any work. some people yeah.  
 
A: she just dealt with the lie that this is an exhibition she just choose that is wasnt an exhibition but 
an open studio.  
 
C: was it a counterreaction to the whole institution? 
 
A: i dont think the institution puts pressure on you to make an exhibition and sell things, they still call 
it the open studios. i dont think theer will be any resistance. and i can remember harold van breve? 
or someone who also did it every year. tent and some chairs.  
 
Interviewer: the last topic i would like to discuss is the concept of precarious working conditions. a 
term that describes chainworkers, flexible hours, temp. contracts very little security in their life. i can 
imagine the same amount of insecurity and what are your associations with the term and would you 
describe your own working conditions as precarious? 
 
A: precariousness means for me, ikea because i have to, i need the wage, i got a house or kid or 
something that has put me in the situation that i had to have the money so there would have to be 
that kind of pressure that would give a lot of value to this job. i dont think, the only thing that is 
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precarious is that one day you wont be an artist, not personally but how long you can carry on doing 
it. its not financial, you have been living so cheaply, because its only what you have every done for 
the most of us. we have never had a situation where you have to have money because you are in 
some kind of debt.  
 
 
D: i kind of agree with you its more like now its different because the precariousness is suspended. 
these kinds of field are fragile. i dont know if the art practice is shaped by economic concepts 
towards art thats a different thing then if youre every day life is shaped by these concepts. you go to 
work you earn money and then you build up your own existential trajectory and then that is one 
thing and the other thing is you do art. these things can transfuse, i am not in a position now that i 
could mingle these two things.  
 
E: for example i havent thought that much about money and now i am kind of scared because you 
tell maybe i should also do something. i havent thought at all about what kind of money i am going to 
spend and heard nothing about the mondriaan fonds where you have been talking about. i just quit 
my job and now i am here. how much money are they going to put me in my bank account. the 
conditions are not clear for me, i have a lot of technicians, all the advisors, you can do everything 
right? now i am looking for things that are not so expensive so i starting to plan how much money i 
am going to spend. you start changing work if you are used to have a studio.  
 
D: what is the difference between precarity and insecurity? 
 
Interviewer: personally the amount of power and autonomy as an individual. Insecurity is that you 
dont know what is going to happen and precarity is that because of your own situation, such as 
having a mortgage or children, forces you to accept the insecurity.  
 
D: oke then meticulously trying to be avoid to be forced to be in this economic position.  
 
C: i have the same, you always try to be as flexible as possible, so if the situation changed again, what 
always happens, you can still deal with the situation. so your rent can not be too high and if you have 
a car you should be able to life without it, eveything can change at every moment. and also for me 
very important besides startstipendium, selling work that you can earn money by doing something 
else, for example working with your hands.  
 
B: back up? 
 
C: Yeah its really good to have a back up that function. that can earn you money in a whole field. so 
you shape your financial world to the situation. no one will have a mortgage for the upcoming 20 
years.  
 
Interviewer: I guess if you have children than..  
 
C: but that is also a thing if you see how many artists that have children at a very late age, i think that 
has everything to do with it.  
 
A: i think that's not just artists but just common.  
 
C: i see a difference between artists and friends around me.  
 
A: yeah? 
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D: i see a different too.  
 
A: I see no difference. haha.  
 
C: but you have a lot of artsts as friends then? 
 
A: i know a lot of women that have jobs and who havent gotten children till their early forties or 
thirsties.  
 
B: i think that is an artist bubble maybe.  
 
A: an artist couple or a woman artist? most of the time it makes it even harder then when he is the 
artist.  
 
A: a lot more artists are having children. there has been a difference between this generation and the 
previous. there is more confidence in being an artist, more than there was 10 20 years ago. just the 
last few years the residents are much more grown up and have families. the people who taught me 
they they were scared to have kids.  
 
E: i dont know, you are younger. you are i am 32, you went to university and started to get a job, the 
rent and the materials. and then i see the poeple that are 40 or 50, they are artists, they can have a 
house and a child. i dont know the bridge between those two moments.  
 
D: what was the step? 
 
E: you know for me i am really blind.  
 
A: could it be, it is very difficult to see the step because it is a lot harder now to get a house 
compared to renting. But now it is a big step to get a house. You need a bridge, you need something. 
The same for kids I guess, it is a lot more expensive then it once was.  
 
E: But for example if you only work on your art, only, not building things or making web pages or 
cleaning. could you do that? 
 
D: you mean now? 
 
C: IN THE netherlands?  
 
A: you couldnt get a house.  
 
B: but if it happens you could find a way i guess.  
 
E: but how? 
 
D: you should be famous.  
 
C: if you sell enough and the bank says oke you earn enough money here is a mortgage. but it is 
possible.  
 
E: tranquility or stability to be insured that you can earn that kind of money they there are people 
who are going to buy your stuff.  
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A: i worked in a gallery and i saw that artists who had kids changed, not necessarily changed their 
work but suddenly got a lot more Interviewerested in talking to the gallery. it is always good for the 
gallery and artists are never aware but i talked to some artists and its funny. the gallery is always very 
happy when artists get kids because they start taking it seriously like the carrieres and necessarily the 
sellability of the work but they start taking it seriously.  
 
C: no unsellably installations.  
 
D: there are artists like that of course the level of being priviledged, the scale is quite wide, there are 
severaly layers of being secured.  
 
A: its also the concept of maternally leave, if one of you isnt an artists that makes it a lot different. 
you can get a job for two weeks and then get pregnant. maybe not two weeks but and then in 
holland, you get 6 months.  
 
C: men get 6 days.  
 
A: no, men get defenitely get time? 
 
C: no im sure its 6 days. for men? 
 
D: 3 weeks all together? 
 
C: no its months for the woman and  
 
A: i know a guy who did and he was ashamed.  
 
B: i think in Sweden you get like 2 years. for women, and one year for men.  
 
D: in Hungary its a year.  
 
A: its good to get a baby at the rijks.  
 
Interviewer: big difference between a woman and man artist? 
 
E: and being a white man, an european man of course. You know i can not compete with a white man 
from Europe.  
 
A: you think so? i think something happens when you leave your country. When you leave then your 
values goes up in your country. i have noticed that. you can be different in a different place. you are 
the only Peruvian artist here.  
 
D: that's a huge power actually.  
 
E: i dont think so. you just want to make me feel good.  
 
B: its a unique selling point. i think women are always disadvantaged.  
 
A: there is a price for women artists.  
 
C: i think so too.  
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E: why arent there prices for men artists?  
 
B: because all the other prices are already for men.  
 
Everyone: laughs 
 
B: most of the prices are won by men, it was a fund for women or something.  
 
E: that proves that you can not compete.  
 
D: the last 3 winners of the prix de rome were won by women right? 
 
C: LAST two? 
 
A: thats different from the prices in a gallery  
 
E: i think it is more probable that you buy from a man.  
 
A: all the collectors are white men, so they will buy from attractive female artists or white men.  
 
D: i dont know if you say it like that.  
 
B: if you are a female painter with long hair.  
 
A: then you can live comfortably.  
 
C: my best advice, change your appearance and start painting. 
 
Interviewer: well oke uhhh 
 
Everyone: laughs.  
 
Interviewer: i dont really have any topics i would like to discuss.  
 
D: was it specific enough for you? 
 
C: or was it just a nice chat? 
 
Interviewer: no well i wanted to have a fluid question. certain subjects really spark a reaction.  
 
A: the thing that is precarious about the art world is public funding. the last year it has a trickle down 
effect where it effects all institutions and all artists. in the uk there is a precariousness when you 
graduated massively from art school. It’s just your fees. in the us as well. it is becoming 50.000 at 
least.  
 
C: it’s the same in the netherlands 
 
A: no its not, not the annual fees. they are not 9000 or so. if you are foreigner they will add a zero. so 
there is this huge amount of precariousness you got into where you got into when you were 19 and 
your parents .. yeah.. and you can’t afford to stay there or afford a studio and in holland i think there 
is comfortable ground. there are not many more places where you can afford to be an artist. i think 
that is becoming a bit more precarious, rent going up, education going up. galleries taking less risks.  
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D: also Intervieweresting to research that we are the succesfull artists moving away later on.  
 
E: is 9000 euros a lot for you? 
 
A: it’s a huge amount. i paid 2000 pounds a year. 50000 pounds you go into debt, it used to buy you a 
house. and you should start to pay back that debt and i havent done in nearly 10 years since i 
graduated. there is some comfort that. They were talking about selling the debt to a private 
company. who can then change a lot of rules about Interviewerest rates and when you have to pay it 
back.  
 
E: its a different story, you can go study in germany or france but for example if i want to study at 
goldschmidt i have to pay double. i think that with these people you want to go to study, goldschmidt 
or new york it is very difficult you often see europeans, us, they pay the half that you pay. if i could 
pay 9000 euros to study in a good university. the masters in peru its a lot but if you have the half, if 
you pay the same as everybody, you can get a good education if not you cant.  
 
A: i studied at a horrible place but it had a good library and some good people around.  
 
E: yeah but i think it doenst work like that for everyone you know. sometimes it really depends 
where you are. as jonathan was saying you learn some things you have to make some steps if you 
want to become a good artist.  
 
A: i'm pretty sure you could study in Germany and France in Holland without being ripped off.  
 
C: there a re good academies in Germany.  
 
E: i know there are good schools in france, it costs me less than the university where i studies. it was 
like 700 dollars a months. in france you pay 600 euros a year. do you really want to go to paris to 
study? maybe you look at germany but you dont have the language so you have to go the uk. there 
are not a lot of choices.  
 
A: i think it is worse for me than it is you, i cant study in germany or france. it would be difficult.  
 
E: everyone also learns English.  
 
A: because everyone learns my language i wont learn another language.  
 
E: you could study in the us? 
 
A: i couldnt do that it is too expensive for me. its more expsive.  
 
C: studying in the us is really for the rich children or maybe if you get a scholarship. a 
sportsscholarship. 
 
A: in the uk you cant get a scholarship. you have like cooper unions free right?  
 
D: and then you are living in new york o.. 
 
Interviewer: are the universities in the us really that good? 
 
B: no. 
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A: all the places that we are talking about are build on their history. they had a good few years, who 
had a good teacher are were giving some freedom. but that can happen any time. in the uk there are 
artists setting up MA's and uncredited. trying to do something similar.  
 
C: same thing happens in germany.  
 
A: sandberg is giving teachers freedom for example.  
 
goldschmidt you are paying for what they got the 90s.  
 
E: you can not deny.  
 
A: well if you want to pay for that, be my guest. i wouldnt. 
 
E: i wouldn also but i have some friends who went to goldschmidt, it is , imagine its like a deposit. 
you have to make those kinds of efforts. she finished and now she is doing great. it makes me 
wonder, i dont think that everyone is so lucky, or that recognition. do you want to have that, take a 
leap of faith in that.  
 
A: no 
 
E: no me neither  
 
D: there's no certainty, no school can provide any kind of certainty. 
 
Interviewer: rijks? 
 
C: that's true, but i think that there will be artists that after the residentie will end up with another 
side job.  
 
B: a lot of people do.  
 
D: but there is no kind of economy to ever support 20 to 25 people a year to sustainable that. the art 
world no there is no way. 
 
C: and what about the art academies that is like 2000 a year.  
 
D: of course the rijks is kind of narrowing that path. this peromitor. anyone you thinks that the fence 
is made of sausages after the rijks is just like not logically. art market, the economy of art cant do 
this.  
 
Interviewer: so even after this whole selection procedure you can still end up in ikea? 
 
Everyone: yeah 
 
C: that  
 
A: the guy that stretches canvasses he was in the rijks a few years ago.  
 
D: that is why i said that it is the suspension of the art market.  
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C: its always in the back of my mind but its just two years.  
 
A: if people ask you, like a gallery, is it a good year? 
 
D: like a wine 
 
A: yeah exactly like a wine!  
 
D: do you want to taste this year? 
 
C: wait another year.  
 
Interviewer: well thank you very much for this session. 
 
A: i'm looking forward to next weeks.  
 
C: it's a little bit like a therapy session.  
 
B: maybe next time we can all lay down on couches.  
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Interview Ehsan 
 
Inter: Can you tell me about your working conditions before the Rijksakademie in Pakistan? 
 
it was very tough for me when I came here, even though I had an idea when I came here. Because 
the kind of practice that I had was heavily relying on the world, on something that I see on the 
streets and I just pick something up which is already fabricated. sometimes not even changing and 
putting it in the gallerie. Most of my life I have lived in Lahore Pakistan. I was heavily inspired by the 
language it had, by the crudeness of things objects hidden there and fallen apart. Things which were 
not made for a certain function you just use something else. For example is a chair is broken you just 
use something else. you put a brick under that. that is the major difference between a under or 
developing country and a developed country. The resources are utilized are not as much as the need 
is. that is how you go about things. Here is everything so proper, everything has its own space, neet 
and proper. Especially Amsterdam. that;s was the toughest thing to deal with, the language is totally 
different and the thing i am interested in is not here. when i was coming here that is will be tough 
because it would be the first time i would be bissing? [onverstaanbaar] myself and then making a 
work which is different then going somewhere for a few months, here it is the matter of two years 
and then your taking your time you can afford to take time and then you want to respond to the 
space you are living in and that takes a lot of time to absorb what is going on around you. it took me 
6-8 months, which was a frustrating time. When you are in your safe zone, and you are looking at 
something and ... sorry uhm... because of the past, because of the formulae, you automatically 
develop it, you don't think a lot of when something is missing. When i didnt see all the things here i 
was bound to think what was behind that stuff, that was really important for me. But in the end it 
payed well off, i became more clear about what my practice is and what it meant for me. And then 
slowly in time the way it goes. Things started making sense and you start understanding then and 
that how it all went in the beginning.  
 
 
Was it the first time you visited Amsterdam? 
 
the first time i came here, for the interview, the first time i came to the so-called developed part of 
the world. European part of the world. When i went back I was selected. Amsterdam was the only 
city in Europe i had ever been. I came with my wife and my daughter. My wife is starting her 
residentie now.  
 
How did you come by the Rijksakademie? 
 
It is well known, especially in the art circle. People who are not related to art don't know, even here. 
but if you know what the circle is and what is happening then you know about the Rijksakademie. It 
is pretty famous in that sense and it was news for my friends and the art world in Pakistan. It was the 
first time in 10 years that someone was selected from Pakistan. The first women artist who was 
selected was in 2003. So it was a big thing. It matters to some level how it brings changes to the 
professional carreer.  
 
Does it make a difference? 
 
In terms of art it brings you to the spotlight for a short period of time. But that brings a spotlight for a 
while and while you are in the spotlight if you are of no interested to the spectator then you are 
ignored again. So it really depends what kind of works you are doing, are they really of some kalliber 
or really of any interest to the visitors? it does makes a difference to some level. Also for me it wasnt 
only coming to this residentie for me it was coming to this part of the world, Amsterdam, 
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Netherlands, Europe and responding to this surroundings and developing my practice further and 
that was very important. The social system, what chances do people have, what are their concerns? 
what are their problems, fascinations how do they live their life? how would my life change if I would 
be living in Amsterdam? How is it different from where i come from? what will be the constant? all 
these things are what make a person and it is the thought that has to be developed. which brings the 
art out, it is you as a person in this space instead of you as an artist at the Rijksakademie.  
 
I'm happy to be in this position for the last two years and managed to be at this place.  
 
Did you have a studio in Pakistan? 
 
if you want to talk about the financial situation of an artist, for me it was very different. For me it was 
financially it was more viable for me to live in Pakistan. I had a position at the University in Lahore, so 
is my wife so we were both teaching. we were getting regular salaries from there. here it is still a bit 
more tight, here the stipend that we get the money that we get is not enough for the survival and we 
have a daughter who is growing. So it is a bit more tough here then in Pakistan. There it was very 
easy for us. That give us the priviledge to do whatever we wanted to do. We have taken a lot of 
tough decisions in terms of art. I come from a social system where you mostly stay with your family if 
you grow up. when you marry the son has to support the family and being the only son all the 
expectations were from my, my family had. At one point i decided i want to do art, which was a big 
thing for my family to digest. As being the only son, here it is still easier because you have finances 
from the government, maybe not the same of course as 3 or 5 years ago. But the concept is also alien 
to the artists in Pakistan.  
 
What does the public in Pakistan think of art? 
 
 they are not really concerned about it of course, if you don't have your basic needs fulfilled. For a 
person who is not from the art world, who is not an artist, for him it is just a luxury, to go look at 
some art. they are not interested in that, they are so involved with their general life, also what is 
taught at the schools, that is hardly ever taught. When I was in school, art was just a small subject for 
30 minutes once a week, when they told me, let's make a mango or lets make an apple or something 
like this. Its a very different world in terms of art in that sense. It's entirely different.  
 
Most people are just trying to survive? 
 
There are no museums or public galleries or public art. There are private galleries, i think two or 
three which you can consider they do show contemporary art something like this. What is the quality 
of the contemporary art that is a question? The others show art, paintings that are painted very 
realistic, not that I am saying that isnt art but they are still stuck in history.  
 
What do you mean with stuck in history? 
 
They are still fascinated by the styles of art that were done in this part of the world 50 years ago. 
They are still going to do that.  
 
Are you surprised that people are still interested in that time period? 
 
i am not surprised, I am ... i don't know.. i am disappointed maybe that they are not possible to grow 
out of that. I am sure that there are a lot of people here like that. the ratio between the people doing 
that and making paintings is quite different then the ratio in Pakistan. It's getting better, growing day 
by day. it is not as bad haha, there are some good artists. there were three residents from Pakistan 
so things are hopeful.  
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Ehsan: Why did you select me? 
 
I already spoke to a lot of painters and I wanted to hear the opinion of a conceptual artist.  
 
 
I have never lived from my art, selling my art work. I think I have sold only three of four works only. 
But I dont have any expectations also. I sold a work a few days ago, it was a work that i did. There is a 
rooster that is eating grain, the guy who bought it, owns a factory where they make this animal feed. 
He wanted to put this in his office. It makes sense to me. It was an installation but he bought a 
photograph of this installation. I have never relied on my work. I am surprised and happy. Never 
thought of living from my art work. For me it is working really well because when i am making a work 
I never think: is it going to sell? that why i have been very blunt about a few decisions that I have 
taken, using the live animals. Things that are difficult to understand.  
 
 
How did you experience the Rijksakademie?  
 
It was really good, you are in an institute but there are no limitations, no curriculum, you can do 
whatever you want to do and that is what makes this place very beautiful. You are on your own, you 
are not following an assignment or whatever. It is really nice in that sense.  
 
And the OPEN studios, some artists feel a lot of pressure due to the fact that you have to present 
something? 
 
yes but how is that different than from exhibiting in a gallerie? if you are not oke with this how would 
you exhibit your work? This is something that doesnt make sense to me. I think it is good because it 
gives you a chance to realize your work in the end and a little bit pressure is good. And if you don't 
want to show your work to others, you can choose not to. You can choose not to open your studio. 
You can make a choice, if you really have some question, some substance then you should stand for 
it.  
 
you always have a choice? 
 
Yes, in some matters of course. Especially in matters which are your own actions. I can choose to 
have this beer but if the cafe doesn't have this particular beer left I can choose to have another beer 
or no beer at all.  
 
Are you going to stay in Amsterdam, I suppose so in the next two years? 
 
I am doing a project in Denmark it's a biennale. i propose very ambitious work, it costs a lot and so 
far they don't seem to have the money until now so we will apply for the Mondriaan fonds but lets 
see if they consider me to be a Dutch artist or not.  
 
They said you have to be integrated well in the art scene, I don't know what that means but I don't 
know.  
 
Do you think they will let you make a test?  
 
Maybe they will ask me gallerie names, but I am very bad at that. 
 
This summer I will go to a residentie in Bonn, Germany. When I was in Pakistan I applied for both 
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residencies and I agreed with them that I would go there after the Rijks. 
 
Would you ever go back to teaching? 
 
I used to teach sculpture, and visual communication theory. One was the elements and principals of 
art design. The other reading images and you talk about what is an image and how it is perceived. i 
was teaching fine art major studios.  
 
Have you ever worked on a project with your wife? 
 
Yes I have on a public art work in Pakistan. We actually proposed an art work that criticized the 
bureaucracy. and the gap between the public and art. 8000 - 10000 euros for the art projec. The 
laborer who works 5 or 6 hours, they get 5 euros a day. our idea was to put up a sign and on the 
square on the roundabout and we would pay people depending on how many times the run around 
the roundabout. But of course the government never accepted this plan.  
 
What kind of art work was eventually put there? 
 
They build small bird houses. but they consciously made the holes smaller so the pigeons couldnt use 
the houses.  
 
Do you think the political and social situation of Pakistan will ever change? 
 
That is a difficult question and I think that it is specifically connected with the global situation. The 
conservative mind is difficult to change. it is very easy to emotionally bring a change on the basis of 
religion for the religion but if you try to make a change against it, it can also back fire and it has been 
happening last few years. That when someone tries to change it and in responds they become more 
and more conservative. Especially after this whole world situation, things that there have been some 
things that have happened in this part of the world, of course the conservative mind is everywhere in 
one way or the other. The way people have reacted here, the people there react more, and in the 
end things became conservative and more conservative. I see people here becoming more 
conservative as well. The biggest example is Donald Trump and he has a huge following, which is 
scary. The conservatives that are being elected here in Europe. Even though this is directly linked to 
the financial situation. The resources arent as big as they were , in which people could afford to be 
liberal. It is very funny that on being a liberal or a conservative is based on the economical situation.  
 
It's the safety thing right? 
 
Whatever you call it, it is not justified. You are scared for your own survival.  
 
Do you want to go inside and get a beer? 
 
Yes let's go inside.  
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Interview Masha  
 
Interviewer: Why did you apply for this residentie? 
 
A: People recommended me to apply so I applied. I was not really an artist before, i just was working 
with some photography projects and modern photography and then some people recommended me 
to apply. I didnt have any formal training or an art education and I also didnt really consider myself 
an artist.  
 
inter: do you consider yourself an artist now? 
 
I am seen as artist but i think i consider myself to be more than an artist because i work with analyses 
and i have a background in science and i have a scientific research part in my work and also design 
part and photography as well. but photography is an art discipline, so i mean its mixed.  
 
inter: how have you experienced your residentie? 
 
yeah i mean ofcourse for me it was also the experience because again i worked in different field 
before i could really put my practice for me because i got time to develop new stuff which i would 
not develop myself because it would be too risky financially to invest time in something which i 
wouldnt know if it would work or not. but ofcourse it was specially for me personally.  
 
inter: so you were not really working in the art field before the residentie? 
 
i cant really say that i was not working in the art field but i was actually working but not in the way 
someone would coming from the art academy but for example when i applied for the residentie i did 
have a lot of work but i didnt have an artistic statement. so when i applied this was the first time and 
this is of course different from the artists who had this as a part of their art academy program.  
 
inter: apart time and development in content what kind of impact has it had on your carreer? 
 
i think it had quiet an impact because of course now i do present myself as an artist like my website 
but i would like to be broader than this, but after the Rijksakademie its an easy way to go. just to say i 
am an artist and to position myself this way and to get grants or assignments. I can not say that i got 
a lot of.. i got a few invitations after the Rijksakademie but not a lot but the people who already 
knew me started to involve me more into their projects. in this sense, because its like a brand the 
Rijksakademie. so in this sense of course it had an impact. but i wouldnt say that suddenly galleries 
came to me, no that was not the case.  
 
the people who already knew started looking my way i guess.  
 
do you spend a lot of time on grants? 
 
i got quiet a few grants last year, it takes maybe 15% of my time. and the rapports can take as much 
time as the application. so all the administration i think it takes like 20 maybe 25% of my time.  
 
inter: you are working in a kind discipline not only in a formal sense being an artist but in broader 
scope 
 
i work more like on the bond, on the shows so i was showing in this science festival in 
westergasfabriek, also in dutch design week. so its not really only art its something different. in 
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september moscow was really an art show but for the exhibition we were taking participants to 
citizens who dont have anything to do with art but we were looking at them as an art.  
 
inter: yes, i agree art is much more than something that you can touch. 
 
is there anything you yourself would like to add and the impact it has had on your carreer? 
 
for me personally, so it really helped me to focus, before the Rijksakademie maybe i was not realizing 
oke some people were calling me an artist but i wasnt really taking it seriously. but maybe i was 
making art work. but i think because i was out of the context. i was not knowing any famous dutch 
artist, i wouldnt quite even know what the appel is. i was out of the context but after Rijks i was 
much more in the context and also applying for grants, that also became more easy for me and also 
to focus. Before the Rijks i worked in a mathematical research and this was a job and then i worked 
one year for myself and this really diverse.  
 
 
was it difficult to work on your own projects? 
 
not so difficult because i was also doing a lot of commercial stuff in the sense i was shooting films 
and doing commercial photography. so i was moving towards the creative sector and work for myself 
but i didnt really know how can i put myself there so i was taking any job that would bring me money 
basically. so i was doing commercial photoshoots for fashion brands and stuff. after the rijks i started 
to understand more about reasons between disciplines. so now im trying to focus more on myself 
and yeah..  
 
do you still have contact with alumni? 
 
i live in amsterdam and quiet some of the people are hanging around so i meet them sometimes.  
 
interested in that rijksakademie is like a brand name, so could you elaborate more on that? 
 
yeah you were asking, does it help in you carreer, so i think it helps like a brand because when i 
applies for a grant like mondriaan fonds for established artists so i think for this grant it makes a 
difference that rijksakademie is on my cv. for example i got a couple of grants that from 
stimuleringsfonds for a design technology project and for them it doesnt really matter.  
 
its own network its important  
 
yeah and of course the residentie was being supported by the mondriaan fonds so they already saw 
my profile when i applied for the grant. so in this sense it helped, or for exhibitions i guess.  
 
thank you very much.  
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Interview Joost 
 
inter: Hoe zag je beroepspraktijk eruit voor de Rijksakademie, na het afronden van je opleiding aan 
de St. Joost?  
 
Joost: Ik ben in Breda gebleven waar St. Joost akademie is. heb ik een eigen studio na de 
kunstakademie en ben ik daar gaan werken. Gewoon in mijn eigen studio werken maar daarnaast 
ook een bijbaan, altijd eigenlijk. dat probeerde ik zover mogelijk te beperken dan kwam nooit boven 
de 2 - 3 dagen uit. voor de rest zat ik altijd te werken in mijn studio.  
 
inter: zelf de studio gehuurd? 
 
in Breda kon je je in schrijven voor een ateliers vereniging, en die beheerde panden en via die 
vereniging kwam ik aan mijn studio. Was heel goedkoop. afspraak met de gemeente voor panden die 
lang leeg stonden. Ik had een mooi pand in het centrum.  
 
inter: heb je veel bijbanen gehad? 
 
verschillende baantjes, groothandels en mediamarkt heel snel achter elkaar was verschrikkelijk werk. 
Begin 2010 kon ik bij SBK gallerie en uitleen en een bijbaan kunnen nemen. daar werkte ik 2-3 dagen 
in de week. Net iets meer binnen de kunst zeg maar. Breda is niet zoveel in de kunstsector dus dat 
was wel fijn.  
 
Hoe had je je voorbereid op de beroepspraktijk? 
 
Ik had snel.. tijdens de akademie ook al een bijbaan, om gewoon mijn kamer te bekostigen. dat was 
redelijk snel een vaststaand gegeven, er staat een bijbaan of nevenactiviteit tegenover want het is 
heel moeilijk om meteen succesvol te zijn. ik gaf mezelf bewust een aantal jaren om het zo te doen 
en zoveel mogelijk onafhankelijk te zijn. Wel dus een bijbaan te hebben dus die tijd ben je kwijt maar 
daarnaast altijd bezig te zijn met je kunst en je eigen atelier. En weten wat het is om zelf in je atelier 
te werken omdat ik mezelf altijd beschouwde als een kunstenaar die in een atelier werkt en je hebt 
verschillende kunstenaars die anders doen maar voor mij was het altijd gebaseerd op een atelier aan 
mijn werk werken. dat was een vaststaand gegeven, in 2009 heb ik nog een korte deeltijd studie 
gedaan, leraar opleiding. Ik kreeg toen al het idee na al die stomme bijbaantjes het idee oke als ik 
een bijbaan erbij moet zijn, dat hou ik vol in dit soort bijbaantjes. Hogeschool in Tilburg, toen ging ik 
stage lopen op een middelbare school en toen besefte ik me dat dat ook helemaal niets was. Voor 
mij in ieder geval. dat was niets voor mij. ik zag toen al dat het geen bijbaan was, leraar kan je wel 
deeltijd doen maar voorbereiding kost zoveel tijd. maar ik realiseerde me dat als ik dat meteen zou 
gaan doen dan zit je daar al veel te snel in het onderwijssystem. dan is het compromis snel gemaakt. 
Ik had het idee: ik wil zelf kunstenaar zijn. dat is ook de reden dat ik de aanmelding bij de 
Rijksakademie deed. Gek genoeg gaf ik mezelf een paar jaar.  
 
Er zat vijf jaar tussen kunstakademie en residentie. Eerste keer dat ik aanmelding deed. achteraf 
dacht ik, waarom ben ik daar niet veel eerder mee bezig geweest. Op een of andere manier was dat 
echt een soort van planning ofzo. die leraaropleiding zat er nog tussendoor. ideaalbeeld. maarja 
omdat dat niets werd. Ik kreeg wel die bijbaan bij SDK, dat was goed te doen maar dat kakte in. het 
was toch wel een goeie bijbaan om te doen geen leeghoofdig werk maar het prikkelde ook niet echt 
meer.  
 
Inter: kende je de Rijksakademie al wel? 
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ik was op st. Joost hier al een keer geweest . maar ook wel gek in de tussen vijf jaar, ben ik hier nooit 
meer geweest. Ook nooit naar rijksopen, maar dat was hele tijd van de radar maar opeens diende 
zich dat aan, dat moet ik gewoon doen anders.. het idee om weg uit de omgeving te gaan. Dat liep 
ook op zn einde, daar zat geen ontwikkeling. Als de Rijksakademie niet was gelukt was ik sowieso wel 
weggegaan uit Breda. Dat was binnen Nederland dan ook wel een grotere stad geweest. ik had ook 
wel mijn blik op belgie of duitsland gericht. de omgeving moest veranderen en een nieuwe aanpak, 
nieuwe frisse wind was sowieso nodig en wat verwachten je van die twee jaar.  
 
Inter: Verwachtte je veel interactie met de kunstwereld? 
 
Toen ik hier kwam heb ik altijd alleen maar gezien als ontwikkeling van werk.  
 
in het begin ging ik niet naar de rijksakademie voor het netwerk of, in het begin wist ik, er zitten 
mensen van over de hele wereld maar daar ben je sowieso wel van bewust het was geen doel op 
zich. mijn werk moest heel erg veranderen en ik had veel meer tijd nodig. Ik had introspectie nodig, 
niveau moest omhoog, dat werk zat vast, dat eigenlijk niet van mezelf. ik was er gewoon helemaal 
niet tevreden over. Dus moest dan gewoon beter. Investeren die je kan doen, financiele situatie 
moest doen, stipendium die je dan krijgt.  
 
stipendium die je hier krijgt is dat genoeg? 
 
het is echt minimum, minimum. ik kon dat net voor elkaar krijgen, het was net aan. even kijken want 
ik heb, achteraf, twee jaar het leek wel spanning. het heeft wel iets meer gekost dan opgebracht.. 
moeilijk om rond te komen. Had ook te maken met dat ik eerst samenwoonde in Breda maar wij 
wilden naar Amsterdam toen, maar zij bleef daar en ik ging wonen in Amsterdam dus dat was toen 
dubbele kosten. dat speelt ook mee.  
 
er zijn ook residents met kinderen? 
 
ik vind het altijd wel knap hoe die dat dan doen. bij ons viel het dan wel mee eigenlijk.  
 
twee jaar geweest en goed kunnen focussen en nu ben je een jaar bezig en wat heeft de resideny je 
gebracht?  
 
Voor mij heeft het echt heel veel opgeleverd. het heeft echt mijn werk verbeterd naar een hoger 
niveau getild, voor en na rijksakademie werk, mijn werk is compleet veranderd. Mijn werk is 
ontzettend ontwikkeld en dat is het belangrijkste. hEEL veel opgeleverda t ik contact heb weten te 
leggen met galleries waar ik nu mee werk en ik heb twee prijzen gewonnen. De erkenning is dus ook 
gewoon gekomen. Eerste half jaar was heel kalm, leek net alsof niemand iets had opgemerkt. ik was 
ook heel tevreden over hoe ik het had afgesloten en na het tweede jaar. maar ik wist ook wel weer, 
ik praatte ook met anderen. Dat is wel vaker zo, dan ineens komen de interesses. ook wel typische, 
de eerste maanden hoorde je dan niets, en dan in een keer tegelijk kwam de aandacht en de prijzen 
kwamen ook tegelijk.  
 
Zou je dan kunnen verklaren? 
 
met die galleries werken, die maken ook voor zichzelf uit met welk programma wil ik gaan werken. 
met die prijzen was ook toeval: ik heb de Dordrechtse scheffer en de koninklijke prijs voor de 
schilderkunst gewonnen. zeker twee mooie prijzen. vooral dordrecht omdat er een 
solotetoonstelling aanvast zat.  
 
is dat belangrijker dan een geldprijs? 
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dat is moeilijk want in wezen is het net iets belangrijker want je krijgt de kans om een 
solotentoonstelling neer te zetten. ook zeker mooi want je krijgt een overzicht van afgelopen drie 
jaar werk. wat eruit voort kan komen is dan mensen die dat zien en weer opslaan. die geldprijs is 
prachtig hoor en voor redelijk lange periode heb je geld. die show is dan belangrijker omdat daar 
weer vervolg projecten uit kunnen ontstaan.  
 
heb je nu nog steeds een bijbaan of hoeft dat niet meer? 
 
ik heb nog wel contact met SBK, bijna niet gewerkt tijdens de residentie zo heel af en toe deed ik nog 
weleens wat. ze zitten hier ook in Amsterdam. maar nu doe ik 1 keer in de 2 weken werken, tot nu 
toe aangehouden. Dat gaat dan over een paar honderd euro, 200 ofzo maar dat is fijn om erbij te 
hebben. het is net dan wat ik dit jaar heb opgestreken, dat is een normaal loon waar je gewoon van 
kan rondkomen maar ja de wisselvalligheid ervan, kan ook een half jaar niets binnen kan komen. dat 
zorgt ervoor dat je de constante dan toch nog even aanhoudt. dat is dan in de vorm van sbk en dan 
heel weinig. ik heb dan ook ervoor gekozen om net na de Rijksakademie, toen was het financieel heel 
moeilijk, al het geld was op en toen heb ik dat bewust niet gedaan, het was ook wel echt tegen de 
cijfers in. we e jaar lang hier hebt kunnen doen die tijd die jehebt kunnen pakken hoe je dat 
ontzettend heeft geholpen dan denk je toch dat wil je wel vasthouden. het was ook wel echt tegen 
de cijfers in. we kijken het even aan en dan heeft het nu echt wat opgeleverd. zoals ik dat altijd als 
een gegeven beschouwde, na st. joost het kunstenaarschap is een bijbaan. De Rijksakademie voor 
ons het besef begin het zolang mogelijk voor je uit te schuiven en ga gewoon alleen voor je werk, ook 
al is het soms heel moeilijk het levert echt weer wat op. De contacten die ik hier heb opgedaan, zoals 
de gallerie dat maakt het natuurlijk ook positiever voor de langer termijn, perspectief is beter. In 
brede meteen al had gezegd alleen mijn werk dan had dat niet zoveel opgeleverd.  
 
oud studiegenoten van st. joost weet je wat zij gaan doen? 
 
ik weet van mijn jaar, het jaar waarin ik afgestudeerd was sowieso heel erg uitgedund. Ik heb bijna 
geen contact meer maar niemand is als kunstenaar gaan werken. Er zijn wel veel die in de kunst zijn 
gebleven maar dan in de vorm van curator, een iemand is assistent van een kunstenaar. ik weet ook 
dat die spoeling heel dun is. dat moet ook wel als je bedenkt dat zoveel mensen afstuderen, dat kan 
naturlijk nooit dat die allemaal kunstenaar worden.  
 
ben je van mening dat minder mensen zouden moeten worden toegelaten? 
 
daar ben ik sowieso van mening van. Op kunstakademie moet die selectie, maar die selectie 
gedurende de akademie zou strenger moeten. Richting de beeldende kunst was een soort natuurlijke 
selectie. selectie zou veel strenger moeten worden. maar aan de andere kant is het ook heel moeilijk 
want ik weet ook st. joost is een heel andere situatie dan je eigen studio hebben. het ontdekken of 
dat lukt of niet en of je daar geschikt voor bent dat komt dan weer na de akademie. als je mensen 
snel gaat afkappen. natuurlijke selectie van na de akademie is de echte, en die is dan heel hard soms.  
 
het is heel zelfstandig je moet zelf bepalen wat je doet waar je heen gaat. bestand tegen zijn? 
 
ik zie het niet als bestand tegen zijn maar de interesse in kunst moet gewoon heel groot zijn. dat is 
een vanzelfsprekendheid dat is dan alleen maar logisch ofzo. dus die constante interesse en 
fascinatie is het belangrijkst. Op de Rijksakademie komen mensen daar ook weer achter of ze wel als 
kunstenaar zodanig vanuit interesse komt of ze zich daar zolang mee bezig moeten zijn. interese toch 
een beetje als kunstenaar in het algemeen. dat is ook weer heel goed als een instituut zoals dit om 
dat mee te maken en een ontwikkeling die misschien weer ergens anders uitkomt dan pertinent 
kunstenaar te zijn.  
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heb je veel contact met residents of ligt dat heel erg aan jezelf? 
 
ik had zelf heel veel contact maar er zijn ook mensen die dat helemaal niet hadden.  
 
Hoe zou je de rijksakademie omschrijven? 
 
hoe zou je het dan uitleggen, in praktische zin, je krijgt een studio en een stipendium, je kan twee 
jaar lang werken en je kan contact krijgen met advisors, die je kan uitnodigen op je atelier om over je 
werk te praten en je zit met een groep die hetzelfde doen als jij en in dezelfde ontwikkelingsfase 
zitten. ik zou vooral benadrukken dat je twee jaar lang intensief bezig kunt zijn zonder dat je zorgen 
hoeft te maken over praktische zaken hoewel die natuurlijk ook blijven. je leeft hier ook. maar de 
concentratie op je werk is maximaal.  
 
De meeste mensen denken toch vanwege de naam akademie dat het een opleiding is dat is meestal 
wel de verwarring. Ik leg dan altijd eventjes uit dat dat het niet is.  
 
Inter: Zijn er weleens mensen die verbaasd zijn over het feit dat de Rijksakademie bestaat? 
 
Ja maar altijd in positieve zin. Heel mooi dat het bestaat.  
 
de rijksakademie moest zich natuurlijk wel legitimeren in 2012/2013? 
 
in 2012, maar dat was echt de hoogtepunt van de bezuinigingen, het was echt heel onzeker, toen ik 
een bericht kreeg dat ik aangenomen was, dat het onder voorbehoud was. beetje zo.. ze zeiden: het 
gaat wel door maar qua financiele middelen was onzeker in welke vorm het door zou gaan. daar was 
ik wel zenuwachtig voor, wordt je aangenomen en zou het net afketsen. dat waren wel de moeilijke 
jaren. in 2013 merkte je ook veel dat veel personeel weg moest. wij kwamen in 2013 en wisten niet 
beter maar ik kende heel veel verhalen van hoe het was enzo dus de grafiekwerkplaats die dood was, 
en in het tweede jaar weer iemand kwam te werken. in de eerste jaar was er geen grafiekwerkplaats. 
het gehele aantal personeelsleden was afgeslankt. we wisten niet beter maar we konden ons wel 
voorstellen dat met meer personeel meer .. ja beter zijn.  
 
zou je ooit weer een residentie overwegen? 
 
ja zeker wel, jan van eyck en ateliers, je kan maar een van de drie doen. je kan niet nog een ander 
doen. ik had me ook aangemeld voor de ateliers. Ik had eerst een voorkeur voor de ateliers en toen 
mocht ik op gesprek komen en hadden we het interview was helemaal anders. Ik werd ook 
afgewezen, interview ging heel slecht. maar dat interview bij de ateliers was voor de rijksakademie 
en ik denk dat dat me wel heeft gered, want ik was exta voorbereid. Zelfde commissie van vijf 
mensen maar de benadering was heel anders, het grote verschil was, bij de ateliers was het echt 
koud erin, ze wisten niet wat je maakte. Op de een moest je vanaf nul vertellen waar je werk 
overging. bij de rijks gingen ze met je praten over je werk met voorkennis, ze hadden dus al naar je 
werk gekeken. op een of andere manier was die barriere was weg, net iets meer ruimte om meer in 
te gaan op het werk. dat was heel anders. maar omdat ik hier gehard binnen ging.  
 
er was ook nog sprake dat de ateliers en de rijksakademie samen zouden gaan maar dat had me heel 
vreemd geleken. dat het een instituut zou zijn geworden. ik zag dat toen al nooit gebeuren, zulke 
verschillende instituten. in totaal 20 of 30 kunstenaars bij de ateliers.  
 
Juist die verwarring, niet weten waar je mee bezig bent dat is essentieel. Ik had ook in mn eerste jaar 
en ik had ook momenten dat ik totaal niet wist waar ik mee bezig was maar dat is nodig geweest om 
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een weg te vinden. Ik ken iemand die tegelijkertijd met mij op de atliers is begonnen. Hij begon iets 
eerder, en hij vertelde erover, hij had sowieso geweigerd om mee te doen. Ik kreeg toen ook de 
vraag van iemand van de fotoakademie om foto's te maken van mij in mijn atelier. maar zelfs vond ik 
ze was zo onzichtbaar mogelijk maar je zit de hele met het gevoel dat je een performance doet. dat is 
essentieel helemaal verkeerd. maar dan moet je met de wetenschap komen, het is een gesloten 
inrichting en iedereen gaat door een existentiele crisis ook. dan kom je zelf op die vraag uit, wat is 
kunst, dat ontdek je na 2 jaar. ik had het idee van dat ik wist waar ik mee bezig was, ja ik wist dat het 
niet goed was maar helemaal bedenken waarom het niet goed was. dat vergt dan 2 jaar lang. of iig 1 
jaar en 2 jaar was de opbloei van de conclusie die ik dan trok.  
 
Is er een groot verschil tussen eerste en tweede jaar? 
 
op een of andere manier kwam er echt een doorbraak voor de eerste rijksopen, ik maakte heel ander 
werk gedurende dat eerste jaar maar heel lang wist ik daar geen waarde aan te hechten. Ik wist niet 
waarom ik dat precies dat deed. maar toch onder invloed van de rijksopen omdat je ook weet er 
komt een publiek aan. Er kwam een essentie aan van waarom ik dat deed. veel dingen vielen op zn 
plek. de tweede jaar was een besef van het eerste jaar. In die zin leek het erop dat er een scheidslijn 
was tussen het eerste en tweede jaar maar voor anderen was dat heel anders. in het begin vertelde 
mensen dat het altijd zo was: eerste jaar moet men hang je in die touwen en in dan tweede jaar. ik 
denk dat het wel een soort algemene gang van zaken is. mentale .. je weet dat het twee jaar is, daar 
richt je je op in. je kan niet zeggen, het is gewoon twee jaar van mijn leven, het is een ontwikkeling, 
je ziet het toch als een afgebakend geheel. een ontwikkeling op zich.  
 
Inter: wat zou ik moeten vragen aan de eerstejaar residents die hier nog maar een paar weken zijn, 
als je je weer verplaatst in toen, wat zou ik moeten vragen? 
 
ik zou wel de vraag stellen: vindt je dat je werk helemaal anders moet? bij mij was dat een hele 
belangrijke kwestie. Ik weet dat het bij veel mensen niet zo is maar misschien zit dat wel in mensen 
hun achterhoofd, van ja dat moet ook veranderen. Zo kwamen er ook mensen binnen, die wisten 
heel goed wat ze aan het doen waren en die hebben dat twee jaar lang voortgezet. Daarom werd de 
twijfel bij mij veel groter want ik vond dat er bij heel veel moest veranderen. Je krijgt vanzelf wel 
antwoorden van mensen als je ze de vraag stelt over bijbaantjes enzo. maar er zullen ook wel 
mensen zijn die toch al heel goed van hun werk konden leven.  
 
Inter: Hoe zie je de toekomst voor je?  
 
Belangrijkste nu is dat ik het gevoel heb dat mijn werk nog steeds ontwikkelt, ik zie er nog steeds 
ontwikkeling in. Ik heb nog steeds het gevoel dat ik vanuit hier verder kan, dat ik het beter kan 
maken. Dat ik er nog heel lang mee bezig kan zijn. Dat loopt parallel met dat mijn werk verkocht 
wordt en dat het dus ook gezien wordt. dat het kwaliteit heeft en dan hoop ik dat in deze verhouding 
zo kan worden voortgezet. vooral niet bang zijn. Uitgaan van je eigen werk en de kracht daarvan. Ik 
zit nog wel met wat nog weleens twijfels oplevert, het heeft veel verandering gebracht, ik doe mijn 
werk hier t.o.v. Breda maar het belang van verandering en omgeving en constant een andere 
omgeving opzoeken om een ontwikkeling door te maken. Er zijn zoveel mogelijkheden, er zijn ook 
zoveel residencies nog ook in het Buitenland. dat is een beetje moeilijk ik zie nu wel dat mijn werk in 
vanzelf in een soort van richting gestuurd wordt maar ik heb ook contact met een gallerie uit Los 
Angeles of Madrid dat zijn allemaal mogelijkheden om het daar weer te zoeken. Die onzekerheid is er 
wel, in wezen is het werk de basis en die ontwikkeling staat los van welke plek dan ook maar aan de 
andere kant zag ik ook het belang van je omgeving veranderen dingen die je niet ziet. Een beetje de 
angst om weer te lang op een plek te blijven en dat het weer een beetje zo blijft hangen, dat is 
moeiljk. Ik hou mezelf goed aan de gang, ik heb zoveel shows. Ik moet me ook niet teveel zorgen 
maken en dan komt het wel terecht waar het terecht moet komen.  
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Inter: Zo te zien gaat het ook goed toch? 
 
Ja maar het kan altijd weer veranderen. Gelukkig heb je wel veel zelf in de hand. Het hangt ook heel 
erg af van de juiste plek op het juist moment. Goh als de Rijksakademie er niet was geweest hoe 
hadden de afgelopen jaren er dan uit gezien. dan zeg ik altijd tegen mezelf, dan had mijn werk 
absoluut niet deze ontwikkeling doorgemaakt maar ja misschien ook wel? ik weet het niet. maar an 
de andere kant die tijd en ruimte daar staat of valt het toch wel mee. Dus zonder die Rijksakademie 
was de ontwikkeling wel anders geweest. dan had ook de kans bestaan dat ik heel iets anders was 
gaan doen. want de hele tijd zo half half is ook geen doen.  
 
inter: buiten de kunst? 
 
Ja, ja, ik hou dat half-half zelf niet lang vol.  
 
inter: heb je zelf nog een aanvulling? 
 
terugkijkend op de aflopen jaren en nu heel blij zijn met waar ik nu sta met lichte onzekerheid maar 
gelukkig met genoeg zelfvertrouwen om het door te zetten.  
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Interview Sandra  
 

Sandra: de residents die aankomen een aantal eerstejaars die ken je nog gewoon helemaal niet, ook 
niet qua naam. En dan heb je een clubje zoals Sandra de Breure en Witte van Hulzen en er zullen er 
wel meer zijn, Engelse Kate Cooper die al aan de weg timmeren. Waar vanaf je nu al weet die over 
twee jaar het makkelijkst kunnen volgen. Wij volgen mensen die hier weg gaan op basis van die 
beroepspraktijk. Dus je krijgt je biedt ze hier een plek, sommige zijn al succesvol, dan worden ze 
daarna nog meer opgepikt. Dan kan je ze makkelijk volgen. We vragen mensen altijd om ons op de 
hoogte te houden maar in de praktijk, hoe succesvoller ze worden hoe minder snel ze dat nog zullen 
doen want ze hebben geen tijd en geen noodzaak. Maar er zijn ook hele trouwe alumni dat wel altijd 
blijven doen, nog steeds mailen. Ook al heb je dat dan op honderden manieren al gekregen via eflux, 
dan krijg je altijd nog persoonlijke e-mail. Je volgt datgene wat je het makkelijkst kan vinden. Dat 
maakt het soms een beetje ongemakkelijk. Want er is een grote groep mensen waar we niets van 
weten, zonder dat die perse nou niet succesvol zijn of die zijn wel met hun beroepspraktijk bezig 
maar niet in tentoonstellingen omdat ze heel veel lesgeven of omdat ze een residentie ergens zijn 
begonnen. Dat soort dingen, dat is veel moeilijker te vinden. Je krijgt toch de highlights.  
 
Die listings worden gemaakt op basis van kunstbeurzen? 
 
Ik maak ieder jaar zo'n presentielijst, dat moet voor OC&W, dat bestaat uit mensen die op biennales 
staan, grote (film)festivals, prijzen, drie tentoonstellingensruimte in Amsterdam, appel, stedelijk 
bureau en stedelijk museum en dan nog galeries en collecties, residencies. Daar is het bij 
opgebouwd.  
 
Dat is dus vanuit OC&W? 
Jaren geleden, we doen het al sinds 2004, moesten wij, de voorganger van Els wilde graag zo'n 
document starten. Om te laten zien kijk onze residents die hier weg zijn, hier zijn ze allemaal te zien 
dus het is een succesverhaal. Voor geldschieters is dat een hele prettige snelle manier hoe goed ze 
het doen. Wat er nog bij staat zijn docentschappen sinds 2010, want dat was echt nog een gemist 
ding of kunstenaars die iniatieven oprichten. Dat is net zo belangrijker, het overdragen van je kennis 
of je talent of je vermogen om in andere talent te zien. dus daar hebben we het allemaal voor 
gemaakt. Ik moet binnenkort weer een nieuwe inleveren voor 2015. We hebben ook altijd beurzen 
bijvoorbeeld Art Rotterdam, Amsterdam Art Fair, Unseen dat wordt ook bijgehouden. Maar dat is 
ook weer gewoon een kleine club.  
 
Want je zei net, je kan niet meten of iemand succesvol is aan de hand van deze criteria? 
 
Precies, je kiest een aantal grote dingen uit, festivals, beurzen, biennales, of ze bij een galerie zitten, 
een aantal meetpunten.  
 
Ik heb zelf ook wel gegoogled naar residents, en bij sommige kon ik gewoon niets vinden.  
 
Nee ja dat klopt. Daar kan je geen conclusie uit trekken, ja nee, ja god nee, bijvoorbeeld zo'n heddy-
john appeldoorn,  
 
die had dan jaren geleden een tentoonstelling gehad maar ik kon ook niets vinden buiten de 
tentoonstellingswereld om.  
 
Voor ons is dat de enige bron, los dat je hem kan mailen van e-mail ons. Vroeger hadden we fysieke 
documentatie, stonden hier allemaal ladekasten. We deden veel mailings, maar dat was heel veel 
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werk en we werden ingehaald door internet want we konden makkelijker steeds meer vinden. want 
dat fysiek bijhouden sloeg nergens op. van de meeste mensen kan ik altijd wel iets vinden. Dat kost 
me dan twee uurtjes maar dan heb ik het ook behoorlijk recent. Daarmee zijn de heddy-john's uit ons 
blikveld verdwenen.  
 
Zou je een inschatting kunnen doen van hoe vaak een heddy-john situatie voorkomt? 
 
Hij is sowieso best wel specifiek, het komt weinig voor. Zeker van de mensen van de afgelopen 5 of 
10 jaar. maar het komt wel voor dat iemand helemaal weg is. meestal zijn dat mensen die uit het 
buitenland komt dan wordt het lastiger. ook wel nederlanders die het dan toch niet redden of voor 
wie het toch niets was. Het is geen gegarandeerde succesplek. dan ten eerste. Net zoals bij alle 
andere beroepen, dit is eigenlijk helemaal niets voor mij. Mnesen kunnen geweldig werk maken en 
ook hier heel veelbelovend zijn maar toch ja er niet mee doorgaan. Misschien hebben ze er wel na 
afloop ook echt geen zin meer in. Ik ken ook wel mensen in Nederland met name die gewoon geen 
zin hadden in die kunstwereld. Het is wel een specifieke wereld.  
 
Kan je wat meer vertellen over de kunstwereld?  
 
Ik heb een vrienden die hier op de Rijks heeft gezeten. Dat geldt voor veel vrouwelijke kunstenaars, 
babies krijgen, vrouwelijke kunstenaars met babies: lastig. Zeker als je, dat gebeurt hier regelmatig 
dat ze hier een relatie beginnen met een collega kunstenaars. De man in kwestie ontwikkelt zich 
gewoon prima door en de vrouw zitten thuis met die babies. Ik kan er een aantal ie hele andere 
dingen zijn gaan doen. en dan ben je er even uit en dan is het ook wel een gekke plek. Niet als je 
Gabriel Lester, als je al bij een galerie zit dan is het heel comfortabel, denk ik, zoveel weet ik er ook 
weer niet van maar dan is het wel heel prettig. Beschermd en je hebt af en toe een tentoonstelling 
en je wordt meegenomen naar beurzen. Je moet wel werk maken maar dan is het ook makkelijker 
om weer een beurs te krijgen, je krijgt een flow die voor jou goed uitpakt.  
 
Bij het Mondriaanfonds was het wel zo, als je een beurs had gehad, dan was het makkelijker om weer 
een positief antwoord te krijgen. Als je het omdraait, heb je al een keer een afwijzing gehad, dan krijg 
je sneller weer een negatief antwoord. daar loopt een hele grote groep tegenaan. als je geen beurs 
krijgt dan heb je gewoon geen geld dan staan ze weer in de horeca of in het beste geval in de horeca. 
maar heel vaak is het wat anders.  
 
Tijdens die twee jaar of kunstenaars er weer uitstappen, de rijks is fysiek erg afgesloten en je hebt 
enige zekerheid.  
 
Maar het gebeurt natuurlijk niet heel veel, zoals bijvoorbeeld Juliaan vorig jaar hij had een enorme 
productie en geexposeerd heeft en met name bij Martin van Zomeren en heeft hem ook 
meegenomen naar beurzen. Dus dat loopt wel door, zoals Hamza die had een solo in de Pont. Adrian 
heeft zich helemaal suf geexposeerd bij de Appel. Als je die contacten eenmaal hebt ben je wel gek 
als je die laat gaan. het is wel vaak de wens van mensen maar in de praktijk werkt het zo niet. Een 
aantal jaar geleden werd Gert Jan Kokke een fotograaf,  
 
inter: het is de wens van mensen om eruit te stappen? 
 
soms willen ze dat inderdaad wel maar gert jan kokke was al wat ouder, die was 42 43 en succesvol al 
als fotograaf. en die kwam hier, met de wens ik wil gewoon even niet in die wereld. Gewoon hier in 
mijn atelier mijn ding doen en kijken of er andere wegen inslaan. Hij had toch weer zoveel projecten, 
zoveel dingen en dan ga je toch produceren.  
 
Ik sprak Stephan, ik probeer residents te adviseren om als ze bij een galerie zitten niet deze twee jaar 
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te besteden aan het produceren van hetzelfde.  
 
maar soms lukt het dus niet want dan is het wel degelijk een spanningsveld tussen die buitenwereld 
en hier. Na twee jaar ben je hier weer weg en die buitenwereld is er dan en de angst, zeker als je er 
gewoon van wil kunnen leven, de angst om nu even nie maar over twee jaar ben ik er weer. dat lukt 
bijna niemand om dat te doen dat is veel te gevaarlijk sta je er na 2 jaar weer: daar ben ik weer. 
maarja dat weet je niet.  
 
die bijeenkomst bij de staf. wat is jouw mening over de RijksOPEN? 
 
vergeleken met toen ik hier begon het is wel heel erg doorgeprofessionaliseerd event geworden. Ik 
ben hier in 2000 begonnen, toen was het veel meer zeg maar de deur open doen, wel een beetje 
opruimen maar nu is het toch veel white cubes waarin werk gepresenteerd wordt. Zeg maar mensen 
zijn vanaf augustus september zijn ze daar mee bezig, fysiek, en in hun hoofd misschien veel langer. 
Het is ook de vraag of dat en dat is elk jaar en met name voor de eerstejaars is het best wel 
confronterend, de hoeveelheid werk, de hoeveelheid mensen, het feit dat het atelier waar je eerst in 
je eentje heerlijk hebt zitten werken, ineens overspoeld wordt met alles en iedereen en dan vinden 
ze vaak die weekend dagen nog het leukste want dat is nog gewoon publiek. Het zijn die donderdag 
en die vrijdag, die zijn zwaar, moet je daar bij of moet je daar niet bij. Misschien ja.. misschien 
worden ze toch niet echt goed voorbereiden, misschien kan dat ook niet. sommige kunnen het prima 
aan. Maar je kan je afvragen of het voor de eerstejaars wel een goed idee is. Je kan je afvragen of je 
het alleen voor de tweedejaars zou willen doen en dan heb je één keer zo'n groot ding aan het einde 
van je periode.  
 
inter: of op vrijwillige basis? 
 
maarja dat is.. dat is je kan nooit meer echt terug.  
 
maar die kunstwereld als ze hier zitten en dan weer weg gaan op dat moment zijn er eigenlijk geen 
mensen die zeggen: laat maar die kunstwereld, bijna niet. ze willen er allemaal nog deel van 
uitmaken. misschien is het dan ook wel om dit te zien. dit is zoals het dus gaat, je moet je 
presenteren. misschien moeten ze daar meer les of lezing of dingen over krijgen. Toen Jan Willem 
directeur was gaf hij ook wel eens lezingen over de beroepspraktijk. Ook in financiele opzicht, meer 
handreikingen maar ook over het maken van een goede cd en goeie documentatie die voor een hele 
grote groep vanzelfsprekend is of over je eigen werk kunnen praten en schrijven met name die 
laatste twee dingen hebben veel kunstenaars moeite mee. je kan je afvragen of daar nog iets aan zou 
kunnen gaan doen. als instituut. wel of niet een website, als je bij een galerie bent heb je die website 
eigenlijk niet meer nodig maar als je die niet hebt. Als je toch deel wilt uitmaken van die wereld dan 
is een website echt wel handig mar de heddy-john's die hebben dat dus niet. Kan of wil die het niet? 
maar misschien is dat helemaal niet onze verantwoordelijkheid want ze zijn wel volwassen.  
 
het idee is dat ze iig bachelar en master hebben gedaan, 25 ben je klaar daarmee en dan een paar 
jaar zelfstandig gewerkt dat je op dat punt komt dat je je niet druk hoeft te maken over geld en 
baantjes, dingen om in leven te blijven. ik kan dan twee jaar echt werken.  
 
 is het genoeg? 
 
 hoe dat zit weet ik eigenlijk niet zo goed.  
 
1500 krijgen ze per maand.  
 
ze krijgen ook een materialenbudget, dus op zich moet dat voldoende zijn. dat is vaak niet zo en 
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maar dat komt je woont in Amsterdam. volgens mij zou het moeten kunnen. ik hoor zelden dat ze 
ook nog werk ernaast hebben. je kan twee jaar in alle rust je ding doen.  
 
Samenvattend: de invloed op een carriere? 
 
volgens mij is het zo dat als je, invloed is groot, dat denk ik wel, meer, in Nederland kan je niet betere 
of meer exposure hebben, iedereen kijkt mee. Dus die invloed is gigantisch groot maar dat het soms 
toch niet lukt dat heeft dan minder te maken met de Rijksakademie maar met je persoon met het 
soort werk. Het komt wel voor dat ze hier fantastische presentatie hebben maar omdat het lastig 
werk of lastig verkoopbaar is. Daar kijken galeries in eerste plaats naar. Maar het moet natuurlijk ook 
wel geld opleveren. Bottom line is dat een galerie een commerciele instelling is en vinden we dat 
allemaal helemaal leuk. Bij musea is dat minder maar daar zie je ze in het begin ook minder vaak 
behalve natuurlijk in het stedelijk bij de gemeentelijke kunstaankopen maar de invloed is op zich 
groot.  
 
In vergelijking ook met kunstenaars die geen residentie doen? Hoe zou je de rijks positioneren ten 
opzichte van andere residencies in Nederland? 
 
Ja ..heb je die documentaire gezien? [red. Ditteke Mensink, confrontaties, twee jaar aan de ateliers]  
 
Ja helaas wel..  
 
haha 
 
iedereen heeft die gezien geloof ik. Toen ik die documentaire had gezien kon ik me toch bijna niet 
voorstellen dat je daar ooit gelukkig bent of gelukkig vanaf komt. Ik vond het een afschuwelijke 
documentaire. Ik vond het ook heel erg nadruk op de dinsdag en dat was een grote aaneenschakeling 
van ongemakkelijkheid. Er was ook helemaal geen interactie tussen kunstenaars onderling. [ zo leek 
het ] ik begrijp ook niet..  
 
inter: ik vroeg me heel erg de insteek van de maker af.  
 
bashen?  
 
ja ! 
 
Ik heb een interview met haar gelezen.. ik zoek hem op. Zij is zelf getrouwd met iemand die op de 
ateliers heeft gezeten. dus ze wist er wat van. maar het was vreselijk afstandelijk, ik begreep heel 
goed dat kunstenaars één voor één dachten fuck it ik ga niet meer met jou werken, waarom zou ik? 
maar toch komen daar ook succesvolle kunstenaars vanaf. Maar ook die dame kom ik tegen als ik dat 
lijstje maak. Wel minder maar zij hebben ook minder kunstenaars dus als ik dat verhoudingsgewijs 
zou gaan doorrekenen dan weet ik het niet precies. De succes verhouding, jan van eyck is een ander 
soort plek, heel theoretisch zijn zij en ver weg zijn. Wel zijn het meest naar buiten toe gericht juist 
door die RijksakademieOPEN. We krijgen veel pers, dat is gewoon gunstig. maar ik durf niet te zeggen 
of je als je van de jan van eyck af komt.. het is een ander soort kunstenaar denk ik toch wel. Door 
deze documentaire heb ik wel een heel droevig beeld gekregen van De Ateliers. 
 
Je kreeg daar echt een beeld van kunstenaar en leraar. Zo'n ongelijkwaardige relatie. Het prettige 
hier is dat je dat gevoel nooit hebt. Die advisors daar heb je gewoon een gesprek mee, natuurlijk zijn 
ze kritisch.  
 
Inter: Ik vond de gesprekken bij de Ateliers ook heel erg oordelend.  
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Ja heel erg oordelend. Alsof het een middelbare schoolopdracht is.. en dat je de hele dinsdag in je 
atelier zit en dat het ook weleens voorkomt dat niemand langskomt. Als de Halbe Zijlstra's van de 
wereld dit zien.  
 
Maar de invloed is groot en juist de combinatie RijksOPEN en twee keer laat zien aan de 
buitenwereld, niet alleen aan advisors maar met je mede residents. Je wereld die aan je voeten ligt. 
Zo'n Koen die mee is met Thierry, daar halen ze veel energie uit en contacten. Het maakt de wereld 
een heel stuk kleiner maar tegelijkertijd ook lekker groot. het is ook lekker bereikbaar allemaal, dat 
heeft enorme invloed. Niets is een successgarantie. 
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Bijlage: Excel overzicht loopbanen alumni 
 

Excuus voor de kleine letters. 


